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یاد  د  اشت

 سوریه بعد از ســال های طولانی به آغوش جهان عرب 
بازگشت. چند عامل را می توان به عنوان عوامل بازگشت 
اسد ذکر کرد. عربستان و برخی کشورهای جنوبی خلیج 
فارس استراتژی خود را از رقابت ژئوپلیتیکی سنتی به 

سوی رقابت سازنده تغییر دادند...

اتحادیه عرب  و الگوی رقابت سازنده

هیرمند حدود ۷۹۰ کیلومتر از شمال شرقی به جنوب 
غربی افغانستان می آید و به تالاب هامون می ریزد. این 
آب همیشه مورد مناقشه بوده است و در زمان هویدا با 
محمد شفیق، نخســت وزیر وقت افغانستان قراردادی 

بسته شد که ثانیه ای ۲۶ مترمکعب...

جنگ سوم جهانی بر سر آب است
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»آرمان ملی« ادبیات دیپلماتیک رئیس جمهور را مقایسه می کند

دیپلماسیوزباندانی
نعمت احمدی: رؤسای جمهور بر ادبیات دیپلماتیک خود بیفزایند

مهدی زاده: رؤسای جمهور باید با در نظر گرفتن احترام متقابل با جهان سخن بگویند

 »آرمان ملی« نارضایتی مردم نسبت به کمبود پول نقد در دستگاه های  ای تی  ام را بررسی می کند؛ 
معمای کمبود اسکناس در خودپردازها

 آرمان ملی: حسن روحانی در مراسم تحلیف ریاست جمهوری خود متنی را قرائت کرد که مهم ترین بخش آن خطاب 
به غربی ها بود که آن روز ها با زبان غیردیپلماتیک و تحریم با ایران ســخن می گفتند. روحانی اعلام کرد: »به صراحت 

می گویم اگر پاسخ مناسب می خواهید...

آرمان ملی: حدادعادل هم به شیوخ جریان اصولگرا اضافه شد. او تا چه اندازه مورد پذیرش طیف های اصولگرایان است 
که بخواهد در جایگاه تصمیم گیری قرار گیرد؟ حدادعادل در انتخابات مجلس یازدهم، رئیس شورای ائتلاف نیروهای 

انقلاب اسلامی بود و لیست ایران سربلند موفق شد...

آرمان ملی:   آیا جهت گیری اقتصادی دولت به سمت بهبود وضعیت 
اقتصادی و معیشتی مردم است و یا در حال طی شدن روند عکس 

این موضوع در حال حرکت هستیم؟ ...

بشار اسد به نشست اتحادیه عرب در جده رفت

آشتی کنان اعراب

صفحه 5

بررسی حقابه ایران از رود هیرمند در گفت وگوی »آرمان ملی« با کارشناسان

افغانستان؛ ضعیف بالادست!
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   رئیسی: می خواهم به حاکمان افغانستان عرض کنم که این سخن بنده را مطلب عادی تلقی نکنند، بسیار جدی بگیرند
    پاسخ طالبان: مقامات ایرانی باید اطلاعات خود را درباره آب هلمند تکمیل کنند و بعد با الفاظ مناسب خواست خود را مطرح کنند

   فریدون مجلسی:  افغانستان حقابه را ندهد، باید سرزمین های ایران را مسترد کند
   محسن روحی صفت:  سیاست ما در قبال افغانستان باید بازدارندگی باشد

فرشاد مومنی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
با شرایط متعارفی در اقتصاد کشور 

مواجه نیستیم
 الگوی حذف بر اقتصاد ایران مسلط شده است

خالص سازی در دولت ها

خالص سازی که مد نظر  برخی جریان های سیاسی در کشور است و 
اخیرا علی لاریجانی نیز در این ارتباط هشدارهایی داده است ریشه در 
دولتی  دارد که  اولین دولتی بود که بعد از در قدرت قرار گرفتن،  بسیاری 
از مدیران کارکشته نظام را پیاده کرد تا بتواند یاران و نزدیکان خود را 
در مناصب مختلف دولتی قرار دهد. این جریــان معتقد  بود هرگونه 
ناخالصی را باید در بدنه دولت  حذف کــرد و مدیران باید از فیلترهای 
مختلف عبور کنند تا در بین آنها افرادی که به خط و مشی دولت اعتقاد 
ندارند، کنارگذاشته شــوند. محمود احمدی نژاد اولین خالص ساز در 
ساختار قدرت در ایران بود و به بهانه اینکه مدیران غیر همراه با دولت 
وی باید کنار روند از صــدر تا  ذیل بدنه اجرایی کشــور را تغییر داد تا 
بتواند  همفکران خود در در مناصب اجرایی قرار دهد. فارغ از نتایجی 
که عملکرد آن دولت برای کشور به وجود آورد و هزینه های آن دولت 
کمتر از رخدادهایی مانند جنگ نبود؛ اکنون دولتی در ایران در قدرت 
قرار گرفته است که نگاهی که به حکم رانی و حتی انتخاب مدیران دارد 
بعضا شبیه به دولت احمدی نژاد است کما اینکه  برخی از مدیران دولت 
احمدی نژاد  در این دولت  سمت دارند. احمدی نژاد و جریان مدیریتی 
منصوب او اعتقاد داشتند تنها مدیرانی که با نوع تفکر آنها آشنا هستند 
و مانند آنها به مدیریت کشور می اندیشند باید  مدیریت کشور را عهده 
بگیرند. اکنون نیز شاهد هستیم که جریانی با تفکراتی نزدیک به دولت 
احمدی نژاد  در دولت  ســیزدهم  حضور دارند و اعتقاد دارند باید  در 
استفاده از نیروهای  اجرایی در کشور خالص سازی صورت گیرد و نباید 
مدیرانی که به خط و مشی دولت را قبول ندارند، در بین مدیران کشور 
حضور داشته باشند.  به نظر می رسد این مورد عمیق تر هم شده است 
و بسیاری از مدیران با تجربه که در بســیاری از دولت های مختلف به 
علت کارآمدی و توانایی حضور داشتند و مطابق برنامه  مسئولیت های 
خود را انجام می دادند حذف شدند و مدیران  نزدیک به امام صادقی ها 
را به جای مدیران با تجربه منصوب می کنند. فارغ از اینکه این اقدام چه 
سود و زیانی برای کشور خواهد داشت  باید گفت این جریان با تغییراتی 
که انجام می دهد خود مسئول تمامی اقدامات دولت است و نمی تواند 

عملکرد خود را بر دوش دولت های دیگر بیندازند.

 عده  ای به دنبال ریاست جمهوری لاریجانی 
و ریاست مجلس باهنر هستند 

بیانیه علــی لاریجانی بــا محوریــت موضوع خالص ســازی با 
واکنش های بســیاری همراه بوده و هر کســی از ظن خود به این 
موضوع واکنش نشان داده است.  در این خصوص یک نماینده سابق 
مجلس اظهارداشــت: با شــناختی که از علی لاریجانی دارم، از رد 
صلاحیتش حتما ناراحت است، اما اصلا عصبانیت در جامعه و صحنه 
سیاست ورزی از خودش نشان نمی دهد. جهانبخش محبی نیا گفت: 
شاهد انزوا و گوشه نشینی لاریجانی در عرصه سیاست نخواهیم بود. 
طیفی از نیروهای اصولگرا به دنبال آقای باهنر به عنوان رئیس مجلس 

و آقای لاریجانی به عنوان رئیس جمهور آتی  هستند.

هیرمند حدود ۷۹۰ کیلومتر از شمال شرقی به جنوب غربی افغانستان 
می آید و به تالاب هامون می ریزد. این آب همیشه مورد مناقشه بوده است و 
در زمان هویدا با محمد شفیق، نخست وزیر وقت افغانستان قراردادی بسته 
شد که ثانیه ای ۲۶ مترمکعب از سد کجکی به ایران داده شود. هرچند این 
آب را یک مدتی می دادند ولی بعد از آن امتناع کردند. دره مرگ جایی که 
برهوت است و شکاف های عمیقی در بستر رود هیرمند است که هرچه آب در 
آن برود، بلعیده می شود. یعنی اگر آب را رها کنند شکاف ها پر می شود. بعد از 
آن افغان ها سد کمال خان را زدند و الان در حال زدن سد دیگری هستند. نه 
تتها سهم ۲۶ مترمکعب بر ثانیه را ندادند بلکه گفتند اگر ایران آب می خواهد 
باید نفت بدهد! لازم اســت با به میان کشیدن پای محاکم بین المللی حق 
خود را بگیریم؛ چون از گذشته ها گفته می شد که جنگ سوم جهانی بر سر 
آب است و به نظر می رسد که این یک حقیقت باشد و اگر چنانچه این مسئله 
به طریق دیپلماسی و کدخدامنشی بین المللی حل نشود، یک فتنه و آتشی 
برقرار خواهد شد. ما  افرادی مثل دکتر مصدق می خواهیم که به دادگاه لاهه 
رفت و نفت ایران را ملی کرد و انگلستان را به خاک ذلت نشاند. اگر چنین  
افرادی داریم به میدان بفرستیم. در منطقه سیستان و بلوچستان کشاورزان 
و دامداران نیازمند به آب هســتند. الان تالاب هامون خشک است و آب 
زاهدان که از زابل به زاهدان کشیده می شــد در مضیقه است و مردم آنجا 
هم در مضیقه هستند. آبی که با ۲۰۰ کیلومتر لوله کشیده می شد و از زابل 
به زاهدان می رفت هم قطع شده و مشکل پشت  مشکل دارد می آید. یک 
دیپلماسی کامل و پخته می خواهد که حق ایران را که از زمان هویدا قرارداد 

دارند و افغانستان زیر آن زده را بگیرد. 

امیرعبداللهیان در مصاحبه با لوفیگارو مطرح کرد:
تماس ها برای آزادی 4 تبعه دیگر فرانسه

یک هفته پس از بازگشــت دو فرانســوی بازداشت شــده در ایران به 
کشورشان، حسین امیرعبداللهیان در مصاحبه با روزنامه فرانسوی لوفیگارو 
از »گام های مثبت«پاریس استقبال کرد و از تماس ها برای آزادی ۴ تبعه 
دیگر خبر داد. حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران، در مصاحبه 
با لوفیگارو در تهران گفت: ایران و فرانســه »به تماس های خود برای رفع 
سوء تفاهمات میان دو کشور ادامه می دهند.«او تاکید کرد که با خانم کاترینا 
کولونا، همتای فرانسوی خود »ارتباطات مستمری« دارد. آخرین تماس ها به 
دوازدهم ماه مه )۲۲ ازدیبهشت(، روز بازگشت دو فرانسوی بازداشت شده به 
کشورشان باز می گردد. این دو فرانسوی، »بنژامن بری یر« ۳۷ ساله و »برنارد 
فیلن« ۶۴ ساله  فرانسوی-ایرلندی بودند که به ترتیب از ماه مه ۲۰۲۰ و ۳ 
اکتبر ۲۰۲۲ در ایران دستگیر شده بودند. آقای امیرعبداللهیان در این باره 
توضیح داد که »ما با خانم کولونا در جهت تلاش برای آزادی ســایر اتباع 
فرانسوی که تاکنون در ایران محکوم و زندانی هستند موافقیم، اما پیگیری 
این پرونده برعهده دستگاه قضایی کشورمان است«. او در ادامه گفت: »خانم 
کولونا و سایر مقامات فرانسوی قبلًا گام های مثبتی برداشته اند و نتیجه به 
نفع هر دو کشور است.« پانزده اروپایی از جمله چهار شهروند فرانسوی دیگر 

همچنان در ایران بازداشت هستند.

مهدی آیتی
فعال سیاسی

  اسماعیل کهرم
استاد دانشگاه

اسماعیل کهرم
استاد دانشگاه

جنگ سوم جهانی بر سر آب است

  عبدالرضا فرجی راد
 دیپلمات و کارشناس روابط بین الملل

 اجلاس سران اتحادیه عرب به 
میزبانی عربستان ۲ مهمان ویژه 
داشت؛ بشار اسد، رئیس جمهور 

سوریه که کشورش 1۲ سال 
پیش در پی جنگ داخلی اخراج 

شده بود. ولودمیر زلنسکی، 
رئیس جمهور اوکراین هم دعوت 
شده بود تا این اتحادیه گامی در 

راه میانجیگری صلح روسیه و 
اوکراین بردارد. 

حدادعادل: آنچه از فضای موجود استشمام می شود آن است که این نوبت، انتخاباتی رقابتی در پیش است

بازارگرمیانتخاباتی
سال ۹۸ نیز رقابت بود و اصلاح طلبان آمدند اما رأی نداشتند!

توقف  بدون  آگاهی    @ armanmeli armanmeli.ir

armanmeliarmanmeli هر روز هفته و هر ساعت از شبانه روز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی

سیدابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری اســلامی ایران در بازدید اخیر خود از 
استان سیستان و بلوچستان هشــدار داد که حاکمان افغانستان باید حق مردم 
این منطقه را در خصوص حقابه رود هیرمند محترم بشمارند. هشدار شدیداللحن 
رئیس جمهوری اسلامی ایران به هیات حاکمه افغانستان در حالی صورت گرفت 
که مردم سیستان و بلوچستان نسبت به کاهش شدید حقابه هیرمند ابراز نگرانی 
کرده اند و خواستار اقدام ســریع دولت برای استیفای حقوق مردم این استان در 
مورد حقابه هیرمند شده اند. طالبان متقابلا با صدور بیانیه ای مدعی شد که اکنون 
سد هیرمند و بند کمال خان به دلیل کاهش نزولات آسمانی به پایین ترین سطح 
ذخیره آبی خود رسیده است. بررسی تاریخی مناسبات ایران و افغانستان در طول 
نزدیک به دو قرن گذشته نشان می دهد که قدرت های استعماری آن زمان یعنی 
انگلیس و فرانسه تلاش داشــته اند تا همواره یک موضوع جغرافیایی و یا مذهبی 
را به عنوان کانون اختلاف بین کشــورهای منطقه باقی بگذارند. از سال ۱۸۵۷ 
میلادی که به موجب معاهده ننگین، یکجانبــه و غیرمنصفانه پاریس، هرات از 
ایران جدا شد، رودخانه هیرمند »هلمند« به کانون اختلاف بین دو کشور همسایه 
ایران وافغانستان تبدیل شد. حاکمان افغانستان در طول یک قرن گذشته همواره 
از آب این رودخانه برای فشار سیاسی بر ایران استفاده می کردند و اکنون طالبان 
بنا به تحریک قدرت های استعمارگر به ویژه آمریکا از همین شیوه استفاده می کند. 
احداث سد هیرمند و بند کمال خان موجب شد تا بخش وسیعی از آب هیرمند به 

جای سرریز شدن به سمت سیستان و بلوچستان به صحرای »گود زرد« افغانستان 
که شوره زار و غیرقابل کشت است، سرریز  شود. این در حالی است که به موجب 
معاهده سیزدهم مارس ۱۹۷۳ میلادی، دولت افغانستان متعهد شده که حقابه 
ایران را بر اساس ثانیه ای ۲۶ مترمکعب به میزان سالانه ۸۵۰ میلیون مترمکعب آب 
محاسبه کند. این حقابه بر اساس شکل گیری یک کمیته مشترک فنی بین ایران 
و افغانستان و رصد شرایط کم آبی و پرآبی سالانه افغانستان و به موجب توافقنامه 
سال ۱۳۵۱ شمسی بین دو کشور تنظیم شــده است. متاسفانه نیروهای آمریکا 
که از سال ۲۰۰۱ میلادی افغانستان را به اشغال خود درآوردند تلاش کردند تا از 
رودخانه هیرمند به عنوان کانون اختلاف بین ایران و افغانســتان استفاده کنند. 
پس ازفرار نیروهای آمریکا از افغانستان و واگذاری حاکمیت این کشور به طالبان، 
رودخانه هیرمند به ابزار فشار هیات حاکمه جدید افغانستان، علیه ایران تبدیل 
شد. اکنون اخطار رئیس جمهوری اسلامی به حاکمان افغانستان باید به عنوان زنگ 
خطر جدی جمهوری اسلامی تلقی شود و طالبان باید این هشدار را جدی بگیرند. 
هدف نهایی آمریکا و ناتو این است که بین دو کشور مسلمان همسایه یعنی ایران و 
افغانستان بر سر موضوع آب هیرمند اختلاف و احتمالا درگیری مرزی ایجاد کنند 
و ظرفیت های دو کشور را تحت تاثیر قرار دهند. ایران به دلیل داشتن مرز طولانی 
با افغانستان همواره بار ناپایداری های سیاســی، امنیتی و نظامی افغانستان را به 
دوش کشیده و آغوش خود را بر روی میلیون ها آواره افغانی گشود. وجود میلیون ها 
افغانی در ایران که از یک حقوق مساوی با شــهروندان ایرانی برخوردار هستند، 
نشان می دهد که دولتمردان ایران صرف نظر از مسائل سیاسی به ملت افغانستان 
به عنوان دوست و برادر نگاه می کنند. بنابراین طالبان نباید در دام تحریکات آمریکا 
قرار گیرد و باید به دور از فشارهای خارجی از رهگذر گفتمان دوستانه و سازنده با 

ایران موضوع حقابه ایران از رودخانه مرزی هیرمند را محترم بشمارد. 

اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور در دولت های یازدهم و دوازدهم 
در گفت وگو با جمعی از مدیران اسبق وزارت آموزش و پرورش تاکید کرد: نظام 
آموزشی که معلم آن ناراضی باشد، گفت وگو در آن نباشد و فرهنگ پرسشگری 
یاد ندهد، نمی تواند توسعه آفرین باشد. اسحاق جهانگیری گفت: از قافله توسعه 
عقب افتاده ایم. در شرایطی که کشورها در حوزه IT و ICT در حال پیگیری توسعه 
بودند، ما در این حوزه هــا درگیر کم و زیاد کردن ســرعت اینترنت و فیلترینگ 
شدیم. اکنون سرعت تحولات این عرصه به حدی شده است که کشورها با عبور 
از همان حوزه هایی که ما هنوز درگیر اصلش هســتیم، در حــال بهره گیری از 
نسل جدید از فناوری هایی چون هوش مصنوعی و تکنولوژی کوانتومی هستند. 
برخی از کسانی که شعار »ما می توانیم« سر می دهند آیا یک خشت روی خشت 
گذاشته اند؟مسیر توسعه کشور مسیری پرمانع و پرچالش است. می بایست برای 
هر کدام از این موانــع و چالش ها تدبیر صحیح کرد. معــاون اول دولت روحانی 
تصریح کرد:در سال ۸۴ و در سند چشم انداز مقرر شد رشد اقتصادی به مدت ۲۰ 
سالانه ۸ درصد باشد. الان متوسط رشد طی این مدت کمتر از ۲ درصد بوده است؟ 
آیا از این ناکامی رمزگشایی کرده ایم؟ آیا کسی مواخذه شد؟ آیا در این ناکامی فقط 
دولت ها مقصرند!؟ وی در پاسخ به سوالی درباره نقش مردم در حکومت گفت: در 
جمهوری اسلامی بنا بر این بود که مردم همه کاره باشند. وی در پاسخ به سوالی 
درباره انتخابات ۱۴۰۰ و رد صلاحیت خود توضیح داد: در انتخابات ۱۴۰۰ باتوجه 

به فضایی که علیه یک جریان و به سود جریان دیگری ایجاد شده بود، این احتمال 
هم وجود داشــت که  بدون ردصلاحیت ها، نتیجه نیز خیلی متفاوت از آنچه رخ 
داد نباشد. جهانگیری در پاسخ به سوالی درباره تحریم ها گفت: تحریم ها خسارت 
سنگینی وارد کرده اســت. سیاســت در دوره تحریم، معطوف به بقا و صیانت از 
معیشت است و نه توسعه. درست اســت که با تدابیری اهداف ظالمانه تحریم به 
نتیجه نرســید اما باید یک روز ارزیابی دقیقی از آثار و پیامدهای تحریم در روند 
توســعه، میزان تورم، رکود در تولید، رفاه ملی و... صورت بگیرد. وقتی می گوییم 
در دهه ۹۰ شمسی، همه شــاخص های اقتصادی منفی است، مهم ترین وجه آن 
مساله تحریم است. وی در پاسخ به سوالی درباره شکایت آقای قالیباف گفت: این 
رفتار از شوخی های دوران ماست که یک نامزد از نامزد دیگر به خاطر مسائل طرح 
شده در مناظره ها که مردم آن مباحث را شنیده و خود قضاوت کرده اند، شکایت 
می کند. در انتخابات ۹۶ ایشان به اشکال مختلف مسائل شخصی یا موضوعاتی که 
در حوزه مستقیم مسئولیت بنده نبود را مورد سوال قرار داد. من ضمن پاسخ، به 
طرح چند پرسش پیرامون موضوعاتی که آن زمان و شاید هنوز در افکار عمومی 
مطرح بود مانند املاک نجومی، چگونگی واگذاری سهام شهرداری در بانک سرمایه 
و... پرداختم که ایشان به این سوالات پاسخی نداد. ظاهرا ایشان اهل پاسخ گویی 
نیست. در حالیکه مسئولان جمهوری اســلامی باید بدانند بدون استثنا باید به 

افکار عمومی پاسخ بدهند. 

اسحاق جهانگیری:
سردهندگانشعار»مامیتوانیم«،یکخشترویخشتگذاشتهاند؟

   ظاهرا قالیباف اهل پاسخگویی نیست

حسن هانی زاده 
تحلیلگر مسائل بین الملل

طالبان و اخطار جدی ایران 
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  سوریه بعد از سال های طولانی به آغوش جهان عرب 
بازگشت. چند عامل را می توان به عنوان عوامل بازگشت اسد ذکر 
کرد. عربستان و برخی کشورهای جنوبی خلیج فارس استراتژی 
خود را از رقابت ژئوپلیتیکی سنتی به سوی رقابت سازنده تغییر 
دادند تا منطقه به ثبات رسیده و به صلح برسد تا با ثروتی که در 
اختیار دارند و تکنولوژی روز دنیا، به کشورهای مهم، اثرگذار و 
توسعه یافته ای تبدیل شوند. از این رو لازم است در حوزه خلیج 
فارس و پیرامونی به سمت صلح و دوستی حرکت کنند. امارات و  
عربستان سعودی در ارتباط با ایران نیز همین سیاست را دنبال 
می کنند. همچنین کشورهای عربی به این نتیجه رسیده اند که 
اسد در ساختار قدرت در سوریه جایگاه خود را تثبیت کرده و 
تغییرحاکمیت در دمشق غیرممکن است لذا با در نظر گرفتن 
اینکه سوریه دیگر درگیر جنگ نیست و در حال حرکت به سمت 
سازندگی است، تصمیم گرفتند روابط خود را با سوریه بازسازی 
کنند تا اتحادی بین کشورهای عربی با رهبری عربستان ایجاد 
شود و ثبات در جهان عرب به وجود  آید و این مورد موجب 
می شود که رهبری عربستان بر جهان عرب تثبیت شود. مدتی 
بود که محمد بن سلمان گرفتار مسائل داخلی و خارجی بود 
اکنون این گرفتاری ها کاهش  یافته است. محمد بن سلمان که 
قصد دارد خود را به عنوان رهبر جهان عرب جا بیندازد طبیعتا با 
ایجاد ثبات در منطقه موفق خواهد شد به این نتیجه دست یابد، 
چراکه ثبات در منطقه و بین جهان عرب به جایگاه رهبری بن 
سلمان کمک می کند. البته آمریکایی ها با دعوت اسد به اتحادیه 
عرب مخالفت کردند. آمریکایی ها در سوریه حضور دارند و جا 
افتادن اسد بین کشورهای عربی و اتحادیه عرب می تواند به ضرر 
آمریکایی ها باشد. ضمن اینکه این مخالفت آمریکایی ها با توجه 
به سیاست هایی که اخیرا کشورهای عربی به ویژه عربستان و 
امارات در پیش گرفتند که نوعی سیاست متوازن بین شرق و 
غرب است، نمی تواند اثرگذار باشد. البته کشورهای عربی هنوز 
اتحاد خود را با غرب حفظ کردند اما به تدریج به سمتی حرکت 
می کنند که به توازن در روابط با شرق و غرب ایجاد شود. نفعی 
که بازگشت اسد به اتحادیه عرب دارد این است که این بازگشت 
موجب خواهد شد که ثبات به منطقه بازگردد که موجب کاهش 
تشنج در منطقه شده و همکاری های بیشتری بین کشورها به 
وجود خواهد آمد و توسعه در کشورها منطقه ایجاد خواهد شد. 
از سوی دیگر حساسیت قبلی نسبت به حضور ایران در سوریه 
برای عربستان و امارات وجود ندارد چرا که اعراب پذیرفته اند 
که حضور ایران در سوریه یک حضور ضد اسرائیلی است لذا به 
حضور ایران در سوریه مانند گذشته حساسیت نشان نخواهند 
داد. از این رو ایران هم رقابت های خود را در لبنان و سوریه با 
عربستان کاهش خواهد داد و این کاهش رقابت به آرامش منطقه 
کمک می کند. سوریه به سمت سازندگی در حال حرکت است 
و زمانی که به این سو حرکت کند نیازش به کشورهای عربی به 
ویژه عربستان و امارات و کشورهای ثروتمند عرب بیشتر می شود 
و هماهنگی که بین کشورهای منطقه و سوریه به وجود می آید 
در کنار فقدان درگیری و جنگ در سوریه، توزانی بین حضور 
ایران و سایر اعراب در سوریه به وجود می آورد که این توازن 

می تواند برای منطقه مثبت باشد.  

اتحادیه عرب و الگوی رقابت سازنده  
یادداشــــت

 شناورهای ایرانی به استقبال 
ناوگروه ۸۶ ارتش رفتند

ناوگروه ۸۶ نداجا که از روز ۲۷ اردیبهشت ماه 
پس از بیش از ۶۰ هزار کیلومتر دریانوردی و دور 
زدن کره زمین وارد آب های سرزمینی کشورمان 
شده است، در محدوده آب های بندر جاسک در 
دریای عمان مورد استقبال انبوهی از شناورهای 
ایرانی قرار گرفت. انواع یگان های شناور از ارتش 
جمهوری اسلامی ایران، سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی، فراجا، یگان های بسیج دریایی و لنج ها 
و شناورهای مردمی در این مراسم با عبور از 
کنار ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش متشکل 
از ناوشکن تمام ایرانی دنا و ناوبندر مکران به 
دریادلان ایرانی که پس از ۸ ماه دریانوردی 
در حال مراجعت به کشور هستند، خوش آمد 
گفتند. ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش که از ۲۹ 
شهریورماه ۱۴۰۱ به ماموریت دریانوردی دور 
کره زمین اعزام شده است، از ۲۷ اردیبهشت ماه 
وارد آب های سرزمینی کشورمان شده و در حال 
ادامه مسیر به سمت بندرعباس برای پهلوگیری 

است. 

 روایت امام جمعه تهران 
از جایگاه دختران 

خطیب موقت نماز جمعه تهران با اشاره به 
نام گذاری روز میلاد حضرت معصومه )س( به 
عنوان روز دختر، اظهار کرد: این بیانگر اهمیتی 
است که نظام جمهوری اسلامی ایران برای 
دختران قائل است و توجه به آنها را در دستور 
کار قرار داده است. این دختران مادران آینده 
هستند و قرار است آنها قهرمان پرور، شهیدپرور 
و نخبه پرور باشند. حجت الاسلام صدیقی با 
بیان اینکه دختران در نظام جمهوری اسلامی 
ایران از جایگاهی برخوردارند که در هیچ جای 
دنیا از این جایگاه برخوردار نیستند، گفت: 
جمهوری اسلامی ایران نقطه عطفی برای توجه 
به ظرفیت های بانوان و دختران کشور بوده است. 
ما اکنون شاهد حضور بانوان در حوزه های علمیه 
و پرورش صدها مجتهد، فقیه و نویسنده در این 
مراکز هستیم. در حوزه دانشگاهی و علمی و 
ورزشی نیز زنان ما رشد قابل توجهی داشتند. 
با حفظ حجاب اسلامی در میادین مختلف 
ورزشی حضور پیدا کرده و کسب مدال کرده اند، 
بدون اینکه کوچک ترین خدشه ای به حجاب 

آنها وارد شود. 

ریشه مشکلات پیدا شود
یکی از مراجع تقلید گفت: چگونه می شود که 
همدان در سینه کوه های الوند از مشکل کم آبی 
رنج ببرد. باید دقت کرد برای رفع مشکلات 
باید عوامل و ریشه های آن را پیدا کرد. آیت ا... 
نوری همدانی در دیدار پرویز فتاح، رئیس بنیاد 
مستضعفان با تقدیر و برجسته خواندن اقدامات 
این بنیاد در محرومیت زدایی و فعالیت های 
عام المنفعه و رسیدگی به وضعیت معیشتی 
ایتام و محرومان افزود: شما در طول سنوات 
انقلاب اسلامی در هر سمت و مسئولیتی که قرار 
گرفتید به فضل الهی به نحو احسن موفق بوده اید. 
وی گرانی مسکن و بالا بودن اجاره بها را یکی از 
دغدغه های مردم توصیف کرد و گفت: متولیان 
امور مسکن هر چه سریع تر فکر و تمهیدات لازم 
برای رفع مشکلات مسکن و مسائل پیرامون 
آن داشته باشند و وعده های داده شده را هرچه 

زودتر عملی کنند. 

  کسانی »به نام دین« 
همه چیز را »نابود« کرده اند

 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان 
اینکه خیلی نیازی نیست شهر اسلامی را تعریف 
کنیم، افزود: باید توجه داشت که ما تاریخ عمیق 
داشتیم و باید آن را حفظ کنیم، دین اسلام عالم 
فیلسوف و شهرساز را تربیت کرد که نمونه آن 
کمتر در دیگر ادیان دیده می شود. آقامحمدی 
با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب هنر، فرهنگ، 
زبان ها، مباحث سیاسی، مباحث اقتصادی و … 
را به خوبی می شناسند، افزود: این در حالی است 
که کسانی به نام دین همه چیز را نابود کرده اند و 

این در حالی است که دانایی ندارند. 

 بیانیه گروه هفت را 
محکوم می کنیم

سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش 
به بیانیه وزرای امور مالی و روسای بانک های 
مرکزی گروه هفت در نیگاتا، ژاپن اظهار کرد: 
ما آن بخش از بیانیه اجلاس وزرای دارائی گروه 
هفت که اتهام کاملا بی پایه و موهومی را متوجه 
جمهوری اسلامی ایران می کند، به شدت محکوم 
می کنیم. ناصر کنعانی اضافه کرد: به گروه هفت 
و ریاست و میزبان نشست های آن در این دوره 
که با اعضای محدود خود در تلاش هستند به 
روشی گزینشی و منسوخ، خواسته های خود 
را بر سازوکار های چندجانبه بین المللی مسلط 
کنند، اعلام می کنیم به جای وارد کردن اینگونه 
اتهامات بی اساس، عملکرد تأسف بار خود در 
همراهی و مماشات با تحریم های غیرقانونی 
آمریکا که ناقض اصول بنیادین حقوق بین الملل و 
حقوق بشر علیه ملت بزرگ ایران است را متوقف 
کنند. کنعانی تاکید کرد: اعضای این گروه 
باید به جای مشارکت و تائید مواضع یکجانبه 
و ناعادلانه، در قبال اینگونه نقض های فاحش 
و اقدامات مغایر با مقررات بین المللی، به مردم 
شریف ایران و جامعه بین المللی پاسخگو باشند. 

           عبدالرضا فرجی راد
  دیپلمات و کارشناس روابط بین الملل

خبــــر
رئیس قوه قضائیه:   

شورای  اقتصادی سران قوا نتوانسته برای غلبه 
بر مشکلات اقتصادی خوب عمل کند

رئیس قوه قضائیه با تبیین و تشریح مسئولیت های ذاتی و قانونی 
قوه قضائیه و دادستان ها، اظهار داشت: ما باید بررسی کنیم که آیا 
در اموری نظیر ایجاد امنیت اعم از روانی و فیزیکی، دفع شر و اشرار، 
استیفای حق، راست کردن کجی ها، جلوگیری از ایجاد کجی ها و... 
نقش آفرینی اثرگذار داشته ایم یا خیر؟ اگر پاسخ منفی است باید 
ببینیم ضعف ها و نواقص کجاست و مجدانه در جهت رفع آنها اقدام 
کنیم. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای ادامه با اشاره به 
جنگ ترکیبی و همه جانبه تحمیل شده از ناحیه دشمنان، بیان 
داشت: هدف اصلی دشمنان مقابله با نظام اسلامی و ولایی ما 
است. رئیس عدلیه با اشاره به هدف دشمن برای تحت فشار قرار 
دادن و ضربه زدن به اقتصاد کشور و معیشت مردم گفت: دشمنان 
برای پیشبرد توطئه ها و نقشه های خود روش های مختلفی را به 
کار می بندند؛ در برخی موارد، راهبرد دشمن ایجاد اختلاف میان 
مردم و دوقطبی سازی و چندقطبی سازی در جامعه پیرامون یک 
سوژه است؛ در برخی موارد، راهبرد دشمن ایجاد اختلاف میان 
مسئولان است؛ در مواردی نیز راهبرد دشمن متمرکز بر ایجاد 
اختلاف میان مسئولان و مردم است؛ حال سوال اساسی آن است 
که باید در مقابله با این راهبردهای دشمن، چه تمهیدات و تدابیری 
را اتخاذ کرد؟ رئیس دستگاه قضا بیان کرد: ما باید در وهله اول، 
به بیانات امام و مقتدای خود توجه کرده و شرایط کشور را درک 
کنیم و بدانیم که مسئله اصلی و اولویت دار کشور، مسئله اقتصادی 
است؛ چنانچه مشکلات اقتصادی مرتفع نشود به تبع آن، مسائل و 
مشکلات فرهنگی و اجتماعی و امنیتی ایجاد می گردد و به دنبال 
این امر، بر حجم پرونده های قضائی نیز افزوده می شود. وی با اشاره 
به سازوکارهایی که برای غلبه بر مسائل و مشکلات اقتصادی ایجاد 
شده، مشخصا به تشکیل شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا اشاره کرد و گفت: متأسفانه شورای مزبور با توجه به اختیارات 
و ظرفیت هایی که داشت، نتوانست به نحو مطلوبی عمل کند؛ لذا 
باید نواقص و کاستی های موجود در امر تجمیع قوا و هماهنگی ها، 
برای غلبه بر مسائل و مشکلات اقتصادی مرتفع گردد. محسنی 
اژه ای عنوان کرد: همه مسئولان و دستگاه های ذی ربط کشور، در 
امر غلبه بر مسائل و مشکلات اقتصادی باید با تمام قوا ورود داشته 
باشند؛ ما نیز در قوه قضائیه ضروری است که بدانیم چه کارهایی 
را در رابطه با موضوع فوق الذکر باید انجام دهیم و از چه کارهایی 
باید اجتناب کنیم؛ باید همواره این سوال را از خود مطرح کنیم آیا 
امکان آن وجود ندارد که دشمن در بین خود ما اختلاف بیفکند؟ 
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: در مورد قوه قضائیه نقد، اعتراض یا 
هجمه می شود، اعتراض و انتقاد گاهی در قالب نقد بر ضعفی است؛ 
ما بارها اعلام کرده ایم که از نقد سازنده و خیرخواهانه استقبال 
کرده و درصدد رفع ضعف ها و کاستی های خود برمی آییم؛ اما گاهی 
هم هجمه هایی که در قالب نقد علیه قوه قضائیه مطرح می شود با 

واقعیت همخوانی ندارند و تحریف و تخریب محسوب می شوند.

  رئیس جمهور در آئین افتتاح پست و خط 
جدید تبادل انرژی برق بین ایران و پاکستان 
اظهار کرد: ارتباطات ایران و پاکستان از ابتدای 
پیروزی انقلاب اسلامی در حوزه های مختلف 
برقرار بوده و روز به روز گسترش یافته و امروز 
اراده دو کشور بر بهبود و ارتقای بیش از پیش 
این روابط است. سید ابراهیم رئیسی در مراسم 
مشترک افتتاح پست و خط تبادل برق میان 
ایران و پاکستان که با حضور شهباز شریف 
نخست وزیر این کشور برگزار شد، گفت: امروز 
اراده دو کشور بر بهبود و ارتقای بیش از پیش 
این روابط است. وی تصریح کرد: شاید سطح 
پیشرفت های حاصل شده در ایران برای برخی 
باورپذیر نباشد. یکی از بخش هایی که در آن کار 
بسیاری شده حوزه انرژی است. امروز ایران در 
عرصه برق و نفت و گاز تولیدکننده و صادرکننده 
است و توانسته در زمینه دانش بنیان نیز گام های 
خوبی در عرصه انرژی بردارد. رئیسی تاکید 
کرد:  امروز دو کشور مرز را یک فرصت و نه یک 
تهدید می بینند و هر گونه ناامنی در طرف مقابل 
را ناامنی برای خود می دانند. وی با بیان اینکه 
»عمیقا معتقدیم که راه حل مسائل منطقه 
گفت وگو میان مسئولان کشورهای منطقه 
است«، افزود: دخالت بیگانگان در منطقه به هیچ 
عنوان گره گشا نخواهد بود، بلکه تهدید تلقی 
می شود. حضور بیگانگان در منطقه هیچ مسأله ای 

را حل نمی کند. رئیس جمهور همچنین در 
نشست با »فعالین اقتصادی و اجتماعی پیشرفت 
و آبادانی مکران« از اقدامات بخش های مختلف 
در جهت توسعه این منطقه قدردانی کرد و گفت: 
این اقدامات که با نقشه دقیق علمی و مهندسی، 
همراه با مطالعه اصولی انجام شده، نشانه عزم و 
اراده همگانی برای پیشرفت کشور است. رئیسی 
مکران را دارای ظرفیت های بسیار بالا دانست و 
گفت: این منطقه همواره مورد توجه کارآفرینان، 
سرمایه گذاران و دغدغه مندان نسبت به آینده 
درخشان ایران بوده و کمتر مقام و رئیس دولتی 
بوده که در دیدارهای خارجی دو سال اخیر با 
بنده اشاره ای به ظرفیت های منطقه مکران 
نکرده باشد. رئیسی تولید را مهم ترین و مساله 
روز کشور و دغدغه مقام معظم رهبری در دهه 
اخیر عنوان کرد و گفت: تولید لازمه پیشرفت 
و استقلال سیاسی و اقتصادی است و مشکلات 
اجتماعی و اقتصادی و نگرانی ها از رشد نقدینگی 
با تولید برطرف می شود. رئیسی مهار تورم را نیز 
در گرو رشد تولید دانست و بیان کرد: در برخی 
سال ها کنترل تورم از مسیر رکود مهار شده، اما 
همان طور که مقام معظم رهبری حکیمانه تاکید 
کردند، مهار تورم باید از مسیر رشد تولید دنبال 
شود. رئیس جمهور با بیان اینکه منطق دولت 
منطق »ما می توانیم« است، متذکر شد: باید از 
فرصت ها و ظرفیت هایی که در اختیار داریم به 

نحو احسن استفاده کنیم و با انگیزه، اندیشه، 
توکل به خدا و کار جمعی موانع را رفع کرده و 
کارها را پیش ببریم و دولت هم حتما در این 

میدان کنار کارآفرینان و تولیدکنندگان است. 
 وحـــدتِ میان طوایف و مذاهب 

اسلامی استان مثال زدنی است
رئیسی در آخرین برنامه سفر یک روزه خود 
به استان سیستان و بلوچستان در نشستی 
صمیمانه با سران طوایف و معتمدین استان به 
گفت وگو نشست. رئیس جمهور وحدت و انسجام 
موجود در میان طوایف و مذاهب اسلامی استان را 
مثال زدنی و شایسته شکر الهی عنوان کرد و گفت: 
در شرایطی که امروز راهبرد دشمن ایجاد تفرقه و 
اختلاف است، بزرگان و سران طوایف این استان 
باید به موضوع وحدت و انسجام به دیده راهبرد 
بنگرند. رئیسی در ادامه مرزی بودن استان 
سیستان و بلوچستان به رغم برخی تحرکات 
برای ناامن سازی این منطقه را نه تهدید، بلکه 
یک فرصت دانست و با اشاره به توافقات خوب 
صورت گرفته در راستای توسعه روابط تجاری و 
اقتصادی با پاکستان از جمله احداث ۷ بازارچه 
مرزی مشترک تصریح کرد: معتقدم بهترین 
و معتمدترین تجار و بازرگانان در این استان 
وجود دارند که می توانند تجارت با همسایگان 
را رونق بخشند. رئیس جمهور با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته در جهت محرومیت زدایی و توسعه 
استان، سیستان و بلوچستان را پاره تن ایران 
خواند و تصریح کرد: قطعا وضعیت امروز استان 
سیستان و بلوچستان با قبل از انقلاب اسلامی و 
حتی سال های ابتدایی پس از پیروزی انقلاب 
بسیار متفاوت است و اقدامات گسترده ای در 
جهت ایجاد زیرساخت های عمومی در این استان 
صورت گرفته، اما حتما این وضعیت با نقطه 
مطلوب فاصله دارد و با توجه به ظرفیت های 
عظیم موجود باید تلاش بیشتری برای رفع 
نیازهای مردم سیستان و بلوچستان صورت گیرد. 
رئیسی همچنین ایجاد آرامش در زندگی مردم، 
مهار تورم و رشد و رونق تولید را وظیفه دولت 
دانست و بر عزم و اهتمام جدی دولت برای تحقق 

این مهم تاکید کرد. 

رئیس جمهور: 

سیستان وبلوچستان پاره تن ایران است
   گسترش روابط، هدف مشترک ایران و پاکستان است

 برخورد با مختل کنندگان
 آرامش در فضای مجازی

گفت:  کشور  کل  دادستان   
اعلام  قضائی  دستگاه  در  ما 
کرده ایم با کسانی که در فضای 
را هدف  مردم  امنیت  مجازی 
قرار می دهند برخورد خواهیم 
کرد. حجت الاسلام والمسلمین 
منتظری افزود: دادستان وظیفه 
دارد اگر امروز مسأله ای در فضای 
شد  منتشر  و  پیچید  مجازی 
بلافاصله آن موضوع را پیگیری 
کرده و به دنبال مستندات آن 
باشد و اگر فردی بدون مبنا و سند 
حرفی را زد و جامعه را ملتهب 
و امنیت روانی را مخدوش کرد 
نباید از آن گذشت کرد. باید با این 
مسائل برخورد کرده و آنها تحت 
تعقیب قرار بگیرند و البته اگر هم 
مستندات ادعایی خبر موجود بود 

باید در جهت رفع نقص برآییم. 

»آرمان ملی« ادبیات دیپلماتیک رئیس جمهور را مقایسه می کند
دیپلماسیوزباندانی

     نعمت احمدی: روسای جمهور بر ادبیات دیپلماتیک خود بیفزایند
    مهدی زاده: رؤسای جمهور باید با در نظر گرفتن احترام متقابل با جهان سخن بگویند

دروغگویی هم حدی دارد 

 برخی پول می گیرند
 تا کشف حجاب کنند

 امام جمعه مشهد اظهار کرد: باید در 
میدان باشیم چراکه توطئه دشمنان 
تمامی ندارد با سرمایه اعتماد به 
خداوند که ملت دارند دشمنان هرگز 
موفق نخواهند شد. اینها می گویند 
شرکت  انتخابات  در  ایران  ملت 
نمی کنند؛ دروغگویی هم حدی دارد، 
ملت ایران به واسطه دینمداری، علاقه 
به نظام و وطن با شرکت باشکوه در 
انتخابات مانند گذشته مشتی محکم 
 . . . بر دهان دشمنان می زنند. آیت ا
علم الهدی افزود: با بصیرت دشمن و 
برنامه های آن را بشناسید، حواسمان 
باشد که دشمن چه کسی را حمایت 
می کند و چه کسی را تخریب، فریب 
نخوریم. اغواگری شیطانی حدی دارد 
چراکه برخی به هر مناسبتی لذت 
می برند مسئولان را تخریب کنند و 
خدمات را نادیده بگیرند مشکلات و 
گرفتاری ها وجود دارد و باید رفع شود 
اما حواسمان باشد توطئه گری دشمن 
هم هست و باید مراقب بود. دشمن 
از دروازه وسیع فضای مجازی وارد 
مملکت شده و همه تهاجمات خود را 

در دستورکار قرار داده است.

 سردار محمد عبدا... پور، فرمانده 
سپاه قدس گیلان در جلسه شورای 
فرهنگ عمومی استان گیلان که 
با حضور آیت ا... فلاحتی، نماینده 
ولی فقیه در گیلان، اسدا... عباسی 
استاندار گیلان و سایر مسئولین 
استان برگزار شد، اظهار کردند: 
جوانی جمعیت به دغدغه ملی و 
از اولویت های اصلی و حیاتی نظام 
تبدیل شده است. بخش هایی از 
اظهارات سردار عبدا... پور را در 
ادامه می خوانید. در حوزه عفاف و 
حجاب باید از برنامه های سطحی، 
غیرکارشناسی و احساسی پرهیز 
کرد. بی توجهی در حوزه عفاف 
و حجاب پذیرفته نیست، برنامه 
و  عفاف  رعایت  برای  محوری 
حجاب در صنوف باید مورد توجه 
قرار گیرد. بی حجابی در جامعه 
با  یافته است، دشمن  سازمان 
مهندسی بی حجابی در جامعه 
اسلامی به دنبال کمرنگ کردن 
اعتقادات و ارزش های دینی است. 
کشف  تا  می گیرند  پول  برخی 
حجاب کنند، این افراد مورد رصد 
دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی 

قرار دارند. 

 آرمان ملی- احسان اسقایی: 
حسن روحانی در مراسم تحلیف 
ریاست جمهوری خود متنی را 
قرائت کرد که مهم ترین بخش آن 
خطاب به غربی ها بود که آن روز ها 
با زبان غیردیپلماتیک و تحریم با 
ایران سخن می گفتند. روحانی 
اعلام کرد: »به صراحت می گویم 
اگر پاسخ مناسب می خواهید، نه با 
زبان تحریم که با زبان تکریم با ایران 
سخن بگویید.« حسن روحانی، 
شیخ دیپلمات به خوبی می دانست 
و  شرقی ها  غربی ها،  به  چگونه 
کشور های همسایه سخن بگوید، 
پیغام بفرستد و آن ها را دعوت به 
مذاکره و گفت وگو کند. او با همین 
زبان نرم خود تواست پیچیده ترین 
پرونده سیاسی و امنیتی ایران را 
حل کرده و ایران را در موقعیتی 
قرار  بین الملل  نظام  در  برتر 
دهد. این روز ها خبری از ادبیات 
دیپلماتیک روحانی و ظریف نیست؛ 
هیچ! بعضا اتفاقاتی در ارسال پیام به 
کشور های همسایه می افتد که باید 
گفت غیردیپلماتیک است. ماجرا 
از آنجا آغاز شد که ریاست محترم 
سیستان و  به  سفری  جمهوری 
بلوچستان داشت و در این سفر 
از نزدیک در جریان وضعیت مردم 
منطقه به علت فقدان آب هیرمند 
قرار می گیرد و از همان نقطه پیامی 
به حاکمان افغانستان می فرستند 
که البته با واکنش دیپلماتیک این 
کشور و روش غیر دیپلماتیک یکی 
از اعضای طالبان روبه رو می شود. 
ابراهیم رئیسی اعلام می کند»به 
حاکمان افغانستان اخطار می کنم 
و  سیستان  مردم  حقابه  که 
ً بدهند.« وی  بلوچستان را فورا
خطاب به دولت طالبان گفت: »از 
حاکمان افغانستان می خواهم که 
حرف من را عادی تلقی نکنند و 
آن را جدی بگیرند.« طالبان در 
واکنش به این سخن رئیس جمهور 
ایران بدون در نظر گرفتن جایگاه 
اعلام  بزرگمان  کشور  و  ملت 
می کند: »این سخنان نباید تکرار 
شود.« در بیانیه ای که به نقل از 

»دفتر سخنگوی« امارات اسلامی 
افغانستان منتشر شده، آمده است: 
»خواست مکرر ایران برای آب و 
اظهارات نامناسب در رسانه ها را 

زیان آور می دانیم.« 
 با طالبان می توان با زبان 

ساده توافق کرد
استفاده از  این ادبیات در بین 
مقامات ایران و افغانستان موجب 
شد »آرمان ملی« به بررسی ادبیات  
روسای در مواجهه با جهان بپردازد. 
نعمت احمدی، حقوقدان در این 
ارتباط می گوید: زبان دیپلماسی 
با زبان عادی متفاوت است. اگر 
به منابع تاریخی و ادبی توجه 
کنیم، همواره تأکید شده است 
که فردی باید به عنوان نماینده 
و دیپلمات برگزیده شود که با 
یک  خواسته های  بتواند  زبان 
ملت را پیش ببرد. زبان یک ابزار 
قدرتمند در مذاکره است. حسن 
بار ها  دیپلمات  شیخ  روحانی، 
تأکید می کرد که باید با جهان 
تعامل کرد. منظور وی این بود 
که باید با زبان مناسب با جهان 
سخن گفت. حضرت رسول)ص( 
حتی در صلح حدیبیه با مشرکین 
با زبان آرام توافق کردند. نعمت 
احمدی در واکنش به اظهارات 
طالبان علیه ایران و رئیس جمهور 
گفت: نباید با زبان غیردیپلماتیک 
با کشوری دیگر سخن گفت. البته 
در مذاکرات دیپلماتیک ممکن 
است دیپلمات ها با ادبیات تند با هم 
صحبت کنند اما تا زمانی که ادبیات 
توام با مدارا وجود دارد چرا از ادبیات 
غیر دیپلماتیک استفاده شود. در 
مذاکرات هسته ای شاهد بودیم که 

جواد ظریف در اوج دیپلماسی و 
گفت وگو با زبانی کاملا دیپلماتیک 
جواب تهدیدات غربی ها را داد و 
اعلام کرد که »هیچ گاه یک ایرانی 
را تهدید نکنید!« ظریف صراحتاً 
به غربی ها گفت که نباید خشن با 
ایرانی ها سخن بگویند. احمدی 
تأکید کرد: زبان سیاست همواره 
در طول تاریخ کارآمد بوده است. 
زمانی که با زبانی غیردیپلماتیک 
سخن می گوید، در آن معناست که 
زبان دیپلماتیک را کنار گذاشته اید. 
بین رجز و رجزخوانی و مذاکره 
فاصله زیادی وجود دارد. رجزخوانی 
زمانی کارآمد است که در موقعیت 
جنگی در حالی است که ادبیات 
دیپلماسی متفاوت است. واقعیت 
آن است که رئیس جمهور وضعیت 
کشاورزان و بلایی که بی آبی بر سر 
منطقه آورده است را دید و دلش 
سوخت اما این دل سوختن دلیل 
نمی شود که زبان سیاست و ادبیات 
دیپلماتیک را کنار بگذارند. این 
درحالی است که رئیس جمهور 
سابق ایران شیخ دیپلمات بود؛ و 
با ادبیات دیپلماتیک و سیاسی با 
جهان صحبت کرد و به نتیجه هم 
رسید. لذا معتقدیم روسای جمهور 
باید زبان دیپلمایتک خود را قوی تر 
کنند. با طالبان می توان با زبان 
ساده صحبت کرد و به نتیجه رسید، 
چراکه زبان پیچیده دیپلمایت ها 

را ندارند. 
رئیس جمهور  اطرافیان   
باید خود را سپر بلا کنند تا 

لطمه ای به وی وارد نشود
کامبیز مهدی زاده، فعال سیاسی 
نیز در این ارتباط به »آرمان ملی« 

گفت: آقای روحانی همواره تأکید 
داشتند که غربی ها باید با زبان 
تکریم و احترام با ملت بزرگ ایران 
سخن بگویند. این مورد یک رویه 
است و رؤسای جمهور باید با در 
نظر گرفتن احترام متقابل با جهان 
سخن بگویند. اصل اعتماد سازی 
باید  خصومت ها  از  کاستن  و 
قرار  دولت  رئیس  یک  مدنظر 
گیرد. وی افزود: با کمال تأسف 
به رغم اینکه طالبان حق ایران را از 
حقابه هیرمند نمی پردازد در برابر 
خواسته رئیس جمهور ایران اعلام 
می کند که دیگر تکرار نشود! این 
درحالی است که وضعیت بارندگی 
وآب پشت سد هیرمند خوب است 
با این وجود به رغم بیانیه ای که 
علیه سخنان رئیس جمهور توسط 
طالبان صادر می شود یک فرد به 
صورت تمسخر آمیز پیامی را صادر 
می کند. این درحالی است که 
طالبان در بین کشور های جهان 
فاقد مشروعیت است و هر روز 
برای جامعه زنان خود محدودیت 
ایجاد می کند. نباید از کنار این 
مورد به سادگی گذشت و نباید 
اجازه داد طالبان برای ایران با این 
عظمت و تاریخ؛ خط و نشان بکشد. 
مهدی زاده با تأکید بر اینکه اگر 
قرار است با زبانی خواص با جهان 
سخن گفته شود بهتر است افرادی 
غیر از رئیس جمهور یعنی وزرا و 
معاونین با چنین ادبیاتی پیام هایی 
را ارسال کنند، گفت: اطرافیان یک 
رئیس جمهور باید خود را سپر بلا 
کنند تا لطمه ای به رئیس دولت 
وارد نشود. نباید اجازه داد توهینی 
به رئیس دولت صورت گیرد. اینکه 
یک مسئول طالبان با رئیس جمهور 
ایرانی با این عظمت چنین سخن 
گوید، جای تأسف دارد و قاطعانه 
باید با این مورد برخورد شود. 
این  برابر  در  مسئولین  برخی 
اقدام نامناسب طالبان تنها توئیت 
می زنند. با توئیت زدن که نمی توان 
پاسخ بی احترامی طالبان را داد. این 
قدرت سیاسی و نظامی ایران است 

که بازدارنده است.



توضیح جبلی درباره خبر ورود خودروهای 
غیرقانونی به صداوسیما

دروغ است
 مجتبی توانگر ،نماینده تهران در صفحه شخصی خود 
در توئیتر نوشت: »خودم و هیچ از یک نزدیکانم در ماجرای 
دریافت بدون نوبت خودرو، سهیم نبودیم؛ اما برای انتقام از 
مجلس و افزایش هزینه استیضاح توسط این نهاد نظارتی 
با کمک صداوسیما کمر به تخریب مجلس بستند و حالا 
بومرنگ به صورت خودشان خورده! رسانه های دولتی 
و صداوسیما بهتر است به جای بازجویی از نمایندگان 
تکلیف نامه درخواست ۱۰۰۰ خودرو و باقی خودروهای 
تحویل شده به دستگاه ها را مشخص کنند. کسی عزل شد 
یا نه؟ همین گونه رفتار به اصطلاح عدالت خواهی مدیران 
صداوسیماست که این سازمان را به کمترین میزان بیننده در 

همه دوره های گذشته تنزل داده است.« 

*جبلی چه گفت؟
پس از آن بود که پیمان جبلی، رئیس سازمان صداوسیما 
در مصاحبه ای با ارگان این سازمان، درباره رویکرد رسانه ملی 
در قبال پرداختن به ماجرای مرگ مهسا امینی و همچنین 
ادعای اقدام صداوسیما در دریافت خودرو خارج از ضوابط از 
یکی از شرکت های خودروساز، سانسور در رسانه و... اظهارنظر 
کرده است. ویدئویی در فضای مجازی از مصاحبه پیمان 
جبلی با بخش جدید رسانه جام جم آنلاین )جام پلاس( 
منتشر شده که نشان می دهد، رئیس سازمان صداوسیما 
در جریان این مصاحبه که هنوز نسخه کامل آن رسانه ای 
نشده است، توضیحاتی را درباره اتفاقات اخیر رسانه ملی 
بیان می کند. او درباره ماجرای مرگ مهسا امینی و لزوم به 
دست گرفتن روایت اول در رسانه، در توضیحاتی بیان کرده 
است: برای اینکه جلوی اتهام دروغین کشته شدن خانم مهسا 
امینی بر اثر ضرب و شتم گرفته می شد، باید بلافاصله، تصاویر 
دوربین های مداربسته  آن مرکزی که ایشان به آنجا رفته 
بود، در اختیار رسانه ملی قرار می گرفت؛ این اتفاق چند روز 
طول کشید. رئیس صداوسیما درباره ادعای اقدام صداوسیما 
در دریافت خودرو خارج از ضوابط از یکی از شرکت های 
خودروساز که بارها از سوی روابط عمومی کل این رسانه، 
»کذب« عنوان شده نیز اینگونه توضیح داده است: در دوران 
بنده حتی یکدستگاه خودرو به صورت غیرقانونی به سازمان 
صداوسیما وارد نشده است. او درباره لزوم چندصدایی در 
رسانه ملی نیز اظهار کرده است: »ما قصد قلم کشیدن روی 
بخشی از جامعه را واقعاً نداریم.« جبلی همچنین تاکید کرده 
است: »بالاخره مسیر تحولی ای که دنبال می شود در هر 

دستگاهی، ممکن است مورد خوشایند برخی نباشد.«

*صداوسیما چه کرد
حساسیت ها بر صدا و سیما زمانی زیاد شد که این رسانه 
به شناسایی نمایندگان دریافت کننده شاسی بلند پرداخت. 
خبرگزاری صدا و سیما ۷ اردیبهشت نوشت: درپی »درخواست 
شفافیت« تعدادی از نمایندگان مجلس، فهرست اسامی 
نمایندگانی را که به صراحت اعلام کرده اند خارج از نوبت 
خودرو دریافت نکرده اند منتشر کردیم. تاکنون ۲۲۹ نفر از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی به صورت شفاف و روشن 
هرگونه دریافت خودرو، خارج از نوبت از خودروسازان را تکذیب 
کرده اند. خبرگزاری صداوسیما نوشت: این تکذیب ها در پی آن 
اعلام شد که خبرنگاران صدا و سیما در ده روز گذشته تلاش 
کردند در تماس تلفنی یا پیامکی با تک تک نمایندگان مجلس 
از آن ها بپرسند که آیا در دوره نمایندگی از خودروسازان خارج 
از نوبت خودرو دریافت کرده اند و آیا اعضای خانواده، دوستان 
و آشنایان را به صورت خارج از نوبت به خودروسازان معرفی 
کرده اند یا نه؟این دو سوال را خبرنگاران در پی ادعای یکی از 
نمایندگان مجلس مبنی بر تحویل تعدادی دستگاه خودروی 
شاسی بلند به نمایندگان در جریان استیضاح سال گذشته 
وزیر صنعت، معدن و تجارت، از نمایندگان مجلس پرسیدند. 
خبرنگاران صدا و سیما هنوز به دلایل مختلف از جمله خاموش 
بودن گوشی، پاسخ ندادن به پیامک، اعتماد نکردن نماینده 
به خبرنگار تماس گیرنده و رد تماس دادن نماینده موفق به 
کسب پاسخ از ۴۵ نماینده مجلس نشده اند. بنابر این بدیهی 
است نبودن نام برخی نمایندگان محترم مجلس در فهرست 
ذیل و یا فهرست های منتشر شده قبلی از سوی خبرگزاری 
صدا و سیما الزاما به معنی دریافت خودروی خارج از نوبت 
توسط آنان نیست. ۱۲ نماینده مجلس هم به رغم پاسخ دادن به 
تماس خبرنگاران  حاضر به پاسخ دادن به سوالات آن ها نشدند. 
تعدادی از این ده نماینده این پرسش خبرنگاران صداو سیما را 
مغایر با وظایف این رسانه دانسته اند و برخی نیز آن را پرسشی 

»غیرحرفه ای« نوعی »بازجویی« ارزیابی کردند. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: روابط ایران و افغانستان طی 
سال های گذشته با برخی فراز و نشیب هایی همراه بوده و طی 
دولت های مختلف در این کشور نگرش های متفاوتی نسبت به 
ایران وجود داشته است. هر چند که در دولت هایی مثل دولت 
حامد کرزای تعاملات سازنده ای بین دو کشور ایجاد شد، اما پس 
از آن در دولت اشرف غنی و سپس اکنون که طالبان قدرت را در 
افغانستان به دست گرفته چندان  این رویه سازنده نیست. مساله 
مشخص در این خصوص نیز بحث حقابه ایران از رود هیرمند است 
که بر اساس معاهده بین المللی که میان دو کشور منعقد شده باید 
افغان ها میزان معین شده ای از آب هیرمند را به ایران بدهند. اما اگر 
بخواهیم به طور دقیق بحث حقابه ایران را مورد بررسی قرار دهیم 
باید به دهه هایی پیش برگردیم. جایی که پس از جدایی افغانستان 
از ایران در سال ۱۸۵۷ میلادی، تلاش زیادی برای تعیین خط 
مرزی بین دو کشور صورت گرفت، اما مهم تر از حکمیت برای 
تعیین خط مرزی، نحوه استفاده از منابع آب مشترک دو کشور 
به ویژه در دشت سیستان و رودخانه مرزی هیرمند بود. به همین 
دلیل از بدو جدایی دو کشور، در همه حکمیت های خط مرز، 
به گونه ای حکمیت در مورد آب و حقابه دو کشور از رودخانه 
هیرمند نیز مورد بررسی و اعلام نظر قرار گرفته است که از جمله 
حکمیت های مذکور می توان به حکمیت گلداسمیت در سال 
)۱۸۷۲(، مک ماهون )۱۹۰۵( و نیز کمیسیون دلتا )۱۹۵۱(  
اشاره  کرد. از طرفی در سال ۱۳۵۱ معاهده نحوه استفاده از آب 
رودخانه مرزی هیرمند بین دو کشور امضا و مبادله گردید که 
در حال حاضر نیز مورد استناد و پذیرش هر دو کشور قرار دارد. 
این در حالی است که در دهه اخیر دو کشور با معرفی کمیساران 
آب هیرمند، معاهده مزبور را اجرایی  کرده اند. آنچه مسلم است 
معاهده دلتا که در دهه ۵۰ بین ایران و افغانستان منعقد شد، یک 
معاهده بین المللی و قانونی است که ضمانت اجرایی دارد و لذا در 
این مساله به توافق جدیدی نیاز نیست. چرا که بر اساس این توافق، 
افغانستان باید سالانه ۸۲۰ میلیون متر مکعب از حقابه هیرمند را به 
ایران بدهد که در سال های اخیر این اتفاق نیفتاده است. با این حال 
به نظر می رسد که در مسیر این توافق بین طرفینی برخی مسائل 
و موانعی وجود دارد. اینکه چرا مقامات حاکم بر همسایه شرقی از 
دادن حقابه هیرمند به ایران امتناع می کنند شاید به نوع مواجهه 
ایران با این کشور نیز بازگردد. چنانکه برخی معتقدند اگر ایران در 
قامت یک قدرت منطقه ای به نحوی از جنبه بازدارندگی خود وارد 
شود؛ افغاستان نیز جایگاه خود را خواهد شناخت و بر مبنای آنچه 
هست رفتار و عمل می کند. به خصوص که امروز طالبان که هنوز 
هیچ کشوری آنها را به رسمیت نشناخته فکر می کنند می توانند 

در مقابل ایران ایستاده یا عرض اندام کنند. لذا به نظر می رسد ایران 
جدای از مراتب دیپلماتیک باید برخوردی جدی با طالبان داشته 
باشد تا این مساله حل و فصل شود تا این موضوع توسط کشورهای 

دیگر نیز تکرار نشود.
 

    اخطار رئیسی؛ واکنش تند طالبان
پنجشنبه بود که رئیس جمهور در جریان سفر به سیستان 
و بلوچستان در خصوص لزوم ارائه  حقابه هیرمند به مردم این 
استان اظهارداشت: »این حقابه، حق مردم و منطقه سیستان و 
بلوچستان است، مربوط به الان هم نیست. سیدابراهیم رئیسی 
گفت: می خواهم به حاکمان افغانستان عرض کنم که این سخن 
بنده را مطلب عادی تلقی نکنند، بسیار جدی بگیرند؛ به مسئولان و 
حاکمان افغانستان اخطار می کنم که حق مردم و منطقه سیستان 
و بلوچستان را سریعا بدهند. حق مردم سیستان و بلوچستان باید 
داده شود و ما به هیچ عنوان اجازه نمی دهیم حق مردم ضایع 
شود.« این اظهارات رئیسی نیز با واکنش  طالبان همراه بود. 
چنانکه دفتر سخنگوی امارات اسلامی افغانستان در بیانیه ای آورد: 
»خواست مکرر ایران برای آب و اظهارات نامناسب در رسانه ها 
را زیان آور می دانیم.« ذبیح ا... مجاهد در این بیانیه آورده است: 
مقامات ایرانی باید اطلاعات خود را درباره آب هلمند )هیرمند( 
تکمیل کنند و بعد با الفاظ مناسب خواست خود را مطرح کنند. اگر 
واقعیت درست مطالعه نشود و چنین اظهاراتی مطرح شود می تواند 
به فضای سیاسی مردم و کشورهای دو ملت مسلمان آسیب بزند 
که به نفع هیچ طرفی نیست و باید تکرار نگردد. در انتهای این 
بیانیه آمده است: امارات اسلامی با در نظر داشتن توافق نامه آب 
هلمند تمام تلاش خود را می کند که آب تعهد شده به مردم ایران 
برسد اما به این شرط که ذخایر آب ما به اندازه ای باشد که آن را به 

ایران جاری کنیم. 

    واکنش ها
مساله حقابه هیرمند و مواجهه ایران و افغانستان به این مساله 
واکنش  هایی را به دنبال داشت. چنانکه حسین امیر عبداللهیان، 
وزیر امور خارجه ایران در صفحه توئیتر خود در ارتباط با بیانیه 
طالبان نوشت: »در ماه های اخیر مکررا از ملامتقی، سرپرست 
وزارت خارجه افغانستان خواستم طبق عهدنامه هیرمند، به 
تعهدات خودشان عمل کنند و امکان بازدید هیات های فنی 
و سنجش میزان آب را فراهم کنند که نکردند. سیستان از 
خشکسالی رنج می برد. ملاک بود و نبود آب، بازدید فنی و عینی 
است و نه صدور بیانیه سیاسی.« معصومه ابتکار، رئیس اسبق 

سازمان محیط زیست نیز در توئیتی نوشت: »تامین حقابه و احیای 
هامون چه توسط رودخانه و چه سیلاب به نفع مردم منطقه و هر 

دو کشور است.«

   باید مذاکره کرد
یک تحلیلگر مسائل بین الملل اظهارداشت: مساله رود هیرمند 
با توجه به تغییر کلی اوضاع و احوال ایران و افغانستان از لحاظ 
جمعیتی و اقلیمی نیاز به بازنگری و رعایت حقوق دوجانبه در 
قالب جدید دارد تا منافع هر دو طرف تامین شود. ممکن است 
بازگشت به قرار داد ۱۳۵۱ امکان پذیر نباشد اما نباید فراموش 
کنیم که حقابه ایران از هیرمند یک امر تاریخی است که با توجه به 
مبادلات ارضی دوران قاجار اراضی به افغانستان واگذار شد که در 
مقابل آن حقابه ایران محفوظ باشد. فریدون مجلسی به »آرمان 
ملی« گفت: بنابر این نادیده گرفتن این بخش از حقوق ایران نقض 
کننده واگذاری سرزمین هایی است که توسط میانجیگری مک 
ماهون و گروه انگلیسی به افغانستان واگذار شد. لذا افغانستان اگر 
تن به ارائه  حقابه ایران ندهد باید سرزمین های ایران را مسترد 
کند. وی افزود: به این سادگی نیست که گروهی بیایند، اسم خود 
را دولت بگذارند و فکر کنند که می توانند مسائل را به دلخواه خود 
تصور کنند. باید در مساله  حقابه با طالبان مذاکره کرد و مسائل را 

به سود مردم دو کشور حل و فصل کرد. 

    در مساله آب باید خودکفا شویم 
یک کارشناس مسائل منطقه بیان کرد: اگر فقط در حوزه آب 
بخواهیم صحبت کنیم ایران باید نسبت به آب در مساله سیستان 
و بلوچستان خودکفا بوده و متکی به افغانستان نباشد. البته 
مساله خودکفایی سیاست راحتی نیست و ابزار و لوازم کارش 
خیلی پیچیده تر از آن است که در رسانه ها از طرف افغانستانی 
بخواهیم که  حقابه ایران را بدهد. این سیاست مستلزم این است 
که دستگاه های متعددی با هم هماهنگ شوند و با یک برنامه 
کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت یکسری سیاست ها را اتخاذ 
کنند که آب سیستان و بلوچستان بدون اتکا به افغانستان تامین 
شود. محسن روحی صفت به »آرمان ملی« گفت: بودجه خط 
انتقال آب از دریای عمان به سیستان و بلوچستان یکبار در سال 
گذشته تصویب شده، اما در جای دیگری مصرف شد. وی تصریح 
کرد: من به سیاست بازدارندگی اعتقاد دارم و سیاست ما در قبال 
افغانستان باید بازدارندگی باشد. باید سعی کنیم حداقل هزینه ها 
از این دوران گذار و پرآشوبی که در افغانستان وجود دارد متوجه 

ایران شود. 
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بررسی حقابه ایران از رود هیرمند در گفت وگوی »آرمان ملی« با کارشناسان

آرمان ملی – مطهره شفیعی: حدادعادل هم به شیوخ 
جریان اصولگرا اضافه شد. او تا چه اندازه مورد پذیرش طیف های 
اصولگرایان است که بخواهد در جایگاه تصمیم گیری قرار گیرد؟ 
حدادعادل در انتخابات مجلس یازدهم، رئیس شورای ائتلاف 
نیروهای انقلاب اسلامی بود و لیست ایران سربلند موفق شد 
بیشترین تعداد کرسی های پارلمان را به خود اختصاص دهد 
اما در آن انتخابات خبری از کاندیداهای اصلاح طلب معروف یا 
علی لاریجانی و افراد نزدیک به او نبود. بنابراین طبیعی است 
که لیست ایران سربلند به ریاست حدادعادل و حمایت قالیباف 
بتواند موفقیت هایی کسب کند. اظهارات اخیر او با توجه به 

گذشته ای که شرح داده شد، قابل تامل است. 

   افتخار پیروزی در زمین بدون رقیب
غلامعلی حداد عادل که هنوز رئیس شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب اسلامی است، در جلسه معرفی معین استان های شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب با بیان اینکه »امنیت انتخابات امری 
حاکمیتی و سلامت برگزاری انتخابات بر عهده مسئولان است«، 
افزود: اطمینان داریم نیروهای حزب ا... در رأی خیانت نمی کنند؛ 
درباره رقابت نیز آنچه از فضای موجود استشمام می شود 
آن است که این نوبت، انتخاباتی رقابتی در پیش است؛ البته 
سال ۹۸ نیز رقابت بود و اصلاح طلبان آمدند اما رأی نداشتند. 
جمع بندی ها نشان می دهد امسال آرایش انتخاباتی تغییر خواهد 
کرد. پس از انتشار این اظهارات سوالات زیادی در اذهان پدیدار 
شد؛ از جمله اینکه حدادعادل بر اساس چه اطلاعاتی اینگونه 
سخن می گوید و آیا  او از اخباری خبر دارد و سایرین بی خبر 

هستند؟ موضوع بعدی درباره تاکید حدادعادل بر رقابتی بودن 
انتخابات مجلس دوازدهم است که سبب شکل گیری این سوال 
در اذهان شد: »آیا او بر خلاف همفکرانش، معتقد به غیررقابتی 
بودن انتخابات های گذشته است که اکنون نوید برگزاری 
انتخابات رقابتی را می دهد؟ حدادعادل تنها به انتخابات سال 
۹۸ اشاره و تاکید می کند که آن انتخابات رقابتی بود. این در 
حالی است که آن انتخابات در غیاب کاندیداهای اصلاح طلب و 
میانه رو برگزار شد و شاید منظور حداد عادل از انتخابات مجلس 
یازدهم، رقابت میان طیف های اصولگرا برای حضور در بهارستان 
بوده است! نکته بعدی که حدادعادل به آن اشاره کرده، نقش 
نیروهای حزب ا... در انتخابات است: »اطمینان داریم نیروهای 
حزب ا... در رأی خیانت نمی کنند« منظور او از نیروهای حزب ا... 
کارمندان وزارت کشور یا مسئولان بررسی صلاحیت ها؟ چرا 
در انتخابات های قبلی حدادعادل اینگونه سخن نمی گفت و 
آیا انتخابات هایی مانند مجلس ششم با نیروهای غیرحزب ا... 

برگزار شد؟

   تلاش برای تبدیل شدن به شیخ اصولگرا
با توجه به اظهارات اخیر و سابق حدادعادل، به نظر می رسد 
او تمایل دارد یکی از بزرگان یا شیخ های جریان اصولگرایی 
شود. البته باید به تغییر چارت اصولگرایان شد چنانکه آنها از 
فرد گذشته و در سخن به تصمیم گیری تشکیلاتی رسیدند 
اما درعمل باز هم افراد تعیین کننده هستند که گویا تلاش 
حدادعادل برای رهبری جریان اصولگرا در انتخابات مجلس 
دوازدهم است اما ظاهرا توافق با جبهه پایداری آسان نیست و 

در اذهان برخی هست در انتخابات سال ۹۸ حدادعادل جبهه 
پایداری را عامل عدم وحدت معرفی کرد. او پس از جدال های 
پشت پرده، مشکل قدیمی با پایداری ها را علنی کرد و در نامه ای 
اعلام کرد شورای ائتلاف به هیچ وجه حاضر به تن دادن به 
سهم خواهی و سهم دهی نمی شود. مرتضی آقاتهرانی در پاسخی 
تند به نامه حدادعادل، او و شورای ائتلاف را متهم به عدم انصاف 
و بی تقوایی می کند. عدم کسب رضایت جبهه پایداری چالشی 
در تبدیل شدن حدادعادل به شیخ اصولگرایان است چنانکه 
محمد ایمانی فعال سیاسی اصولگرا در واکنش به این اختلافات 
گفته بود: »در جریان اصولگرا در حال حاضر، فردی یا جمعیتی 
که نقش شیخوخیت را ایفا کند وجود ندارد. هیچ کس حتی 
حدادعادل. این نبوده که لیست اصولگرایان برای مجلس را 
فردی خاص نهایی کنند اگر یادتان باشد نامه نگاری تندی 
بین حدادعادل و آقاتهرانی شد که رسانه ای هم شد از این رو 
اختلاف نظر جدی آن هم در حد سخنان تند بود که بین این دو 
شخص رد و بدل شد. نه حدادعادل و نه هیچ کسی دیگر در حال 

حاضر شیخ جریان اصولگرا نیست.«

   بازارگرمی می کند؟
نکته بعدی که حدادعادل به آن اشاره کرد، تغییر آرایش 
انتخاباتی است. مشخص نیست منظور او چیست و آیا ارتباطی 
با تایید یا ردصلاحیت ها دارد؟ آیا توافقی برای ائتلاف میان 
اصولگرایان شکل گرفته یا قرار است نحوه حضور آنها تغییر کند؟ 
آیا قانون جدید انتخابات سبب تغییراتی مشهود می شود یا این  

گفته تنها یک بازارگرمی است و بس؟

حدادعادل: آنچه از فضای موجود استشمام می شود آن است که این نوبت، انتخاباتی رقابتی در پیش است

بازارگرمیانتخاباتی
      سال ۹۸ نیز رقابت بود و اصلاح طلبان آمدند اما رأی نداشتند!

 محکومان پرونده
 خانه اصفهان اعدام شدند

حکم اعدام محکومان صالح میرهاشمی، 
مجید کاظمی شیخ شبانی و سعید یعقوبی 
کردسفلی از متهمان حمله تروریستی 
محله خانه اصفهان در آبانماه ۱۴۰۱ که 
منجر به شهادت تعدادی از نیرو های 
حافظ امنیت شد، بامداد ۲۹ اردیبهشت 
۱۴۰۲ به اجرا درآمد. ۲۵ آبانماه سال 
۱۴۰۱، در پی حمله مسلحانه تروریستی 
در میدان نگهبانی محله خانه اصفهان، 
اسماعیل  نام های  به  امنیت  مدافع   ۳
چراغی، محسن حمیدی و محمد کریمی 
به شهادت رسیدند. عوامل این حمله، 
با هماهنگی قبلی که با یکدیگر داشتند 
دست به اقدام تروریستی زده و با کشیدن 
سلاح به قصد جان مردم و ماموران اقدام 
به تیراندازی کردند. در این عملیات 
تروریستی تعدادی از مردم و نیرو های 
حافظ امنیت نیز مجروح شدند. پس از 
دستگیری متهمان تیراندازی و صدور 
کیفرخواست، جلسات دادگاه رسیدگی 
به اتهامات ۶ نفر از متهمین این پرونده 
در دادگستری استان اصفهان برگزار شد. 
در فرآیند برگزاری دادگاه چهار نفر از 
متهمان دارای وکیل تعیینی بودند و دو نفر 
نیز به علت عدم معرفی وکیل تعیینی، از 
امکانات قانونی استفاده کرده و برای آن ها 
وکلای تسخیری در نظر گرفته شد و پس 
از برگزاری جلسات رسیدگی و بررسی 
مستندات و اخذ دفاعیات متهمان و وکلای 
آن ها، رای دادگاه بدوی صادر شد. براساس 
احکام صادره صالح میرهاشمی بلطاقی 
فرزند سیدکاظم متهم ردیف اول پرونده 
به اتهام محاربه از طریق کشیدن سلاح 
کلت کمری در معابر عمومی، تشکیل و 
اداره دسته و گروه مجرمانه به قصد برهم 
زدن امنیت کشور و اجتماع و تبانی منتهی 
به جرائم ضد امنیت داخلی و عضویت 
و همکاری با گروهک منافقین؛ مجید 
کاظمی شیخ شبانی فرزند محمدرضا متهم 
ردیف دوم پرونده به اتهام محاربه از طریق 
کشیدن سلاح کلاشنیکف و عضویت در 
دسته جات و جمعیت غیرقانونی به قصد 
برهم زدن امنیت کشور و اجتماع و تبانی 
منتهی به جرائم ضد امنیت داخلی؛ سعید 
یعقوبی کردسفلی فرزند کرمعلی متهم 
ردیف سوم پرونده به اتهام محاربه از طریق 
اقدام به کشیدن اسلحه و استفاده از کلت 
کمری، عضویت در دسته جات و جمعیت 
غیرقانونی به قصد برهم زدن امنیت کشور و 
اجتماع و تبانی منتهی به جرایم ضد امنیت 
داخلی کشور به اعدام محکوم شدند. طبق 
شواهد و مستندات موجود در پرونده و 
تیراندازی های  متهمان،  اقاریر صریح 
صورت گرفته از طرف این ۳ نفر منجر به 
شهادت ۳ نفر از نیرو های مدافع امنیت 
در شهر اصفهان شده بود. همچنین برای 
دیگر متهمان پرونده احکام زندان صادر 
شد و یکی از متهمان نیز از اتهامات وارده 

تبرئه شد.

در  متهمان  دفاعیات  تشریح   
جلسات دادگاه

صالح میرهاشمی در دادگاه با اشاره به 
شب تیراندازی که منجر به شهادت سه 
مامور حافظ امنیت شد، گفت: در شب 
وقوع حادثه زمانی که مجید کاظمی شروع 
به تیراندازی کرد به سمت وی ایستادم و 
گفتم که روبه رو شلوغ است، در محل سر و 
صدای زیادی بود و متوجه حرف من نشد. 
شروع به دویدن کردم که متوجه شدم 
فردی از پشت سر با سلاح کلت در حال 
تیراندازی به سمت شهید اسماعیلی است. 
وی ادامه داد: زمانی که ماموران آمدند، 
مجید در حال تیراندازی بود، از پشت یک 
نفر را دیدم که اقدام به تیراندازی کرد، 
صورت وی پوشانده شده بود، اما از نظر 
هیکل و ظاهر شبیه سعید یعقوبی بود. وی 
همچنین در رابطه با اسلحه خود به قاضی 
گفت: حدود یک سال و نیم گذشته بود که 
کلت کمری ترکیه ای را به همراه ۱۲ فشنگ 
از فردی به نام »حمید لره« خریداری کردم 
و هیچ استفاده ای از آن نکردم. در شب 
وقوع حادثه اسلحه در پارکینگ خانه و در 

زیر زین موتور من بود.

   کشف سلاح از متهمان در زمان 
دستگیری

پس از اخذ دفاعیات میرهاشمی و وکیل 
وی، اتهامات متهم ردیف دوم پرونده مجید 
کاظمی شیخ شبانی مورد رسیدگی قرار 
گرفت. به گفته نماینده دادستان، این فرد 
در اغتشاشاتی که منجر به شهادت سه 
مامور حافظ امنیت شد، با استفاده از سلاح 
کلاشنیکف به سمت ماموران تیراندازی 
کرده است. مجید کاظمی شیخ شبانی 
در دفاعیات خود در دادگاه درخصوص 
اسلحه ای که در شب حادثه همراه خود 
داشته است، گفت: در زمان دستگیری ما، 
سلاح های کلاشنیکف و کلتی که سعید 
یعقوبی به من داده بود در اصطبل کشف 
شد. شبانی در جلسه دادگاه در پاسخ به 
سوال قاضی که آیا اتهام خرید و فروش 
اسلحه را قبول داری یا خیر؟ پاسخ داد: 

سلاح کلاشنیکف خریدم.

فریدون مجلسی: 
افغانستان حقابه را ندهد، باید سرزمین های ایران را مسترد کند

محسن روحی صفت: 
سیاست ما در قبال افغانستان باید بازدارندگی باشد

افغانستان؛ ضعیف بالادست!
   رئیسی: می خواهم به حاکمان افغانستان عرض کنم که این سخن بنده را 

مطلب عادی تلقی نکنند، بسیار جدی بگیرند
   پاسخ طالبان: مقامات ایرانی باید اطلاعات خود را

  درباره آب هلمند  تکمیل کنند و بعد با الفاظ مناسب 
خواست خود را مطرح کنند

اسماعیل گرامی مقدم:
حکمرانی خوب یعنی اجرای درست قانون 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار داشت: بر اساس اصل 
۲۷ قانون اساسی، تجمع و تظاهرات خیابانی آزاد است؛ اما 
این مستلزم آن است که افرادی که تامین کننده امنیت این 
تجمع ها هستند، مشخص باشند. از این جهت گفته شده برای 
تجمع، باید از وزارت کشور مجوز اخذ کرد و آن ها را در جریان 
گذاشت. اسماعیل گرامی مقدم مساله اخذ مجوز از وزارت 
کشور را در تمام این سال ها زمینه ساز سوء استفاده دولت ها 
خواند و گفت: این مساله باعث شده هرگاه سازمان یا حزبی 
درخواست تجمع کرده، تقریبا به اتفاق با آن مخالفت کرده اند، 
مگر تجمع های بسیار محدود مانند اعتراضات کارگری و غیره. 
از همین جهت می توانیم بگوییم نوعی افراط و تفریط در این 
حوزه وجود دارد. برای اینکه از یک سو، این ابهامات رفع شود 
و جامعه از تلاطم و انباشت مطالبات رها شود و از سوی دیگر 
حکومت هم دغدغه خرابکاری و اقدامات خارج از قاعده نداشته 
باشد، بهترین راه این است که با درخواست مجوز تظاهرات 
موافقت کنند. عضو حزب اعتماد ملی اذعان کرد: حکمرانی 
خوب یعنی اجرای درست قانون با هدف تامین مطالبات مردم. 
یعنی باید مجوز داده شود و وقتی مجوز داده شد، مسئولیت 

حفظ جان و مال مردم در این جا بر عهده حاکمیت است. 

ویــژه
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 مهلت تعریف حساب وکالتی خرید خودرو 
تمدید می شود؟

مهلت تعریف حساب وکالتی به نام سازمان حمایت برای 
ثبت نام در مرحله دوم فروش یکپارچه خودروها که از۲۰ 
اردیبهشت ماه آغاز شده بود، ساعت ۲۴ دیشب )جمعه ۲۹ 
اردیبهشت ماه( تمام شد؛ تا این لحظه خبری از تمدید این 
مهلت نیست و با توجه به اینکه طبق زمانبندی تعیین  شده 
از ۲۹ اردیبهشت ماه تا سوم خرداد پایش و ارسال اطلاعات 
متقاضیان از بانک ها به سامانه، انجام خواهد شد، تمدید این 
مهلت بعید به نظر می رسد. متقاضیان ثبت نام در مرحله دوم 
طرح یکپارچه فروش خودروهای داخلی از ۲۰ اردیبهشت ماه 
فرصت داشته اند برای تعریف حساب وکالتی و واریز وجه اقدام 
کنند، این مهلت تا پایان امشب )جمعه ۲۹اردیبهشت( برای 
متقاضیان وجود خواهد داشت. به گزارش ایسنا، با توجه به 
زمانبندی اعلام شده، با اتمام این مهلت کار پایش اطلاعات 
افراد متقاضی نسبت به واریز ۱۰۰ میلیون تومان و مسدود 
کردن آن و سپس ارسال اطلاعات متقاضیان از بانک ها به 
سامانه آغاز خواهد شد تا بر اساس این اطلاعات واصله به 
سامانه تخصیص یکپارچه خودروها، سایت سامانه از سوم تا 
۱۰ خرداد ماه برای ثبت نام یا در حقیقت ثبت پنج درخواست 
اولویت خودروی خود اقدام کنند همچنین صرفاً متقاضیان 
واجد شرایط که اطلاعات آن ها از سوی بانک ها به سامانه 
ارسال شود، می توانند از سه تا ۱۰ خرداد برای ثبت نام اولیه به 
منظور تشکیل فهرست نوبت دهی فهرست در سامانه به آدرس 

esalecar. ir اقدام کنند. 

افغانستان بر اساس معاهده مکلف به رفع 
موانع برای تأمین حقابه ایران است

وزیر نیرو با تأکید بر اینکه بر اساس معاهده ۱۳۵۱ هیرمند 
بین ایران و افغانستان در خصوص رودخانه هیرمند، کشور 
افغانستان متعهد به تحویل به هنگام حقابه ایران است، افزود: 
آنها مکلف هستند در تحقق این امر، هرگونه مانع سیاسی و 
فنی ایجاد شده را رفع کرده و حقابه مردم را در مرز دو کشور 
به ایران تحویل دهند. به گزارش ایسنا، علی اکبر محرابیان، 
با اشاره به شرایط تأمین آب سیستان و معاهده هیرمند 
اظهار کرد: همان گونه که رئیس جمهوری منطبق بر قوانین 
بین المللی و متن دقیق معاهده هیرمنده اشاره کردند، دولت 
مصمم است در همه شئون حق مردم کشور را بگیرد و موضوع 
حقابه هم به عنوان مصداق حق مردم با جدیت دنبال می شود 
تا به طور کامل بر اساس معاهده موجود وصول شود. وزیر نیرو 
با اشاره به وجود آب در سد کجکی در بالادست روخانه مرزی 
هیرمند تأکید کرد: در افغانستان وجود آب در سد بالادست 
مورد وثوق اطلاعات ما و داده های جهانی است و موضوع وجود 
آب در سد کجکی نیز مورد تأیید حاکمان افغانستان قرار گرفته 
است و اگر معاهده هیرمند فی مابین ایران و افغانستان به طور 
دقیق بررسی شود، مشخص خواهد شد، تنها عامل تأثیر گذار 
روی تعیین حقابه میزان نزولات جوی و جریان آب ورودی از 
بالادست سد کجکی است و تنها این متغیر بر تعیین سهم ایران 
از حقابه سالانه اثرگذار است. وزیر نیرو با اشاره به متن معاهده 
هیرمند تأکید کرد: بر اساس معاهده بین ایران و افغانستان در 
خصوص رودخانه هیرمند، کشور افغانستان متعهد به پرداخت 
به هنگام حقابه ایران است و آنها مکلف هستند در تحقق این 
امر، هرگونه مانع سیاسی و فنی ایجاد شده را رفع کرده و حقابه 
مردم را در مرز دو کشور به ایران تحویل دهند. محرابیان با 
اشاره به رهاسازی آب از سد کجکی تا سد انحرافی کمال خان 
گفت: بر اساس مستندات موجود و مورد استناد جهانی، 
طالبان در فصول مختلف اخیر رهاسازی آب از سد کجکی به 
سمت سد انحرافی کمال خان را انجام داده و از سد کمال خان 
هم آب را به ولایت نیمروز رسانده است؛ بر این اساس اگر بر 
خلاف معاهده مانع جدیدی در این مسیر ایجاد نشده باشد، 
مسأله فنی در رسیدن آب وجود ندارد مضافاً اینکه تنها عامل 
اثرگذار بر حقابه مسئله نزولات جوی است و سایر مسائل 
حاشیه ای طرح شده ارتباطی با مسئله وصول حقابه ندارد؛ کما 
اینکه سابقه دارد که در سال های اخیر در فصل بهار رهاسازی 
آب از سد کجکی برای رساندن آب هیرمند به ولایات هلمند و 
نیمروز واقع در افغانستان انجام شده و این عذر که آب از کجکی 
به مرز ایران نمی رسد نه از نظر حقوقی و نه از نظر تجربیات 

مشابه در سال های اخیر پذیرفته نیست. 

قیمت های نجومی برای توت فرنگی!
اتحادیه میوه و تره بار قیمت های عمده میوه را تا پایان ماه 
جاری اعلام کرد. بر اساس نرخنامه این اتحادیه، قیمت برخی 
از میوه های فصل گرم افزایش قابل توجه ای داشته اند که 
طبق آخرین نرخنامه اتحادیه میوه و تره بار، قیمت عمده هر 
کیلوگرم هندوانه در میادین نسبت به هفته گذشته با افزایش 
۲ هزار تومانی در کف قیمت و ۴ هزار تومانی در سقف قیمت به 
۵ تا ۱۲ هزار تومان رسیده است. اسدا... کارگر، رئیس اتحادیه 
فروشندگان میوه و سبزی تهران، در گفت وگو با اقتصاد آنلاین 
درباره دلیل افزایش قیمت هندوانه گفت: دلیل افزایش قیمت 
هندوانه، استقبال مردم از میوه های پر مصرف فصل گرم از 
جمله هندوانه است همچنین به نظر می رسد، بالا رفتن حجم 
صادرات نیز در افزایش قیمت هندوانه موثر بوده است. به 
گفته کارگر؛ در هفته های گذشته قیمت هندوانه افت زیادی 
داشت تا جایی که زیان کشاورزان را رقم زد و برای جلوگیری 
از ادامه زیان کشاورزان حجم صادرات افزایش یافت و با توجه 
به افزایش قابل توجه هزینه تمام شده تولید محصولات 
کشاورزی، اگر محصول با قیمت مناسب از کشاورز خریداری 
نشود تهدیدی برای تداوم تولید خواهد بود. به گزارش اقتصاد 
آنلاین، رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی تهران درباره 
قیمت عمده سایر میوه های پر مصرف نیز گفت: در حال حاضر 
قیمت عمده هر کیلوگرم توت فرنگی گرگان نسبت به هفته 
گذشته با افزایش ۱۰ هزار تومان در کف قیمت و ۳۵ هزار 
تومانی در سقف قیمت به ۴۰ تا ۹۰ هزار تومان و هر کیلوگرم 
توت فرنگی کرج با افزایش ۱۰ هزار تومان در کف و سقف 
قیمت به ۷۰ تا ۱۱۰ هزار تومان رسیده است، به طوری که 
در نرخنامه اتحادیه میوه وتره بار تنها محصولی که کاهش 
قیمت داشته، ملون است. در این نرخنامه قیمت عمده هر 
کیلوگرم ملون با کاهش ۵ هزار تومان در سقف قیمت ۷ تا ۱۵ 

هزار تومان است. 

اخبار

  زمان خرید صندوق های قابل معامله 
برای متولدین ۱4۰۱ اعلام شد

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت اقتصاد 
از امکان خرید صندوق های قابل معامله برای 
متولدین سه ماه دوم سال ۱۴۰۱ از ابتدای 
خرداد خبر داد. ذبیح ا... سلمانی، معاون توسعه 
مدیریت و منابع وزارت اقتصاد، با بیان اینکه در 
قانون بودجه سال ۱۴۰۱، به ازای هر متولد سال 
۱۴۰۱، یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان صندوق 
سرمایه گذاری قابل معامله در نظر گرفته شده 
است، اظهار کرد: منابع مورد نیاز برای تامین این 
موضوع از منابع عمومی دولت تامین می شود. 
وی با اشاره به آغاز فرایند ثبت نام از چهارم 
اردیبهشت ماه، گفت: از چهارم اردیبهشت تا 
ساعت ۱۴، ۲۴ اردیبهشت، یعنی در یک بازه 
زمانی ۲۰ روزه، ۳۷۸ و ۶۵۳ نفر نسبت به ثبت 
نام اقدام کردند. بر اساس آمار ثبت احوال، به 
طور کلی حدود ۹۸۰ هزار نفر در سال ۱۴۰۱ 
متولد شده اند که طبق بررسی ها ۳۸۰ هزار نفر 
در سه ماه نخست سال بودند، بنابراین می توان 
گفت ۹۵ درصد والدین متولدین سه ماه نخست 
سال گذشته نسبت به ثبت نام اقدام کرده اند. 
به گزارش فارس، معاون توسعه مدیریت و 
منابع وزارت اقتصاد، با بیان اینکه تا کنون فقط 
والدین افرادی که در سه ماه نخست سال ۱۴۰۱ 
متولد شده بودند می توانستند نسبت به ثبت نام 
اقدام کنند، عنوان کرد: با توجه به اینکه ثبت 
نام متولدین سه ماه نخست سال گذشته کامل 
شده است، فاز دوم برای متولدین سه ماه دوم 
سال گذشته از ابتدای خردادماه آغاز خواهد 
شد. سلمانی تاکید کرد: والدین برای ثبت نام 
باید به نام فرزند خود کد بورسی دریافت کنند 
که این موضوع در پنجره ملی خدمات دولت 
 https: //my. gov. ir هوشمند به نشانی
دیده شده است و بر اساس این گزارش، والدین 
متولدین ۱۴۰۱ باید به سامانه پنجره ملی 
https: // خدمات دولت هوشمند به نشانی

my. gov. ir، بخش طرح تشویق فرزندآوری 
و جوانی جمعیت مراجعه کنند که پس از ورود 
به این قسمت و وارد کردن کدملی، مشخصات 
فرزند را مشاهده می کنند. پس از طی مراحل، 
پیامکی برای والدین متولدین ۱۴۰۱ ارسال 
خواهد شد که باید وارد بخش انتخاب بانک شوند 
و بین بانک های عامل ملی یا پست بانک یکی را 
انتخاب کنند. سپس ۳۵ صندوق سرمایه گذاری 
قابل معامله به آنها نمایش داده می شود که باید 
از میان آنها، حداکثر سه صندوق را انتخاب کنند. 
پس از این، باید به صورت غیرحضوری اقدام به 
افتتاح حساب کنند که پس از این مرحله وزارت 
اقتصاد به ازای هر فرزند یک و نیم میلیون تومان 
حساب ها را شارژ و شرکت کارگزاری بانک ملی 
اقدام به خرید صندوق های قابل می کند و به 
صورت سپرده به شرکت سپرده گذاری مرکزی 

انتقال می دهد. 

 افزایش مصرف تخم مرغ به دلیل 
کاهش توان خرید

رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار 
خاطر نشان کرد: ازآنجایی که توان خرید مردم 
برای گوشت قرمز و مرغ کم شده است مصرف 
تخم مرغ افزایش و رغبت بیشتری برای خرید 
تخم مرغ از خود نشان می دهند. ناصر نبی پور، 
با بیان اینکه قیمت تخم مرغ اصلاح شده است، 
گفت: دولت با توجه به تورم و افزایش هزینه های 
تمام شده، با فروش تخم مرغ کیلویی ۴۷ هزار 
و ۳۰۰ تومان درب مرغداری و کیلویی ۵۶ هزار 
تومان برای مصرف کنندگان موافقت کرد اما 
هم اکنون میانگین قیمت این محصول درب 
مرغداری ها کیلویی ۴۰ هزار تومان است و 
بالاتر از این نرخ خریداری ندارد. وی با اشاره 
به توقف صادرات تخم مرغ در هفته اخیر، بیان 
کرد: حجم تولید بیشتر از نیاز داخلی است و 
باید مازاد تولید صادر شود، اما از آنجایی که 
شرایط صادرات دشوار شده است تولیدکنندگان 
انگیزه ای برای صادرات ندارند؛ مقرر کرده اند 
برای بازگشت ارز باید شورای اقتصاد تصمیم 
بگیرد که صادرکننده چقدر باید مابه التفاوت 
ارز پرداخت کند همچنین صادرکنندگان برای 
بازگشت ارز باید تعهد محضری بدهند. اگر 
صادرکننده نداند که چقدر باید مابه التفاوت ارز 
حاصل از صادرات پرداخت کند نمی تواند صادر 
کند. سال گذشته این مابه التفاوت ۲ هزار و ۵۰۰ 
تومان تا ۳ هزار تومان بود؛ اما اگر شورای اقتصاد 
تصمیم بگیرد که مابه التفاوت باید ۱۰ هزار 
تومان شود صادرکننده باید از کدام منبع این 
پول را تامین کند؟ این فعال اقتصادی تخم مرغ 
را ارزان ترین پروتئین در سبد خانوارها معرفی 
کرد و افزود: در سال جاری با گرم شدن دمای 
هوا میزان مصرف تخم مرغ کاهش پیدا نکرد 
این در حالیست که همواره در این بازه زمانی 
میزان مصرف کاهش پیدا می کرد؛ اما هم اکنون 
میانگین سرانه مصرف تخم مرغ بالای ۱۴ کیلو 
گرم شده است. ازآنجایی که توان خرید مردم 
برای گوشت قرمز و مرغ کم شده است مصرف 
تخم مرغ افزایش پیدا کرده و رغبت بیشتری 
برای خرید تخم مرغ از خود نشان می دهند. به 
گفته رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار؛ 
میادین میوه و تره بار سطح شهر هر میزآنکه 
تخم مرغ نیاز داشته باشند اتحادیه می تواند 
در اختیار آنها قرار بدهد. نبی پور مازاد ماهیانه 
تخم مرغ را حدود ۱۵ تا ۱۶ هزار تن دانست 
و افزود: مرغ های تخم گذار ۶۵ تا ۷۰ هفته به 
کشتارگاه ها فرستاده شدن و اگر قیمت همچنان 
روی میانگین ۴۰ هزار تومان باقی بماند شاهد 

کشتار بیشتر مرغ های تخم گذار خواهیم بود. 

   بحران صندوق های بازنشستگی، زنگ 
است؛  درآمده  صدا  به  که  است  خطری 
موضوعی که حتی پس از اظهارنظر مدیرکل 
سابق بیمه های اجتماعی وزارت کار، به چشم 
نیامد و از درون دولت، گامی برای حل مشکل 
صندوق ها دیده نمی شود درحالیکه سجاد 
پادام چندی پیش در سخنانی جنجالی که 
البته منجر به برکناری وی از مقام اش هم شد، 
عنوان کرده بود: ممکن است از آنجا که ۳۰۰ 
هزار شهید دادیم که یه وجب خاک از دست 
ندیم، به آنجایی برسیم که مجبور شویم کیش، 
قشم و خوزستان را بفروشیم. تجربه ای که یونان 
طی کرده است و یونان حدود ۱۰۰ جزیره 
فروخت برای این که بتواند مطالباتی که در 
بازنشستگی در آن گیر کرده بود و استقراضی 
که از صندوق های بین المللی کرده بود را پاس 
کند. ما داریم به آن مسیر می رویم. وی متذکر 
شده بود: ما حتی اگر الان دو سه میلیون بشکه 
نفتمان آزاد شود و بفروشیم و پولش هم به 
سرعت به حسابمان بیاید، احتمالا در سال های 
آینده باز هم پاس کردن این هزینه ها برایمان 
سخت خواهد بود. شاید پاس کردن این هزینه ها 
یک مقدار آسان بشود، ولی قطعا دیگر عمران 
نداریم. ما در سال ۱۴۰۱ در پنج ماه باید ۸۵ 
هزار میلیارد تومان در عمران خرج می کردیم، 
ولی عملکردش ۱۳ هزار میلیارد تومان بود. 
یعنی حدود ۲۰ درصد آن چیزی که در عمران 
برنامه ریزی کردیم تحقق پیدا کرد. شرایط 
خاص صندوق های بازنشستگی، بحرانی است 
که البته از سال ها و حتی دهه ها قبل شروع 

شده و اکنون به جایی رسیده که دیگر اداره 
صندوق ها بدون بودجه عمومی دولت ممکن 
نیست. وابستگی صندوق های بازنشستگی 
به بودجه دولتی سال به سال در حال افزایش 
است و اکنون به ۱۵ درصد کل بودجه عمومی 
دولت رسیده است. گزارش ها حاکی از آن است 
که در ایران حدود ۱۸ صندوق بازنشستگی 
وجود دارد که به غیر از سازمان تامین اجتماعی، 
تقریبا تمامی این صندوق ها از منابع داخلی خود 
توان پرداخت مستمری بازنشستگان را ندارند 
و به همین دلیل وابستگی شدیدی به بودجه 
دولت دارند. یعنی دولت برای پرداخت حقوق 
بازنشستگان ردیف بودجه تعریف کرده و این 
بودجه به صورت فزاینده ای سال به سال افزایش 
می یابد. در این شرایط، کارشناسان اعتقاد دارند 
که حل مشکلات صندوق های بازنشستگی 
نیاز به مدیران توانمند تر دارد. مهدی پازوکی، 
صندوق های  وضعیت  درباره  اقتصاددان 
بازنشستگی می گوید: صندوق های بازنشستگی 
در حال حاضر دچار بحران هستند و این بحران 
از سال های گذشته شروع شده است؛ منتها حل 
مشکل صندوق های بازنشستگی، راهکار دارد. 
وی توضیح می دهد: برای حل بحران صندوق ها 
باید برخورد علمی و کارشناسی داشته باشیم 
.پازوکی می افزاید: مگر از عدالت صحبت 
نمی کنند. مثالی می زنم. الان دو نفر را در یک 
اداره دولتی در نظر بگیرید. یک نفر استخدام 
کشوری است که ماهانه ۹ درصد از حقوق این 
فرد مالیات کسر می شود؛ به اضافه پول درمان. 
حالا فردی که زیر پوشش تامین اجتماعی است 

و در همان اداره دولتی کار می کند، ۷ درصد 
مالیات می پردازد، ولی حقوق این فرد سال 
گذشته بیش از ۴۲ درصد اضافه شده است. در 
مقابل، حقوق کارمند رسمی ۲۰ درصد افزایش 
پیدا کرده است. آیا این عدالت است؟ می خواهم 
بگویم دولت سیزدهم هیچ برنامه ای ندارد. وی با 
تاکید بر اینکه این میزان افزایش حقوق، سازمان 
تامین اجتماعی را دچار مشکل می کند، متذکر 
می شود: در صندوق بازنشستگی کشوری سال 
گذشته ۲۰ درصد حقوق بازنشستگان افزایش 
پیدا کرد؛ در حالی که در صندوق تامین اجتماعی 
حقوق بازنشستگان بیش از ۴۲ درصد رشد 
داشت. این میزان افزایش حقوق، بحران ها را 
تشدید می کند. این کارشناس اقتصادی یادآور 
می شود: در سال جاری هم حقوق بازنشستگان 
کشوری ۲۰ درصد افزایش پیدا کرده، ولی 
حقوق کسانی که زیرپوشش تامین اجتماعی 
هستند، ۲۱ درصد رشد پیدا کرده است. با مثالی 
که زدم، می خواستم بگویم که دولت دنبال مهار 

بحران نیست. 
    دولت ۲0 ماه است روی کار آمده، اما 

استراتژی ندارد
پازوکی در ادامه با ذکر مثال دیگری، می گوید: 
در حال حاضر صندوق های بازنشستگی، طلاق 
را در کشور گسترش داده اند. البته طلاق های 
صوری، نه طلاق واقعی. افراد طلاق می گیرند که 
بتوانند حقوق دریافت کنند. وی می افزاید: شما 
الان نگاه کنید در هیچ کجای دنیا به یک نفر دو 
حقوق بازنشستگی نمی دهند، اما ما در کشور 
این قضیه را بسیار می بینیم. همین قوانینی 

که می گذارند، باعث گسترش طلاق صوری در 
میان خانواده ها برای گرفتن حقوق بازنشستگی 
پدر شده است. این کارشناس اقتصادی عنوان 
می کند: اراده ای وجود دارد؛ در حالی که حل 
بحران صندوق های بازنشستگی نیاز به برنامه 
دارد، اما متاسفانه دولت سیزدهم بیش از ۲۰ 
ماه است که روی کار آمده، اما نه استراتژی دارد 
و نه برنامه دارد. در واقع اکثر فارغ التحصیلان 
دانشگاه امام صادق)ع( که وارد دولت شده اند، 
صفر کیلومتر و از پشت میز دانشگاه پست 
مدیریتی گرفتند. این افراد دید کارشناسی 

ندارند و واقعیت های جامعه را نمی بینند. 
    هر روز قوانینی مصوب می شود که 

اقتصاد کشور را به چالش می کشاند
پازوکی با اشاره به ناکارآمدی ها در اقتصاد 
ایران، تصریح می کند: سازمان برنامه در این 
میان ضعیف شده است. در عین حال، هر روز 
قوانینی تصویب می شود که اقتصاد کشور را با 
مشکل روبه رو می کند. وی عنوان می کند: در 
خیلی از صندوق ها، افراد دو حقوق می گیرند. 
شما سیستم بازنشستگی کشورهای دیگر را 
بررسی کنید. برای مثال، فردی که فوت می کند، 
همسر آن فرد، هم حقوق خودش را دریافت 
می کند و هم حقوق فردی که فوت کرده است. 
شما می دانید حذف یک حقوق در این جا، چقدر 
باعث کاهش مخارج می شود. این کارشناس 
اقتصادی با تاکید بر اینکه دولت برنامه ندارد که 
بداند مشکل صندوق های بازنشستگی چیست، 
متذکر می شود: صندوق بازنشستگی نیاز به 

مدیران توانمند تر دارد. 

یک کارشناس اقتصادی: 
صندوقهایبازنشستگی،طلاقهایصوریرادرکشورگسترشدادهاند

آرمان ملی: خوانندگان محترم روزنامه 
»آرمان ملی«گزارش اقتصادی روز پنج شنبه ۲۸ 
اردیبهشت با عنوان »معمای کمبود اسکناس در 
خودپردازها« در صفحه ۴  در خروجی روزنامه 
قرار گرفت که متاسفانه به دلیل مشکلات فنی 
در چاپخانه صفحه دیگری به جای آن چاپ شد. 
به همین جهت ضمن پوزش از خوانندگان فهیم 
روزنامه این گزارش  را امروز مجددا در اختیار 

خوانندگان محترم قرار می دهیم. 
 ارائه خدمات بانکی باکیفیت یکی از اصول 
مشتری مداری و کسب رضایت است که در تمام 
جهان مرسوم است این درحالی است که خبر 
افزایش نرخ خدمات بانکی در روزهای اخیر در حالی 
صورت گرفته که به مذاق بسیاری از مشتریان بانکی 
در شرایط موجود اقتصادی خوش نیامده است و 
اینکه برای هر تراکنشی مجبور به پرداخت افزایش 
هزینه مصوب باشند را مناسب نمی دانند از این رو 
برخی از کاربران تصمیم بر این گرفتند تا با در اختیار 
داشتن وجوه نقد بیشتر امکان پرداخت های خود 
تا سقف معین را با پول نقد انجام دهند تا مشمول 
این افزایش کارمزد نشوند اما کمبود اسکناس در 
دستگاه های خودپرداز امکان عملی شدن این 
تصمیم را  مشکل کرده و اتفاقی که گمانه زنی های 
مختلفی را دربرداشته است. اما کارشناسان براین 
باورند که افزایش کارمزد خدمات بانکی نیز با وجود 
گرانی های سراسری رویکردی عادی می دانند که 
ربطی به کمبود احتمالی اسکناس در دستگاه های 
خودپرداز ندارد هر چند این گروه نیز بر برخی 
از چالش ها و ضعف ها در نظام بانکی حال حاضر 
معترف هستند که نیاز به اصلاح قوانین و نظارت 

بیشتر در این حوزه دارد. 
    افزایش هزینه خدمات بانکی ضرورتی 

گریزناپذیر
کامران ندری، کارشناس مسائل اقتصادی در 
این خصوص به »آرمان ملی« گفت: افزایش نرخ 
تورم به ویژه در سال گذشته و تداوم آن در سال 
جاری و افزایش همه جانبه خدمات و اقلام اساسی 
و غیراساسی در کشور، افزایش رقم خدمات بانکی 
را نیز در سیستم بانکی ضروری ساخت هر چند این 
افزایش قیمت بسیار ناچیز است، اما تورم حدود ۵۰ 
درصدی این افزایش قیمت را در این سیستم نیز 
ضروری ساخت و نمی توان از آن غافل ماند. او افزود: 
افزایش نرخ تورم و چالش های موجود در این حوزه 
بانک مرکزی را در مقابل خواسته بانک ها جهت 
افزایش نرخ خدمات بانکی تحت فشار گذاشت و 
در نهایت به تصویب افزایش هزینه خدمات بانکی 

انجامید. 
   کمبود نقدینگی، بانکداری الکترونیک 

یا... 
ندری درباره کمبود همزمان اسکناس در 

دستگاه های خودپرداز و افزایش هزینه خدمات 
بانکی گفت: به نظر نمی رسد که ارتباطی بین این 
دو امر وجود داشته باشد البته کمبود نقدینگی و 
بانکداری الکترونیک یکی از رویکردهایی است که 
در مجموع نظام بانکی را به سوی حذف نقدینگی 
در قالب های مختلف سوق می دهد. ندری اضافه 
کرد: بانک ها در حال حاضر از نواقص و معایب در 
سیستم خدمات و تسهیلات به دور نیستند و باید 
اصلاحات و بازنگری هایی در این حوزه به عمل  آید 
که از جمله آن می توان به واگذاری تسهیلات و 
وام های بانکی به افراد فاقد صلاحیت اشاره کرد که 
به هیچ وجه در هیچ پروسه تولیدی به کار گرفته 
نمی شود و این خود باعث افزایش تورم و تبعات 
منفی دیگری می شود. این کارشناس توضیح 
داد: افزایش تسهیلات خارج از توان تولید از سوی 
نظام بانکی با توجه به تقاضای انفجاری همیشگی 
در این بخش فرآیند مطلوبی نیست و به درستی 
باید از سوی بانک ها مدیریت شود، چراکه در 
غیراینصورت شعار مهار تورم فرصتی برای عملیاتی 
شدن نمی یابد و بانک مرکزی باید در اعطای 
تسهیلات منطقی به افراد حقیقی و حقوقی نظارت 
کاملی داشته باشد و ما در نظام توزیع اعتبارات 
مشکلات فراوانی داریم که باید اصلاحات جدی 

در این خصوص انجام شود. 
کمبود  و  بانکی  کارمزدهای  رابطه   

اسکناس
در  اسکناس  است:  حاکی  گزارش  این 
خودپرداز ها در سال گذشته نیز به شکل معمایی 
پیچیده درآمده بود که ممکن است با تعیین 
کارمزد تراکنش های بانکی در اردیبهشت ۱۴۰۲ 
بی ارتباط باشد اما اگر عینک جست وجوگر به چشم 
بزنیم و تلاش کنیم هر طور شده رابطه ای میان 
آن ها پیدا کنیم و شانس موفقیت بالایی خواهیم 
داشت. کمبود اسکناس در خودپردازها ابتدای 
امسال نسبت به پارسال کمتر دردسر درست کرده، 
ولی مشکل هنوز به طور کامل برطرف نشده است 
و گزارش های مردمی در این رابطه نخستین بار 
حدود یک سال قبل منتشر شدند و راویانشان ادعا 
می کردند خودپرداز ها در موارد متعدد درخواست 
دریافت پول نقد مشتریان را بدون پاسخ می گذارند. 
کامران ندری از کارشناسان مسائل بانکی پیش تر 
در گفت وگویی ضعف اطلاع رسانی از سوی بانک 
مرکزی را عامل دامن زدن به شایعه ها درباره کمبود 
اسکناس در خودپرداز ها دانست کمبود اسکناس 
در خودپرداز ها خیلی مرتبط با بانک ها نیست زیرا 
آنها موظف هستند در صورت نیاز مراجعه کننده، 
پول نقد در اختیارشان بگذارند. این یک مسأله 
قانونی است و هیچ بانکی نمی تواند از زیر آن شانه 
خالی کند و اینکه بانک ها پول نقد در دستگاه 
یا شعبه خود ندارند و در اختیار مشتری قرار 

نمی دهند را باید از سمت بانک مرکزی بررسی کرد. 
یعنی احتمالا دستورالعملی رسمی یا غیررسمی 
صادر شده است که شعب حدالامکان از پرداخت 
وجه نقد خودداری کنند. دستور پنهان کمبود 
اسکناس یا... ؟این کارشناس افزود: لازم است 
کلیدواژه های دستورالعمل رسمی یا غیررسمی 
بانک مرکزی را دست کم نگرفته و حداقل از 
خودمان بپرسیم چرا سیستم بانکی به چنین 
دستورالعملی نیاز داشته است ازسوی دیگر کمبود 
اسکناس در خودپرداز ها به خاطر خروج پول از 
بانک همان موقع هم شوخی به نظر می رسید، 
چون تنها درصد ناچیزی از سپرده های بانکی، 
در قالب پول نقد به سرمایه گذاران خرد اختصاص 
دارد و براساس علم ریاضی، حتی با فرض خروج کل 
این پول، ورشکستی بانک ها یک امر ساده انگارانه 
خواهد بود. پس برویم سراغ فرضیه دوم. کمبود 
اسکناس در خودپرداز ها ممکن است به خاطر 
کاهش هزینه چاپ اسکناس رخ داده باشد. اینجا 
هم ردپای بانک مرکزی به چشم می خورد. کامران 
ندری در همان مصاحبه دی ماه سال قبل در 
این زمینه گفت: تزریق اسکناس به بانک ها برای 
قراردادن در دستگاه های خودپرداز تاثیر چندانی 
روی اقتصاد و شرایط موجود ندارد. لزومی هم 
ندارد بانک مرکزی چنین موضوعی را تبدیل به 
یک مسأله و بحران کند. مگر اینکه بانک مرکزی 
برای چاپ اسکناس معذورات و محدودیت هایی 

داشته باشد. 
    رقم کارمزدهای بانکی 

این گزارش می افزاید: معمای کمبود اسکناس 
در خودپرداز ها حالا با کمک دو کلیدواژه بانک 
مرکزی و محدودیت راحت تر قابل پیگیری است، 
اما برای رسیدن به نتیجه بدبینانه ابتدای نوشته، 
موقتا ماجرای خودپرداز ها و کمبود اسکناس 
را کنار گذاشته و سراغ مبحث کارمزد جدید 
تراکنش های بانکی برویم که خبرش در روز های 
اخیر منتشر شد و کارمزد دستگاه کارت خوان 
بخشی از فهرست بلندبالای کارمزد جدید بانکی 
است که از اردیبهشت ۱۴۰۲، با مجوز رسمی 
بانک مرکزی قابل دریافت خواهد بود و اگر کارمزد 
خرید صدایش بزنیم بهتر است، چراکه علاوه 
بر تراکنش های کارت خوان، شامل تراکنش 
درگاه های پرداخت اینترنتی هم می شود و کارمزد 
خرید به هر تراکنش منحصر به فرد تعلق می گیرد 
و آنطور که بانک مرکزی گفته برای مبالغ تا سقف 
۶۰۰ هزار تومان، ۱۲۰ تومان در نظر گرفته خواهد 
شد. برای مثال کارمزد دستگاه کارت خوان یک 
فروشگاه زنجیره ای به این ترتیب با فرض هزار 
مشتری در روز، به شرط اینکه همه شان روی 
دستگاه پوز زیر ۶۰۰ هزار تومان کارت بکشند، 
به رقم ۱۲۰ هزار تومان می رسد. این فروشگاه در 

ماه سه میلیون و ۶۰۰ هزار تومان کارمزد دستگاه 
کارت خوان پرداخت می کند  پرداخت کارمزد 
کارت خوان طبق انتظار، اوقات کسبه را تلخ کرده و 
حداقل در ابتدای کار با واکنش منفی آن ها روبه رو 
شده است. ترس از کارمزد تراکنش بانکی در کنار 
نگرانی های مربوط به بحث مالیات در سال های 
گذشته باعث شده بعضی کسب وکار ها دستگاه 
کارت خوان را خاموش کنند و از مشتریان بخواهند 
وجه خرید را نقدی بپردازند یا کارت به کارت 
کنند. کارمزد تراکنش بانکی در دوره جدید نیز 
کسب وکار ها را می ترساند و ممکن است حداقل 
تا مدتی به خاموش کردن عمدی دستگاه های 
کارت خوان رو بیاورند. بخشی از این نگرانی ها را 
می توان با فرهنگ سازی برطرف کرد تا صاحبان 
مشاغل متوجه شوند پرداخت کارمزد کارت خوان 
برخلاف ظاهر زمختی که دارد، منطقی و حتی 
به صرفه خواهد بود. این گزارش حاکی است: 
بانک ها و خدمات دهندگان سرویس پرداخت 
الکترونیک، در جریان نقل و انتقال غیرنقدی 
پول، هزینه می پردازند. این هزینه ها شامل 
خود دستگاه POS، کاغذ و قبض رسید، 
کارتریج و خرج ومخارج سنگین مربوط به 
اپلیکیشن ها، سرور، نیروی انسانی می شود 
و مهمتر از همه، رقم درنظر گرفته شده برای 
کارمزد آنقدر ناچیز است که شاید اصلا به چشم 
نیاید به عنوان مثال کارمزد دستگاه کارت خوان 
برای صنف فروشندگان لوازم یدکی خودرو که 
به طور متوسط روزی هشت مشتری دارند و 
متوسط مبلغ تراکنش هرکدام آن ها به ۴۳۰ 
هزار تومان می رسد، روزانه به ۹ هزار و ۶۰۰ 
تومان می رسد. پرداخت کارمزد کارت خوان 
برعهده پذیرنده، یعنی فروشگاه مالک دستگاه 
POS گذاشته شده که رضایت بخش عمده آنها 
با تاکید بر ریسک نگهداری و نقل وانتقال پول به 
شیوه سنتی یا با استفاده از شیوه های تشویقی مثل 
پرداخت تسهیلات براساس میزان تراکنش های 
ماهیانه و رقم مانده حساب سپرده جلب می شود. 
فرهنگ سازی درباره کارمزد تراکنش های بانکی 
برای گروهی که احتمال دارد همچنان از خود 
مقاومت نشان دهند به شکل چراغ خاموش و 
تا حدودی رندانه، مدت ها پیش از اردیبهشت 
۱۴۰۲ آغاز شده بود. این گروه، افرادی هستند که 
معمولا شیطان توی جلدشان می رود و وادارشان 
می کند با خاموش کردن دستگاه کارت خوان، 
از مشتری بخواهند پول نقد بگیرند. راه حل 
هوشمندانه می تواند این باشد که قبل رونمایی 
از طرح پرداخت کارمزد کارت خوان، تا حد ممکن 
پول نقد را از جلوی دست برداریم تا دلبستگی 
مردم و فروشندگان به عابربانک رفته رفته کاهش 

پیدا کند. 

  »آرمان ملی« نارضایتی مردم نسبت به کمبود پول نقد 
در دستگاه های  ای تی  ام را بررسی می کند؛ 

معمای کمبود اسکناس 
در خودپردازها

   کمبود اسکناس در 
خودپردازها ابتدای امسال 
نسبت به پارسال کمتر 
دردسر درست کرده، ولی 
مشکل هنوز به طور کامل 
برطرف نشده است



  معاون فرهنگی بنیاد سینمایی فارابی درباره 
یکی از سیاست های تولید فیلم توسط این نهاد 
در سال ۱۴۰۲ بیان کرد: روند فارابی در سال 
۱۴۰۲ در حوزه تولید تامین سلایق مخاطب 
سینما را در اولویت قرار می دهد و صرفا قصد 
ندارد فیلم برای شرکت در جشنواره بسازد. 
مسعود احمدیان معاون فرهنگی بنیاد سینمایی 
فارابی در گفت وگو با »ایسنا« درباره معیارهای 
صندوق پروانه )توسعه سینمای کودک و 
نوجوان( بیان کرد: در حال حاضر سامانه دریافت 
طرح ها بسته شده است و فرآیند خوانش و 
بررسی آنها در حال انجام است. آنچه برایمان در 
انتخاب ها مهم است در وهله اول طرح فیلمنامه 
و میزان جذابیت آن است. وی ادامه داد: در واقع 
ایده آل ها و خواسته های فارابی به عنوان متولی 
صندوق پروانه در راستای حمایت از سینمای 
کودک و نوجوان نیز در فراخوان این صندوق 
قبل تر اعلام شده بود. البته نه به این معنا که 
فیلمسازانی که طرحی متفاوت از موضوعات 
گفته شده ثبت کرده اند طرحشان  مورد توجه 
قرار نمی گیرد، بلکه در این فرآیند رویه کشف 
استعدادها و طرح های خوب نیز طی می شود و 
ممکن است با توجه به شناخت صورت گرفته و 
قابلیت های فیلمساز بعدها ساخت اثر دیگری به 
او سپرده شود. وی در پاسخ به اینکه آیا در این 
فرآیند کلینیک فیلمنامه فارابی نیز جهت اصلاح 
برخی طرح ها دخالت دارد یا نه، اظهارکرد: نه 
کلینیک فیلمنامه در ارتباط با فیلمنامه هایی 
است که قبل تر تهیه کننده و کارگردانش نهایی 

و فیلملنامه اش نیز مورد تایید فارابی قرار گرفته 
است، اما به دلیل اینکه فیلمنامه آن لازم است 
ارتقا یابد، متن در اختیار یک گروه از متخصصان 
قرار می گیرد تا با اصطلاحاتی ارتقا پیدا کند 
اما صندوق پروانه صرفا پذیرای طرح های 
متقاضیان بوده است. وی درباه تعداد طرح های 
مدنظر فارابی برای حمایت از ساخت شان در 
صندوق پروانه گفت: ۲۱۲ طرح و فیلمنامه در 
سامانه به ثبت رسید که انتخاب نهایی بستگی 
به قابلیت های داستانی و جذابیت  طرح ها دارد. 
همچنین با توجه به تورم اقتصادی و بالارفتن 
پیوسته هزینه های تولید فیلم، نمی توان به طور 
دقیق گفت حداقل بودجه لازم برای ساخت یک 
فیلم حرفه ای در حال حاضر چند میلیارد است. 
ضمن اینکه ممکن است تا تابستان امسال که 
معمولا بازه زمانی تولید فیلم ها در سینمای 
ایران است، قیمت ها بازهم بالاتر رود. بنابراین با 
توجه به همه جوانب و این شرایط، میزان بودجه 
حمایتی و تعداد فیلم ها مشخص خواهد شد. وی 
در پاسخ به برخی حواشی نمایش دو فیلم فارابی 
در تلویزیون در نوروز ۱۴۰۲ افزود: امروزه این در 
هم رفتن مدیوم ها به خودی خود یک اتفاق است 
و جای بررسی دارد. اما باید این سوال را از خود 
بپرسیم بین سینمایی که نسل ما می رفت و در 
یک سالن با غلیان هیجان و احساسات جمعی 
برای شادی یا غمگین شدن همراه با فیلم قرار 
می گرفت، آیا همچنان این تعریف از سینما 
به عنوان یک سرگرمی کارکرد دارد؟ در دهه 
۶۰ قرارگرفتن در سالن سینما شاید یک آیین 

بود؛ اما آیا واقعا امروز هم این برخورد و نگاه به 
سینما وجود دارد؟ وی ادامه داد: ضمن اینکه 
امروز دیگر بعد از بحران کرونا یا با راه اندازی و 
رونق گرفتن پلتفرم ها، اساسا عادات مخاطب در 
ارتباط با تماشای فیلم تغییرات جدی کرده است. 
ما وقتی درباره سینمای کودک و نوجوان صحبت 
می کنیم، ممکن است برخی از خانواده ها ترجیح 
بدهند فرزندشان در کنار خودشان در خانه فیلم 

ببیند.
  حمایت از طرح ها 

 وی با اشاره به اهداف صندوق توسعه سینمای 
کودک و نوجوان عنوان کرد: صندوق پروانه و 
برگزاری جشنواره بین المللی فیلم های کودکان 
و نوجوانان باعث می شود بسیاری از ساختارهای 
ما در سینمای کودک و نوجوان قابل بازنگری 
باشد و به این فکر کنیم که یک فیلم کودک و 
نوجوان باید دارای چه ارزش هایی باشد که این 
نیاز را در خانواده ها و فرزندانشان ایجاد کند و 
این مسئولیت ما را در انتخاب طرح ها و حمایت 
از آ نها سخت تر می کند. به نظرم با روند فارابی در 
سال ۱۴۰۲ تامین سلایق مخاطب سینمارو برای 
نهاد ملی سینمای ایران مهم تر است و فارابی 
صرفا قصد ندارد فیلم برای شرکت در جشنواره ها 
بسازد. با این وجود تلاش می کنیم به اصطلاح 
چرخ را هم از نو اختراع نکرده باشیم و صندوق 
پروانه خروجی درخوری داشته باشد. وی درباره 
حداقل و حداکثر طرح های منتخب برای تبدیل 
به فیلم کودک و نوجوان توضیح داد: با توجه به 
بودجه ای که در اختیار داریم پیش بینی من 
دست کم حمایت از سه طرح و حداکثر ۵ طرح 
برای ساخت فیلم است. مگر اینکه یا بودجه 
در زمان تخصیص کفاف ساخت این تعداد را 
ندهد یا کیفیت آثار ارسال شده برای انتخاب و 
قطعیت مناسب نباشد اما به نظرم انتخاب ۴ طرح 
منطقی تر است تا دست کم برای هر فصل بتوانیم 
اکران یک فیلم کودک و نوجوان را داشته باشیم. 
احمدیان درباره سقف بودجه حمایت از فیلم ها 
نیز بیان کرد: تخصیص چه مقدار از بودجه به 
هریک از طرح های منتخب بستگی به خود 
طرح و قصه، موضوع و شرایط مربوط به آن دارد، 
برایمان مطلوب تر است. میزان تخصیص بودجه 
به هر یک از فیلم ها نیز باید گام به گام و با توجه 
به برآوردها و برنامه ریزی هایی صورت گرفته در 

ادامه کار مشخص شود.
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 تقدیر از »کشکولی«
 در »لانگ شات«

 نمایشگاه مطبوعات 
پاییز برگزار می شود

 معاون امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: تلاش بر این 
است تا رویدادهای فرهنگی متوقف شده احیا 
شوند به همین منوال، نمایشگاه مطبوعات نیز 
پاییز امسال برگزار می شود. فرشاد مهدی پور 
اظهارکرد: نمایشگاه کتاب رویدادی است که 
در کنار سختی هایش هم جنبۀ فراغت و هم 
جنبۀ فرهنگی دارد. اما مردم این سختی ها را 
به جان می خرند و از فضای فرهنگی و امکانی 
که فراهم شده استفاده می کنند. وی با اشاره 
به برگزاری نمایشگاه مطبوعات بیان کرد: 
نمایشگاه مطبوعات در دهۀ ۷۰ راه اندازی شد. 
عمر این رویداد از نمایشگاه کتاب، کمتر است. 
در دهۀ ۷۰ بسیار پر شور و پرهیاهو بود. در 
سال ۱۳۸۵ این نمایشگاه از نمایشگاه کتاب 
جدا شد و چند سال بعد، برگزاری آن متوقف 
شد. معاون امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح کرد: 
با شیوع کرونا بسیاری از رویدادهای فرهنگی 
نیز متوقف شد. با آمدن دولت جدید این 
مطالبه برای برپایی دوبارۀ نمایشگاه مطبوعات 
به وجود آمد. در حال حاضر، فضای ۲۰۰ متری 
برای این کار اختصاص داده شده البته چون 
شور خرید کتاب بالاست اقبال برای مجلات 

کمتر است. 

 رضا حداد
چشم از جهان فروبست

 رضا حداد، کارگردان تئاتر ایران در سن ۵۴ 
سالگی درگذشت. شهرام گیل آبادی رئیس 
هیات مدیره انجمن صنفی کارگردانان تئاتر 
ایران گفت: رضا حداد، کارگردان خوب و 
صاحب سبک تئاتر ایران، سحرگاه جمعه در 
منزل خود دارفانی را وداع گفت. وی افزود: 
رضا حداد علاوه بر یک کارگردان خوش فکر، 
در مدیریت هنری هم به تئاتر کمک های 
کرد و هر چه در توانش بود برای توسعه تئاتر 
انجام می داد و مضایقه نمی کرد. گیل آبای 
با اشاره به برگزاری شب کارگردانان تئاتر 
که چندی قبل برگزار شد، بیان داشت: رضا 
حداد کمک شایانی در برگزاری این مراسم 
به ما کرد، کمااینکه در تمام برنامه های صنفی 
همراه ما بود و از تمام امکاناتش برای توسعه 
هنر و تئاتر ایران بهره می گرفت. رئیس انجمن 
کارگردانان تئاتر در پایان گفت: ما به عنوان 
صنف کارگردانان آماده هرگونه همراهی با 
خانواده این هنرمند برای برگزاری مراسم های 

مربوط به بدرقه و بزرگداشت، هستیم.

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

 انگلیس درصدد 
تصاحب کرسی ریاست ناتو

 وزیر دفاع انگلیس برای تصاحب کرسی ریاست 
سازمان پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( در پائیز امسال 
که دوره ینس استولتنبرگ به پایان می رسد اعلام 
آمادگی کرده است. به گزارش ایرنا، بن والاس که از 
سال ۲۰۱۹ به این سو، طی سه دوره تغ ییر نخست وزیر 
در انگلیس سکان وزارت دفاع این کشور را برعهده 
  )DPA( داشته است، در گفت وگو با خبرگزاری آلمانی
از تمایلش برای تصاحب کرسی ریاست ناتو پرده 
برداشت. وی این سمت را جایگاهی فوق العاده توصیف 
کرد و گفت: من همواره گفته ام که این شغل مناسبی 
است و دوست دارم. به نوشته گاردین کسانی که 
برای تصاحب کرسی ناتو رقابت می کنند عموما 
سیاستمداران ارشد کشورهای عضو مانند نخست وزیر 
یا رئیس جمهوری پیشین هستند اما والاس به دلیل 
نقشی که او در حمایت نظامی از اوکراین ایفا می کند، 
خود را یکی از گزینه های مطرح برای تصاحب این 
سمت می بیند. از سویی »ریشی سوناک« نخست وزیر 
انگلیس که برای شرکت در اجلاس گروه هفت به ژاپن 
سفر کرده، در تلاش است تا نظر سران کشورهای 
شرکت کننده را نسبت به والاس جلب کند. او در 
گفت وگو با شبکه تلویزیونی آی تی وی انگلیس رسما 
از نامزدی والاس حمایت نکرد اما گفت که او »به دلیل 
نقشی که در حمایت از اوکراین ایفا کرده، مورد احترام 
سایر کشورها است. »ینس استولتنبرگ« نروژی طی 
یک دهه گذشته ریاست ناتو را برعهده داشت و دیگر 
مایل نیست که در انتخابات دور بعد شرکت کند. گفتنی 
است که انتخاب رئیس جدید، معمولا پشت پرده 
تصمیم گیری می شود. ایالات متحده هنوز نامزد مورد 
نظر خود را مشخص نکرده است، اما گزارش ها حاکیست 
که فرانسه، ترجیح می دهد که دبیرکل ناتو از اتحادیه 
اروپا باشد. برخی از رقبای احتمالی دیگر والاس عبارتند 
از مارک روته، نخست وزیر هلند، کریستیا فریلند، معاون 
نخست وزیر کانادا، و کاجا کالاس، نخست وزیر استونی. 
برخی کارشناسان معتقدند که حمایت های نظامی 
انگلیس از اوکراین و کمک های مالی دولت لندن به 
ناتو، شانس والاس را برای تصاحب کرسی ریاست 
ناتو افزایش است. انگلیس بعد از ایالات متحده آمریکا 
دومین کشوری است که با ارسال تجهیزات نظامی 
به اوکراین، از جبهه کی یف حمایت می کند. گفتنی 
است که اگر والاس سکان ناتو را به دست بگیرد ناگزیر 
از وزارت دفاع و نمایندگی مجلس انگلیس استعفا 
خواهد داد و به این ترتیب انتخابات میان دوره ای در 
حوزه انتخابیه وایر و پرستون نورث برگزار می شود؛ 
رویدادی که می تواند برای حزب حاکم )محافظه کار( 
که با افول محبوبیت در افکار عمومی مواجه است، 

دردسرساز شود.

کوتــــاه

   سی ودومین نشست سران کشورهای عربی به میزبانی 
عربستان سعودی و در شهر جده و با حضور سوریه بعد از 
۱۲سال آغاز شد. رسانه های عربی گزارش دادند که »محمد 
بن سلمان« ولی عهد سعودی پیش از آغاز نشست، از »بشار 
اسد« رئیس جمهور سوریه که برای شرکت در اجلاس اتحادیه 
عرب به جده سفر کرده، رسما استقبال کرد. خبرنگاران حاضر 
در جده، از جمله خبرنگار »سانا« گزارش دادند: پیش از آغاز 
رسمی نشست، بشار اسد، و »تمیم بن حمد آل ثانی«، امیر 
قطر، قبل از ورود به سالن اجلاس سران، بای یکدیگر دست 
داده و گفت وگوی کوتاهی داشتند. این نشست با سخنرانی 
محمد بن سلمان، ولی عهد عربستان آغاز شد. او در ابتدای این 
نشست گفت: ما از حضور بشار اسد، رئیس جمهور سوریه در 
نشست سران کشورهای عربی خرسندیم. امیدواریم بازگشت 
سوریه به اتحادیه عرب، به امنیت سوریه و حمایت ها از آن 
کمک کند. وی درباره قضیه فلسطین هم تاکید کرد: مساله 
فلسطین موضوع اصلی کشورهای عربی و مسلمانان جهان 
است؛ مساله ای که در رأس اولویت های پادشاهی سعودی 
قرار دارد. مساله فلسطین مساله محوری جهان عرب است 
و ما با هم برای یافتن راه راه حلی برای آن تلاش می کنیم. 
بن سلمان افزود: اجازه نخواهیم داد که منطقه ما به میدان 
درگیری تبدیل شود؛ ما سال ها درگیری داشته ایم که مردم از 
آن آسیب دیده اند. تلاش های خود را برای کمک به طرف های 
یمنی در یافتن راه حلی برای بحران در کشورشان اختصاص 
خواهیم داد. ولی عهد عربستان درباره بحران اوکراین بیان  
داشت: ما از تلاش های بین المللی برای حل بحران اوکراین 
حمایت می کنیم و آماده میانجیگری بین روسیه و اوکراین 
هستیم. او درباره وضعیت سودان خاطرنشان کرد: ما از امضای 
اعلامیه جده توسط هر دو طرف درگیری در سودان استقبال 
کرده و امیدواریم که این گام، به آتش بس دائمی منجر شود؛ 
امیدواریم که توافق جده در کمک به دستیابی به آتش بس در 

سودان سهم داشته باشد.
  فرصتی برای احیای مسائل عربی

 »احمد ابوالغیط«، دبیرکل اتحادیه عرب هم در این نشست 
گفت: از توافق ایران و عربستان استقبال می کنیم. نشست 
جده فرصتی برای احیای قضایای عربی است که مدت ها 
پیش به عهده دیگران گذاشته شده بود. »ایمن عبدالرحمن«، 
نخست وزیر الجزائر نیز در این نشست افزود: ما از بازگرداندن 
کرسی عضویت سوریه در اتحادیه عرب استقبال می کنیم. 
جامعه جهانی باید حمایت بین المللی از مردم فلسطین و 
مقدسات آن ها را تضمین کند. عبدالرحمن در ادامه تاکید 
کرد: ما از جامعه جهانی می خواهیم که به شهرک سازی های 
سیستماتیک اسرائیل پایان دهد. ما اقدامات جنایتکارانه 
توسط اشغالگران و انجام حملات مداوم به غزه را محکوم 
می کنیم. نخست وزیر الجزائر ادامه داد: ما از برادران سودانی 

می خواهیم که زبان عقل و گفت وگو را در اولویت قرار دهند.
 استقبال از بازگشت سوریه 

عبدا... دوم شاه اردن در سخنانی در اجلاس سران عرب 
بیان داشت: موضوع اصلی مرکزی و اصلی ما فلسطین 
است. راهکار دو دولتی تنها فرصت است و جایگزین آن 
ادامه کشمکش و درگیری است. وی افزود: ما تلاشهای مان 
را برای حمایت از قدس و مقدسات به کار می بندیم و در 
راستای اقدام عربی مشترک گام بر می داریم. ما از بازگشت 
سوریه به اتحادیه عرب خرسندیم و این گام مهمی برای 
راه حل سیاسی بحران این کشور است. صلح در خاورمیانه 
با ادامه شهرک سازی و آوارگی فلسطینیان محقق نخواهد 
شد. عبدالفتاح السیسی، رئیس جمهور مصر اظهارکرد: 
منطقه در شرایطی سختی به سر می برد و نیازمند راهکار 
قوی است و این همکاری عربی مشترک را طلب می کند. 
ما درباره ادامه نزاع میان اسرائیلی ها و فلسطینیان هشدار 
می دهیم و این به انفجار اوضاع منجر خواهد شد. ما بر 
اصل عربی به عنوان راه حل موضوع فلسطین تاکید داریم 
و در راستای تثبیت آتش بس در غزه حرکت می کنیم. وی 
افزود: بحران سودان گواهی دهنده درگیری طولانی است 
اگر اقدام عربی برای مهار آن انجام نشود. حمد بن عیسی 

آل خلیفه پادشاه بحرین هم گفت: ما بر اقدام عربی مشترک 
با روحیه همبستگی جمعی مخلصانه که ضامن ثابت و رفاه 
ملتهایمان باشد، تاکید داریم. وی افزود: ما از بازگشت سوریه 
به اتحادیه عرب خرسندیم. محمود عباس، رئیس تشکیلات 
خودگردان فلسطین هم ضمن استقبال از بازگشت سوریه به 
اتحادیه عرب اعلام کرد: ما بر مخالفت با ادامه اشغال سرزمین 
فلسطین و تعدی به مقدساتمان تاکید می کنیم. ما از جامعه 
جهانی می خواهیم که حامی ملت ما باشد و اسرائیل را به 
خاطر جنایاتش بازخواست کند. قیس سعید رئیس جمهور 
تونس هم اظهارکرد: برادران ما در فلسطین هر روز شهید و 
زخمی می دهند تا از یوغ اشغالگران رها شوند. جدای از آن 
هزاران آواره فلسطینی همچنان در اردوگاه ها به سر می برند و 
وقت آن رسیده که بشریت به این وضع پایان دهد. وی افزود: 
از بازگشت سوریه به آغوش جهان عرب پس از خنثی شدن 
همه توطئه ها که با هدف تجزیه و فروپاشی آن انجام شد، 
خرسندیم. چالشهایی که ما با آن روبه رو هستیم زیاد است. 

 رد دخالت خارجی 
 »بشار اسد« رئیس جمهور سوریه ضمن توصیف کشورش 
به »قلب عربیت«، گفت: من از روسای هیأت هایی که محبت 
عمیق خود را نسبت به سوریه ابراز کردند، تشکر می کنم. 
همکاری های مشترک عربی، برای فعال کردن نقش ما در حل 
بحران ها و مسائل، نیازمند دیدگاه هاف اهداف و راهبردهای 
مشترک است. اسد تاکید کرد: ما در مقابل فرصتی تاریخی 
برای تنظیم مجدد سازوکارهای بیت عربی با کمترین میزان 
از مداخله خارجی هستیم. آشتی هایی که صورت گرفت، 
فرصتی تاریخی برای رسیدگی مجدد به امور خودمان بدون 
دخالت خارجی است. دنیا باید مسائل داخلی را به مردم 
خودمان بسپارد؛ ما هرگونه دخالت خارجی را رد می کنیم. 
وی در پایان خاطرنشان کرد: امیدوارم این اجلاس سرآغاز 
مرحله جدیدی از اقدام مشترک اعراب برای همبستگی میان 
ما باشد تا به جای جنگ و ویرانی، به صلح در منطقه، توسعه 

و رفاه برسیم. 

 لاوروف: 
 روسیه برای حل بحران قره باغ 

تلاش می کند
 وزیر خارجه روسیه اعلام کرد که اهتمام این کشور بر حل و 
فصل بحران در قره باغ به شکلی مسالمت آمیز است. به گزارش 
رویترز، »سرگئی لاوروف« گفت: مسکو برای ایجاد ثبات در 
وضعیت بین ارمنستان و جمهوری آذربایجان براساس نقشه راه 
صلح کار می کند. وزیر خارجه روسیه در دیدار با همتایان خود 
از ارمنستان و جمهوری آذربایجان تاکید کرد که تلاش مسکو 
بر این است که در بحبوحه خطر شعله ور شدن خصومت ها در 
منطقه مورد مناقشه قره باغ کوهستانی، تنش ها میان دو کشور 
رو به کاهش رود. تنش های اخیر میان ارمنستان و جمهوری 
آذربایجان برسر گذرگاه »لاچین« بوده است. گذرگاه لاچین 
تنها مسیری است که ارمنستان را به مرکز قره باغ کوهستانی 
متصل می کند. در ۱۲ دسامبر سال ۲۰۲۲ میلادی، گروهی 
از اتباع جمهوری آذربایجان که خود را فعال محیط زیست 
می خواندند، گذرگاه لاچین را که نیروهای حافظ صلح روسیه 
در آن مستقر شده اند، مسدود کردند. باکو مدعی شد که 
هدف مسدودکردن هیچ جاده ای نیست و خودروها می توانند 
آزادانه در هر دو جهت حرکت کنند، اما ایروان آن را اقدامی 
تحریک آمیز از سوی باکو با هدف ایجاد یک فاجعه انسانی در 

منطقه ارمنی نشین قره باغ عنوان کرد.

اردوغان:
مردم دوباره مرا انتخاب خواهند کرد

 رئیس جمهور ترکیه در یک نشست انتخاباتی در استانبول 
ابراز اطمینان کرد که مردم کشورش، دوباره او را برای یک دوره 
ریاست جمهوری دیگر انتخاب خواهند کرد. طبق گزارش 
»آناتولی«، اردوغان گفت: شهروندان ترکیه با رای دادن به 
ائتلاف مردم و کمک به کسب ۳۲۲ کرسی از مجموع ۶۰۰ 
کرسی نمایندگی در پارلمان توسط آن، شکل قانونگذاری 
موردنظر خود را نشان دادند. او در ادامه خاطرنشان کرد: »به 
خواست خداوند، همه ما مطمئن هستیم که مردم مجددا 
ریاست جمهوری را برای یک دوره ۵ ساله دیگر به من خواهند 
سپرد و در دور دوم انتخابات با آرا و درصد خود رکوردی 
۱۴می( ترکیه شاهد  را ثبت خواهند کرد. روز یکشنبه )
برگزاری انتخابات ریاست جمهوری و پارلمانی بود؛ اردوغان، 
رئیس جمهور فعلی ترکیه و نامزد »ائتلاف مردم« با »کمال 
قلیچداراوغلو«، رهبر حزب جمهوری خلق و »سنان اوغان«، 
نامزد »ائتلاف آتا« رقابت کرد. کمیسیون عالی انتخابات ترکیه 
روز بعد، اعلام کرد که دور دوم انتخابات ریاست جمهوری در 
۲۸ می برگزار می شود؛ زیرا هیچ نامزدی بیش از ۵۰ درصد آرا 
را کسب نکرده است. اردوغان ۴۹.۵۱ درصد آرا، قلیچداراوغلو 
۴۴.۹۲ درصد و سنان اوغان نیز ۵.۱۷ درصد آرا را به دست 
آوردند.  اردوغان، پیامی برای جوانان کشورش فرستاده و 
نوشت: جوانان در دور اول انتخابات ریاست جمهوری از اراده 
خود دفاع کردند، مطمئنم آنان در دوردوم حمایت قوی تری 

از من خواهند داشت.

 دست اندرکاران نمایش »لانگ 
بازیگر  کشکولی  صفر  از  شات« 
قدیمی تقدیر کردند. گروه اجرایی 
نمایش »لانگ شات« که این روزها به 
کارگردانی و بازی محمدرضا مالکی 
در تالار سایه تئاترشهر روی صحنه 
است، با حضور سیدمحمد جواد 
طاهری، رئیس مجموعه تئاترشهر 
از صفر کشکولی، بازیگر پیشکسوت 
سینما قدردانی کرد. حمیدرضا 
مالکی بازیگر نمایش »لانگ شات« 
توضیح داد: نمایش »لانگ شات« 
اثری است که گروه اجرایی آن را به 
همه عاشقان سینما تقدیم می کند. 
از این جهت تلاش کردیم تا طی 
روزهایی که این نمایش روی صحنه 
بود، در قالب یک برنامه هفتگی 
از برخی هنرمندان عرصه سینما 
قدردانی کوچکی داشته باشیم. 
وی افزود: امشب افتخار میزبانی از 
هنرمندی را داریم که هم نسلان من 
با او در عرصه سینما خاطرات زیادی 
دارند. هنرمندی که موقعیت بهتری 
برای درخشش در سینمای اکشن 
این  امشب  داشت. شرایطی که 
افتخار را به ما داد تا اجرای خود را 
به جناب صفرکشکولی تقدیم کنیم. 
صفر کشکولی هم بابت برگزاری این 
مراسم یادبود بیان داشت: امشب 
شاهد به صحنه رفتن نمایشی بودم 
نهایت  بازیگر و کارگردانش  که 
تلاش و کوشش خود را انجام داد 
تا روی صحنه بدرخشد و باید بگویم 
به معنای واقعی کلمه لذت بردم 
که محمدرضا مالکی این چنین 
روی صحنه درخشید. بازیگری که 
قطعا سینما و تئاتر ما باید بیشتر قدر 

توانمندی او را بداند. 

  ۱۳ محموله تاریخی به ایران 
پس داده می شود

 مدیرکل موزه ها از به سرانجام رسیدن ۱۳ پرونده استرداد 
اشیاء  تاریخی و پیگیری برای بازگشت پرتره مظفرالدین شاه 
و الواح هخامنشی به ایران خبر داد. مرتضی ادیب زاده در 
مراسم گرامی داشت روز جهانی موزه ها که در وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی برگزار شد، گفت: ۱۳ 
پرونده استرداد اشیاء تاریخی داشتیم که با همکاری وزارت 
امور خارجه این پرونده ها را پیگیری کردیم و در حال انجام 
است. او درباره کشفیات اخیر یگان حفاظت میراث فرهنگی 
افزود: به تازگی ۳هزار و ۶۰۰ قطعه شیء تاریخی ارزشمند در 
فرودگاه امام خمینی)ره( توقیف شد. نیروهای یگان حفاظت 
میراث فرهنگی و نیروهای فراجا عزم جدی برای مبارزه با 
قاچاق اشیاء تاریخی دارند. لوح نقش برجسته ساسانی نیز 
به ایران بازمی گردد و پیگیر بازگرداندن »پرتره مظفرالدین 
شاه« و »الواح هخامنشی« هستیم. مدیرکل موزه ها با بیان 
این که رویکرد کیفی در اداره کل موزه ها در نظر گرفته شده 
است، بیان کرد: نیازمند راهبردهای جدید بودیم، در بسیاری 
از زیرساخت ها به ویژه در حوزه مالی و منابع انسانی نیاز به 
بازنگری داشتیم. با تدابیر و پیگیری های مهندس ضرغامی و 
قائم مقام وزیر و معاون میراث فرهنگی کشور در این دو حوزه 
اتفاق بزرگی افتاد. به طوری که مجوز استخدام ۳۸۸ نفر به 
شکل پیمانی و از طریق برگزاری آزمون استخدامی کشور 
در سالجاری گرفته شد. از این تعداد ۲۲۰ نفر از موزه داران 
جوان جذب خواهند شد و در مرحله بعد بیش از یک هزار و 
۲۰۰ نفر را جذب موزه خواهیم کرد. ادیب زاده از برگزاری 
۲۶ دوره آموزشی برای کارشناسان موزه ها خبر داد و ادامه 
داد: تلاش می کنیم تا این آموزش ها تداوم پیدا کند. مدیرکل 
موزه ها از اضافه شدن ۳۱ موزه خصوصی وابسته و غیروابسته 
به موزه های کشور خبر داد و اظهارکرد: در حال حاضر ۸۲۸ 
موزه در سطح کشور فعال هستند. از توسعه فضاهای کمی 

فاصله گرفتیم تا به ارتقاء کیفی برسانیم.

 جشن یکصدسالگی »محمّدعلی موحّد«
 جشن یکصدمین سال روز تولد »محمّدعلی موحّد« 
برگزار می شود. مجلّه بخارا با همکاری مرکز دائرۀالمعارف 
دکتر  استاد  زادروز  یکصدمین  شب  اسلامی،  بزرگ 
»محمّدعلی موحّد« را برگزار می کند. در این مجلس که 
با حضور شاگردان، دوستان و دوست داران برپا می شود، 
اندیشمندان، ادیبان، مولوی شناسان، عرفان پژوهان، 
تاریخ نگاران، حقوق خوانان و فلسفه دانان  به ایراد سخن 
خواهند پرداخت. شب یکصدسالگی »محمّدعلی موحّد« 
در سلسله شب های بخارا، سه شنبه، دوم خرداد، ساعت ۱۷ 
در مرکز دائرۀالمعارف بزرگ اسلامی به نشانی میدان شهید 
باهنر )نیاوران(، خیابان شهید پورابتهاج )کاشانک(، نرسیده 

به سه راه آجودانیه، شمارۀ ۲۱۰ برگزار می شود.

معاون فرهنگی فارابی:
فارابی قصد ندارد صرفا برای شرکت در جشنواره فیلم بسازد

بشار اسد به نشست اتحادیه عرب در جده رفت 

آشتی کنان اعراب

اجلاس سران اتحادیه عرب به میزبانی عربستان ۲ مهمان ویژه داشت؛ بشار اسد، رئیس جمهور سوریه که کشورش 1۲ سال پیش در پی جنگ داخلی اخراج شده بود. 
ولودمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین هم دعوت شده بود تا این اتحادیه گامی در راه میانجیگری صلح روسیه و اوکراین بردارد.
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بازار مسکن در سال 140۲؛ 
سیاه، سفید و خاکستری

بازار مسکن در سال ۱۴۰۲ به غیرقابل پیش بینی ترین 
حالت ممکن رسیده است؛ چون از یک طرف انتشار آمار های 
رسمی که به طور مستمر ماهی یکبار در دسترس عموم قرار 
می گرفت، متوقف شده و از طرف دیگر سیاست های دولت در 
هاله ای از ابر پنهان شده است. تورم از یک طرف و انتظارات و 
توقعات بخش عرضه نیز از طرف دیگر بازار مسکن را به دندان 
گرفته اند و هر کدام به سمتی می کشند. این وسط خریداران 
مصرفی مسکن و مستاجران هستند که تنها مانده اند و فشار 

سنگینی را تحمل می کنند. 
  محاسبه هزینه ساخت 

قیمت تمام شده ساخت یک واحد ۱۰۰ متری در پایتخت 
ممکن است به سه میلیارد تومان برسد. این هزینه جدای 
قیمت زمین و مخارجی مثل نصب شیرآلات، کف پوش، 
کابینت ها و سایر موارد موردنیاز برای تکمیل واحد درنظر 
باقرپور، مدیرعامل اتحادیه  گرفته شده است. خشایار 
تعاونی های عمرانی شهر تهران، فروردین امسال در گفت وگو 
با ایسنا متوسط قیمت ساخت هرمترمربع واحد مسکونی را ۳۰ 
میلیون تومان عنوان کرده، اما تاکید دارد: هزینه ساخت یک 
متر بنای مفید را باید فارغ از مسائلی نظیر شیرآلات لاکچری و 
مشاعاتی از جمله استخر و سالن سینما محاسبه کرد. در حال 
حاضر حداقل زمان اجرای یک پروژه مسکونی بین ۱. ۵ تا دو 
سال است و اگر فرآیند صدور پروانه را با طول یک تا دو سال 
به آن اضافه کنیم، کل پروسه ساخت حدود چهار سال زمان 
می برد؛ بنابراین اگر همین امروز ساخت مسکن را ]در قالب 
پروژه های بزرگ[شروع کنیم، دست کم سه تا چهار سال آینده 

آماده می شود. 
  گم شدن آمار های رسمی مسکن

انتشار گزارش رسمی بازار مسکن که قبلا به طور مستمر و 
منظم توسط بانک مرکزی در اختیار عموم قرار می گرفت، از 
آذرماه ۱۴۰۱ متوقف شده است، اما قیمت مسکن همچنان 
برمدار افزایش حرکت می کند. متوسط قیمت مسکن تهران، 
آذر سال پیش متری ۴۸ میلیون تومان بود، ولی علی فرنام، 
کارشناس مرکز پژوهش های مجلس اواخر فروردین در 
گفت وگو با خبرگزاری تسنیم گفته: متوسط قیمت هر 
مترمربع واحد مسکونی در تهران از ۶۰ میلیون تومان عبور 
کرده است در حالی که ابتدای سال ۹۷ متوسط قیمت مسکن 
شش میلیون تومان بود. یعنی قیمت مسکن طی پنج سال 
۱۰ برابر افزایش داشته است. با وجود افزایش قیمت، از سال 
۹۷ تا ۱۴۰۲ تولید مسکن افزایش پیدا نکرده. به نظر می رسد 
بازار مسکن با شکست مواجه شده و تولیدکنندگان از فروش 
واحد های خود ناامید هستند، چون خریداران استطاعت مالی 
ندارند؛ بنابراین در زمان حاضر تقاضای مصرفی تقریبا از بازار 
خارج شده است. تقاضای موجود با نیت سرمایه گذاری و 
سوداگری وارد بازار شده است و هدفشان این است که شش 
ماه تا یک سال واحد مسکونی را داشته باشند و دوباره آن را 

عرضه کنند. 
  نهضت ملی 

ثبت نام طرح نهضت ملی مسکن به آورده ۲۰۰ تا ۴۰۰ 
میلیون تومانی نیاز دارد. این آورده باید به صورت چند قسط 
و ظرف دو تا سه سال به حساب دولت ریخته شود. در حال 
حاضر متقاضیان مکلف به پرداخت حدود ۸۰ میلیون تومان 
هستند. پس از تحویل خانه که البته زمان دقیقش مشخص 
نیست، تازه تسهیلات نهضت ملی مسکن به متقاضیان تعلق 
می گیرد که رقم آن براساس آخرین تصمیمات اعلام شده، 
۵۵۰ میلیون تومان برای کل کشور خواهد بود. با فرض اینکه 
قرار است سود تسهیلات با نرخ مصوب شورای پول و اعتبار 
یعنی ۲۳ درصد به منظور بازپرداخت وام مدنظر قرار بگیرد، 
مبلغ اقساط وام نهضت ملی مسکن شاید برای متقاضیان به 
بالای ۱۰ میلیون تومان برسد. اقساط ماهانه وام نهضت ملی 
مسکن در دوره بازپرداخت ۲۰ ساله، مبلغی معادل ۱۰ میلیون 
و ۶۵۳ هزار تومان خواهد بود. کل بازپرداخت این وام پس از 
پایان دوره قرارداد، به دو میلیارد و ۵۵۶ میلیون و ۸۴۴ هزار 
تومان می رسد. این یعنی شخصی که تسهیلات ۵۵۰ میلیون 
تومانی نهضت ملی مسکن دریافت کرده، نهایتا پس از ۲۰ 
سال باید دو میلیارد و ۶۸ میلیون و ۴۴۳ هزار تومان به بانک 
برگرداند. وقتی تسهیلات نهضت ملی مسکن ۴۵۰ میلیون 
تومان بود، مبلغ اقساط ماهانه به هشت میلیون و ۷۱۶ هزار 
تومان می رسید و کل بازپرداخت این وام در دوازدهمین ماه از 
سال بیستم تا دو میلیارد و ۹۲ میلیون تومان پیش می رفت. 
کل مبلغی که متقاضی در پایان مدت قرارداد علاوه بر اصل 
پول به بانک برمی گرداند نیز یک میلیارد و ۶۴۲ میلیون تومان 

محاسبه شده بود. 
  افزایش فشار مالیات 

مالیات مسکن در قالب های مختلف امسال جدی تر از 
قبل توسط دولت و مجلس دنبال می شود. اجرای مالیات 
خانه های خالی به شهریور ۱۴۰۲ موکول شده است. واحد های 
خالی مسکونی در شهر های بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت به 
این شرط که در هر سال مالیاتی در مجموع بیش از ۱۲۰ 
روز ساکن یا کاربر نداشته باشد، اصطلاحا خانه خالی در 
نظر گرفته خواهند شد و صاحبان آنها باید مالیات بپردازند. 
دولت برنامه ریزی کرده تا پایان سال از خانه های مسکونی 
خالی رقم دو هزار میلیارد تومان درآمد کسب کند. مالیات 
بر معاملات مکرر مسکن یکی از راهکار های دولت است تا 
کسانی که به خریدوفروش واحد های مسکونی با هدف کسب 
مشغول هستند را بترساند. مالیات معاملات مکرر مسکن به 
افراد حقیقی یا حقوقی که یک ملک را خریداری و زیر یک 
سال بفروشند تعلق نمی گیرد، اما اگر فرد برای ملک دوم 
همین رویه را در پیش بگیرد، مشمول مالیات بر معاملات 
مکرر مسکن خواهد شد. شیوه محاسبه مالیات بر معاملات 
مکرر مسکن می گوید اگر شخصی واحد مسکونی به قیمت 
۱۰ میلیارد تومان خریداری کند و آن را ظرف مدت کمتر از 
یک سال به قیمت ۲۰ میلیارد تومان بفروشد، مشمول نرخ 
۶۰ درصد در سال اول خواهد شد و باید شش میلیارد تومان 
از مابه التفاوت قیمت خرید و فروش ملک را به عنوان مالیات 
پرداخت کند. اگر این شخص همان ملک را سه سال بعد به 
همان قیمت ۲۰ میلیارد تومان بفروشد، مالیات با نرخ ۲۰ 
درصد محاسبه می شود و به عدد دو میلیارد تومان می رسد. 
تولیدکنندگان مسکن مشمول قانون مالیات بر معاملات مکرر 

مسکن نمی شوند.

 
یــادداشــت

ویژگی های »پهپاد انتحاری« شاهد ۱۳۶ 
 برای اولین بار، سپاه پاسداران به شکل رسمی اطلاعاتی را از 
پهپاد انتحاری شاهد ۱۳۶ منتشر کرد. مشخصات منتشر شده 
از این پهپاد با مشخصاتی که پیش از این در خصوص آن گمانه 
زنی می شد تقریبا یکسان است. طبق اطلاعات موجود در بنر، 
برد این پهپاد ۲۵۰۰ کیلومتر است و وزن آن ۲۰۰ کیلوگرم است. 
این پهپاد به یک کلاهک ۵۰ کیلوگرمی مجهز است و پس از 
پرتاب با بوستر کمکی، سرعت آن به ۱۸۵ کیلومتر در ساعت 
می رسد. نکته دیگر در خصوص پیشران این پهپاد است که 
پیشران آن موتور MD550 چینی معرفی شده است. هر چند که 
از سال های گذشته چند نمونه موتور وانکل بومی همچون شاهد 
۷۸۸ و صراط۲ با توانایی ۵۰ و ۶۰ اسب بخار نیز معرفی شده، اما با 
توجه به این بنر، احتمالا تعداد بسیار زیادی از پهپاد های انتحاری 

شاهد۱۳۶ موجود در کشور از همین موتور استفاده می کنند.

کوتــــاه

انتخابات ترکیه به وقت ایران!

سیاستگذاری خارجی که از دیدگاه پسامدرن بیشتر بر 
دیپلماسی به ویژه دیپلماسی عمومی و رویکردهای نرم استوار 
شده است، گاهی چنان روند تهاجمی و خسارت باری را دنبال 
می کند که در نهایت بیزاری شهروندان سایر کشورهای منطقه 
و جهان را نیز سبب می شود. رویکرد تهاجمی سیاستگذاری 
خارجی نه تنها در داخل کشور افزایش اعتراض و عدم 
رضایت شهروندان را سبب می شود، در صحنه بین المللی نیز 
شهروندان سایر بازیگران به خصوص همسایگان را به شکست 
سیاستگذاران و دولت دارای رویکرد تهاجمی تحریک و 
ترغیب می کند و آنان را در فرایندهای داخلی دولت ستیزه جو 
نیز شریک و حساس می کند. چنین وضعیتی را در بسیاری 
مناطق جهان به ویژه آسیای جنوب غربی می توان مشاهده 
کرد. نمونه بارز کنونی آن، انتخابات سراسری ترکیه برای 
انتخاب رئیس جمهور و اعضای پارلمان این کشور است که 
نه تنها موجی از کنش های داخلی، بلکه واکنش های خارجی 
در سایر کشورهای منطقه را نیز به دنبال داشته است. انتخابات 
ترکیه در ۱۴ می ۲۰۲۳ که انتخاب رئیس جمهوری ترکیه را 
به دور دوم انتخابات در ۲۸ می  معطوف کرده، در کشورهای 
همسایه دارای واکنش های مختلف بوده است. واکنش هایی 
که در تضاد با یکدیگر نیز قرار داشته و رویکردهای خوش بینی 
و بدبینی افراطی را نمایان ساخته است. در حالی که انتخابات 
ترکیه، موفقیت حزب عدالت و توسعه و رجب طیب اردوغان 
از مهم ترین آرزوهای دولت الهام علی اف و بسیاری شهروندان 
جمهوری آذربایجان بوده است، سایر ملت های منطقه از 
سوریه، عراق، ارمنستان، یونان، عربستان، مصر و... شکست 
دولت اردوغان را در انتخابات خواستار بوده و هستند! افکار 
عمومی ایران طی یک ماه اخیر هم تراز با شهروندان ترکیه در 
حال رصد سپهر سیاسی ترکیه و جنگ انتخاباتی این کشور 
بوده اند. وضعیت افکار عمومی ایران در کنش انتخاباتی ترکیه 
به گونه ای بود که گویا این انتخابات در ایران و برای انتخاب 
رئیس جمهوری و نمایندگان مجلس ایران در حال برگزاری بود. 
حساسیت شهروندان ایرانی نسبت به انتخابات سراسری ترکیه 
که آن را می توان بسیار بیشتر از حساسیت انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰ ایران نیز برآورد کرد، پیامد سیاستگذاری 
تهاجمی دولت اردوغان به خصوص سیاستگذاری تهاجمی 
و گستاخانه دولت ترکیه علیه ایران طی سال های اخیر بوده 
است. سیاستگذاری خارجی تهاجمی دولت ترکیه علیه منافع 
راهبردی ایران در سراسر آسیای جنوب غربی ازجمله در 
سوریه، عراق، قفقاز به ویژه تحریک خاندان علی اف علیه ایران 
و در نهایت برخی تهدیدات و گستاخی های مرزی دولتمردان 
ترکیه علیه ایران که افکار عمومی ایران را نسبت به دولت 
اردوغان تحریک و بسیار بدبین کرده است. شرایط انتخابات 
ترکیه و حضور کمال قلیچداراوغلو، شخصیت علوی مذهب 
با ریشه های هویتی ایرانی و خراسانی به عنوان رقیب اصلی 
اردوغآنکه در برخی نظرسنجی ها نیز شانس اول پیروزی را 
داشت، بر افزایش احساسات ایرانیان نسبت به فرآیند و نتیجه 
انتخابات اثر نهاده و ایرانیان را به طرف سوم انتخابات ترکیه 
بدل کرده است که در کنار دو طرف دیگر یعنی ائتلاف جمهور 
اردوغان و ائتلاف ملت قلیچداراوغلو در حال رصد و حضور در 
فضای انتخاباتی ترکیه هستند. آرزو و امیدواری شدید برخی 
شهروندان ایرانی به شکست رجب طیب اردوغان در انتخابات 
۱۴ می  ترکیه که با مشاهده نظرسنجی های انتخاباتی ترکیه 
تشدید شده بود، در همان ساعت های اول اعلام نتایج آرای 
ریاست جمهوری، برای شهروندان و کارشناسان ایرانی که 
شکست اردوغان را حتمی می دانستند به یک سرخوردگی بدل 
شد. انتخابات ترکیه نشان داد که برخی ایرانیان همچنان در 
همان فضای تحلیل داده های سطحی هستند و اصل سیاست 
قدرت و بازی قدرت در ترکیه به ویژه توانمندی بسیار بالای 
اردوغان در اجرای سیاست های متنوع و نیرنگ های خاص را 
درک نکرده اند. دور دوم انتخابات ریاست جمهوری ترکیه در ۲۸ 
می ۲۰۲۳ نیز می تواند همان موج هیجانی در ایران را فراهم کند 
و البته برای برخی تحلیلگران، به عنوان نماد یک انتخابات آزاد و 
مشارکت همگانی مورد تحلیل و تفسیر قرار گیرد. تفسیرهایی 
که از بنیان دچار اشتباه هستند، زیرا دولت اردوغان بسیاری از 
شخصیت ها و بلکه برخی جریان های سیاسی و هویتی مانند 
کردها را از حضور واقعی به عنوان شهروندان و مشارکت در صدر 
امور کشور محروم کرده است و تنها به کسب رأی آنان اهمیت 
می دهد. امید به شکست اردوغان در انتخابات ترکیه و سپس 
پایان تهدیدات و گستاخی های ترکیه و جمهوری آذربایجان 
علیه ایران که عامل اصلی احساسات ایرانیان به انتخابات ترکیه 
بود را می توان خلاف خواست و میلی دانست که طرفدار ادامه 
حضور اردوغان در جایگاه ریاست جمهوری ترکیه هستند. 
انتخابات ترکیه که مرحله بعدی آن نیز می تواند با شگفتی 
همراه باشد، هرگز نمی تواند مصداق یک انتخابات آزاد کامل 
قلمداد شود و هرگز نمی تواند مشکل منافع راهبردی ایران 
در منطقه را حل کند. این گونه انتخابات تنها می تواند خوراکی 
باشد برای تحلیل ها و کارشناسانی که به تعریف از انتخابات و 

نظام سیاسی اردوغان بپردازند. 

 اسلام ذوالقدر پور
کارشناس مسائل سیاسی

 آیا جهت گیری دولت در زمینه اقتصادی و روابط بین الملل به سمتی 
است که باید انتظار داشت وضعیت اقتصادی و معیشتی مردم بهبود پیدا 

کند یا روند عکس آن اتفاق خواهد افتاد؟
آنچه از رفتار دولت مشاهده می شود این است که دولت »به جای بسیج 
ظرفیت های دانایی برای حل و فصل عالمانه امور«، برخی رویه های مألوف و 
شکست خورده  سه دهه  گذشته را همین طور ادامه می دهند و این بیم به طور جدی 
وجود دارد که مانند همه تجربه های سه دهه گذشته جهت گیری های سیاستی 
اتخاذ شده، ناکام، نافرجام و ناموفق بماند و اقتصاد در دایره بحران زدگی 
پیش روی های جدی تری داشته باشد. با کمال تأسف باید بگوییم 
که گویا تمایلی برای درس گرفتن از این تجربه ها و اصلاح رویه ها 
هم مشاهده نمی شود. من معتقدم اگر کسی بخواهد به شیوه ای 
دلسوزانه و شرافتمندانه به نجات اقتصاد کشور فکر کند؛ باید روی 
دو مسأله متمرکز شود. یکی »مسأله بحران اندیشه ای در مواجهه با 
مسائل« و دیگری»پیوند خوردن این بحران اندیشه ای با رویه هایی 
که به شدت انگیزه کُش و سرخوردگی آفرین است.« کلید ماجرا این 
است که یک نگرش رانتی، سلطه غیر عادی پیدا کرده که به نام 
بازارگرایی و سیاست گذاری روی جهت گیری هایی که در دستور 
کار قرار دارد تاثیر می گذارد. وقتی که اصل مناسبات رآنتی شود، 
در فرایندهای تصمیم گیری و تخصیص منابع با رویه های معطوف 
به ستیز و حذف روبه رو می شویم. شکل و شمایل این ماجرا هم 
به گونه ای است که در واقع به جای اینکه از جنبه  اندیشه ای 
پیچیدگی های مسأله درک شود، شروع می کنند به جابه جا 
کردن افراد و تصور این است که مثلا مسأله، مسأله  اشخاص است 
ولی از دریچه تحلیل های سطح توسعه گفته می شود حکومتی 
که می خواهد بر بحران غلبه پیدا کند، اول باید آن سازه های 
ذهنی شکل دهنده  به این بحران  را شناسایی کند. بعد رد این 
سازه های ذهنی را در نظام قاعده گذاری های کشور مشاهده کند 
سپس روی نظام توزیع منافع متمرکز شود. یعنی ببینید که این 
شیوه  قاعده گذاری به چه کسانی لطمه می زند و چه کسانی را چاق 
می کند و چشم انداز استمرار این مناسبات چیست؟ در نهایت هم 

سیاست هایش را اصلاح کند تا نتایج متفاوتی بگیرد. 

  آیا دولت به دنبال درک این سازه های ذهنی حرکت می کند؟ اولویت 
و رویکرد دولت در این زمینه چیست؟

در شرایط کنونی ما مشاهده می کنیم که از یک طرف به این مناسبات توجهی 
نمی شود و به جای اینکه بحران های اندیشه ای و تئوریک نظام تصمیم گیری های 
اساسی کشور در مرکز درمان قرار بگیرد، رویه های دیگری اتخاذ شده است 

 

معاون اسبق مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بیان داشت: امام)ره( به 
عنوان یک فقیه، بن بست شکنی هایی در برخی موضوعات فقهی کردند؛ مثلًا در مورد 
ماهی اوزون برون، راجع به شطرنج یا راجع به خرید و فروش آلات موسیقی. حسین 
انتظامی ادامه داد: مثلا مرحوم آیت ا... قدیری نامه ای خدمت ایشان نوشتند که منتشر 
شده است. من هم با خودم آوردم که بخشی از آن را بخوانم چون خیلی زیباست و 
جمله بندی مهمی دارد. آقای قدیری یک شخصیت برجسته فقهی، شاگرد خود 
امام و شاگرد مرحوم آیت ا... خویی بوده و عضو دفتر استفتائات امام بود و بسیاری از 
استفتائات امام به خط ایشان است؛ یعنی اینقدر جنبه های فقهی امام به ایشان نزدیک 
بوده است. انتظامی خاطرنشان کرد: اما ایشان بعد از اعلام حکم امام راجع به شطرنج 
و آلات موسیقی، این نامه را خدمت امام نوشتند که »در هر صورت اگر ساحت قدسی 
حضرتعالی از اینگونه مسائل به دور باشد، به نظر من بهتر است و ضرورتی در نشر آنها 
دیده نمی شود. دیگر هر طور صلاح می دانید.« و امام پاسخ دادند: و بالجمله آنگونه که 
جنابعالی از اخبار و روایات برداشت دارید، تمدن جدید به کلی باید از بین برود و مردم 
کوخ نشین بوده یا برای همیشه در صحراها زندگی نمایند. شما خود می دانید که من 
به شما علاقه داشته و شما را مفید می دانم ولی شما را نصیحت پدرانه می کنم که سعی 

کنید تنها خدا را در نظر بگیرید؛ و تحت تأثیر مقدس نماها واقع نشوید. 
 

  تقسیم بندی های ملت در رسانه ملی مابه ازا داشته باشد
انتظامی با اشاره به اینکه به رغم تأکید حضرت امام، رسانه ها در بیان دلسوزانه 
مشکلات خیلی موفق عمل نکرده  اند، اذعان کرد: بیان دلسوزانه فقط انتقاد نیست. 
اینکه به صداوسیما رسانه ملی گفته می شود، نباید فقط یک شعار باشد؛ یعنی تمام 
تقسیم بندی هایی که در ملت داریم، باید در رسانه ملی مابه ازا داشته باشد. وی 
خاطرنشان کرد: یعنی تقسیم  بندی براساس جنسیت زن و مرد؛ براساس قومیت 
فارس، آذری، کرد، بلوچ، عرب و لر؛ براساس سن نونهال، کودک، نوجوان، جوان، 
میانسال، سالخورده و سالمند و از آن مهم تر، تقسیم بندی براساس علایق و اندیشه و 
دیدگاه های سیاسی داریم. یک نفر با جمهوری اسلامی بیشتر موافق است اما دیگری 
انتقاد دارد. یکی در بعضی زمینه ها اعتراض دارد. اگر کسی مدعی ملی بودن هست، 
باید همه اینها خودشان را در آنجا ببینند. وی ادامه داد: رسانه های رسمی ما به هر 
دلیلی، یک »این همانی« با خود نظام پیدا کرده اند. یعنی اینکه مردم، صداوسیما 
را نماینده نظام و حکومت می دانند. به همین دلیل، ما اگر در رسانه های رسمی 
خودمان عبوس باشیم، نشان دهنده این است که حکومت عبوس است؛ اگر مهربان 

باشیم نشان دهنده این است که حکومت مهربان است. اگر دامنه جذب خودمان را 
باز کنیم و به قول رهبری، جذب حداکثری و دفع حداقلی داشته باشیم، موفقیم. 
این در برنامه  سازی در صداوسیما و همچنین در رسانه های رسمی خیلی مهم است. 
دبیر کمیسیون دسترسی آزاد به اطلاعات افزود: مثلا دولت نوازی صداوسیما، هم به 
معنای مثبت و هم به معنای انتقادی، نسبت به دولت آقای احمدی نژاد و دولت آقای 
روحانی و دولت آقای رئیسی باید یک جور باشد. مردم این را می بینند و می فهمند. 
اگر ما فکر کنیم که هرچه ساختیم به شکل پروپاگاندا در همه رسانه های رسمی 
پخش کردیم و مردم کاملًا نسبت به آن منفعل هستند ]اشتباه کردیم[. وی ادامه 
داد: این در حالی است که »مکتب کپنهاگ« معتقد است امنیتی کردن هر قضیه ای 
اتفاقاً اقدامی ضدامنیتی است! یعنی حکومت های فهیم که حکم رانی درستی دارند، 
تلاش می کنند حتی موضوع امنیتی را در ساحت سیاسی بیاورند و از ساحت سیاسی 
ببرند در حوزه اجتماعی و آنجا جمعش کنند. اما ما استاد این هستیم که یک موضوع 
اجتماعی خیلی خیلی ساده را به کیس امنیتی تبدیل کنیم و بعد به فکر آن هستیم که 
چطور این را جمع کنیم.   انتظامی در پاسخ به این نقد که شما در دوران مسئولیت تان 
در صداوسیمای علی لاریجانی از پوشش تحصن مجلس ششم خودداری کردید و در 
عین حال کنفرانس برلین پخش شد، تصریح کرد: در مورد کنفرانس برلین آقای دکتر 

لاریجانی دو سال پیش جواب داد و گفت این از بیرون از سازمان صداوسیما داده شده 
بود و من شخصاً قبول می کنم که اشتباه شده و از اشتباهات مدیریتی من بود. وی 
افزود: در دوران مجلس ششم هم من مسئول روزنامه جام جم بودم که آن تحصن را 
پوشش دادیم و البته نقدهایی هم بر آن داشتیم. بنابراین اصل خبر منتشر شده بود و 
یادم هست آن موقع، چون ستون طنز داشتیم، در آن ستون مطرح شد و در بخش های 
مختلف هم به آن پرداختیم. وی با بیان اینکه مرحوم آقای هاشمی مسأله  حل کن 
بود، اظهار داشت: ولی وقتی چنین آدم هایی نباشند، آن وقت در حل مسائل به یک 
بن بست هایی می رسیم. چون آن مسئله حل کن گاهی با بزرگ تری خودش، یعنی 
همه قبولش دارند و او ریش سفیدی می کند. بعضی وقت ها با تأثیری که بر دیگران 
دارد. بعضی وقت ها با راه حل هایی که می دهد؛ بعضی وقت ها با اجماع سازی هایی که 
می کند و بعضی وقت ها با بازنمایی دیگری از مسأله آن را حل می کند؛ یعنی می داند 
اگر مسأله اینطور مطرح شود، همه به او حمله می کنند بنابراین مسأله را جور دیگری 
مطرح می کند که شود حل کند و به نحوی اجماع بسازد. انتظامی در مورد جریان 
»خالص سازی« که علی لاریجانی آن را دوباره وارد فضای سیاسی کشور کرد، اظهار 
داشت: خالص سازی قدمت تاریخی دارد. ما در تاریخ اسلام هم خالص سازی داریم. 
رئیس سابق سازمان سینمایی اذعان کرد: در اردوگاه شرق و هم اردوگاه غرب، مفصل 
سابقه خالص سازی داریم. در زمان هیتلر حتی کسی که می خواست عضو اس اس 
بشود، باید تا چند نژادش خون یهودی در رگ هایش نباشد. چون معتقد بود اینها برای 
اس اس خطرناک هستند. مسیری که او به دنبال پاکسازی نژادی رفت، اساساً مبنای 
فکری آن از خالص سازی در می آید. وی ادامه داد: تصفیه های خونین استالین در غرب 
نیز در همین مسیر خالص سازی بود. مک کارتیزم که اتفاق افتاد، یک آقای سناتوری 
آمد گفت که هنرمندان و فرهنگیان، بازیچه و آدم رغیب ما شوروی هستند بنابراین 
دادگاه های فرمایشی درست کردند و خیلی از اهالی فرهنگ و هنرمندان را مارک 
مارکسیسم به آنها زدند؛ به خاطر اینکه اینها با ارزش های آمریکایی همسویی ندارند. 

  مجلس فعلی نماینده 1۸ درصد مردم است 
انتظامی راهکار برون رفت از این جریان را میدان دادن به جریانات مختلف دانست 
و گفت: این میدان، انتخابات و صندوق رأی است. مجلس فعلی نماینده ۱۸ درصد 
مردم است. این معدل باعث می شود که این مجلس نتواند ادعا کند که من نماینده 
مردم هستم. باعث می شود که آن مجلس فراگیر نباشد و نتواند از پشتیبانی ملت 

استفاده کند. 

  حضور امام صادقی ها در اقتصاد کشور
 هرچند تعداد امام صادقی ها در دولت ابراهیم رئیسی زیاد است و هر از 
گاهی هم خبری می رسد که فلان مدیر عزل شد و یک مدیر امام صادقی به 
جای آن نصب شد!  اما تیم اقتصادی دولت سیزدهم بیش از سایر بخش  ها در 
زیر سایه فارغ التحصیلان دانشگاه امام صادق قرار دارد. احسان خاندوزی، 
وزیر اقتصاد دولت سیزدهم از فارغ التحصیلان دانشگاه امام صادق)ع( است 
که در گذشته نیز رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس بود. داوود منظور)رئیس 
سازمان برنامه و بودجه و رئیس سابق سازمان مالیاتی کشور(، حجت ا... 
عبدالملکی )وزیر سابق کار که این روزها دبیر شورای عالی مناطق آزاد 
است( همه از فارغ التحصیلان این دانشگاه هستند.  البته در گذشته مجید 
عشقی )رئیس سابق سازمان بورس(، صالح آبادی )رئیس سابق بانک مرکزی( 
هم از امام صادقی های کابینه سیزدهم بودند که از کابینه کنار گذاشته شدند. 
این اسامی نشان می دهد تیم اقتصادی دولت با تئوری های اساتید دانشگاه 
اقتصاد امام صادق، برای اقتصاد کشور تصمیم می گیرند. تصمیماتی که هم 
اکنون خروجی آن بر اقتصاد کشور مشخص است. تورم بالای ۵۰درصد، رشد 
روزافزون قیمت ها، وضعیت نامطلوب و سینوسی بورس، وضعیت نامشخص 
قیمت ارز در بازار، ناخوانی آمارها با واقعیت اقتصادی کشور و... تنها بخشی از 
عملکرد ۲۰ ماهه امام صادقی ها بر اقتصاد ایران است. شاید عملکرد همین تیم 
بوده که موجب شده وضعیت اقتصادی از نظر مقامات عالی کشور هم خوب 
نباشد. به طوری که سال کنونی از سوی رهبر معظم انقلاب سال کاهش تورم و 

رشد تولید نامگذاری شده است. 

  جریان خالص ساز 
 این دولت از منظر سیاسی یک دولت اصولگراست که البته تلاش دارد 
خود را نه اصولگرا بلکه انقلابی  بنامد. دولت اصولگرایی که دقیقا همانند دولت 
محمود احمدی نژاد از سوی برخی از اصولگرایان مطرح و سنتی مورد نقد 
قرار گرفته است. نگاهی به موضع گیری های این دسته از اصولگرایان نشان 
می دهد که این دولت حتی نتوانسته است رضایت مجموعه منتسب به خود 
را همراه داشته باشد. این دسته از اصولگرایان از ابتدای تشکیل این 
دولت مسیر خود را جدا از نگرش دولت دانسته و اگر هم به نقد 
و نصیحت این دولت نپرداختند، در برابر اقدامات دولت انقلابی 
سکوت کردند. با این وجود به نظر می رسد برخی سیاستمداران 
این دولت همچنان به کوتاه کردن دست سایر مدیران اصولگرا 
و مدیران باسابقه که جهت گیری سیاسی خاصی هم ندارند، 
مشغولند به طوری که این اقدام موجب شده در روزهای 
اخیر صدای برخی از فعالان رسانه ای هم در آید. محمد 
مهاجری، فعال رسانه ای که خود روزی از تئوریسین های 
تئوری حاکمیت یکدست بود و بعدها اعلام کرد که این 

تئوری با شکست مواجه شده است، اخیرا در نامه ای به احمد وحیدی، وزیر 
کشور دولت سیزدهم مواردی را اعلام کرده است که نشان می دهدکه اولا 
این دولت نتوانسته در مدیریت کشور موفق باشد و در ثانی برخی همچنان 
ضعف دولت سیزدهم را در وجود برخی مدیران گذشته اعلام کرده و با اهرم 
خالص سازی مدیران کارکشته را برکنار می کنند. مهاجری در این نامه خطاب 
به وزیر کشور آورده است: »با سلام، امر و مقرر فرموده اید مدیران باقی مانده 
از دولت قبل را از سطوح مدیریتی حذف نمایند و سپس فرموده اید دشمن 
به دنبال دوقطبی سازی در جامعه است. اول این که صدر و ذیل حرفتان با هم 
می خواند؟ خودتان که دارید بین دولت قبلی و فعلی دوقطبی می سازید! و 
بلافاصله می اندازید گردن دشمن. اگر احیاناً جناب آقای رئیسی را ملاقات 
کردید، خدمتشان بگویید چنین دستوری داده اید تا ایشان بلافاصله جناب 
آقای اسلامی را که در دولت قبل وزیر راه و شهرسازی بود و الآن معاون 
رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی است فوراً برکنار کند. جناب وزیر! 
همین دو سه درصد راندمان کاردولت به خاطر بقای مدیران پیشین است. 
یواشکی می پرسم، شما هم یواشکی جواب بدهید؛ از دوستان فارغ التحصیل 
دانشگاه امام صادق، سر کسی بی کلاه مانده که می خواهید مشغولش کنید؟! 

حسین انتظامی: 

علیلاریجانیگفتکهپخشکنفرانسبرلین
اشتباهمدیریتیمنبود

مهدیمطهرنیامطرحکرد:

نقشهغرببرایمهارایران

حذفمدیرانکارکشتهوباتجربهتوسطخالصسازان

فرشاد مومنی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 با شرایط متعارفی 
 در اقتصاد کشور 

مواجه نیستیم

نگــره

آرمان ملی- احسان انصاری: آیا جهت گیری اقتصادی دولت به سمت بهبود وضعیت اقتصادی و معیشتی 
مردم است و یا در حال طی شدن روند عکس این موضوع در حال حرکت هستیم؟ »آرمان ملی« برای پاسخ 
به این سوال با دکتر فرشاد مومنی، اقتصاددان گفت وگو کرده است. مومنی معتقد است: » در شرایط کنونی 
ما مشاهده می کنیم که از یک طرف به این مناسبات توجهی نمی شود و به جای اینکه بحران های اندیشه ای و 
تئوریک نظام تصمیم گیری های اساسی کشور در مرکز درمان قرار بگیرد، رویه های دیگری اتخاذ شده است 
برای مثال مسائل فرعی و بسیار کم اهمیت را پررنگ می کنند. .« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

الگوی حذف بر اقتصاد ایران مسلط شده است
 جهت گیری برنامه ها به سمت افزایش هزینه های زندگی 

مردم است
بسیج ظرفیت های دانایی برای حل و فصل عالمانه امور در 

کشور رخ نداده است
با بحران اندیشه ای در مواجهه با مسائل مواجه هستیم

 باید سازه های ذهنی شکل گیری بحران های اقتصادی را 
شناسایی کنیم 

برای مثال مسائل فرعی و بسیار کم اهمیت را پررنگ می شود. به ندرت در تاریخ 
اقتصادی معاصر ایران شما این میزان افشاگری اجزا و عناصر راجع به یکدیگر را 
سراغ دارید. این دولت اسم خودش را گذاشته دولت محرومان. شعار سال هم مهار 
تورم و رشد تولید است ولی در همین دو ماه ببینید چه تحولاتی در قیمت آب، 
برق، بلیت هواپیما، ارز، تعرفه گاز، خدمت خودرو و از این قبیل اتفاق افتاده است. 
اینها آن چیزهایی است که مستقیما توسط خود دولت اعمال می شود. بعد آن وقت 
می آیند مصاحبه می کنند می گویند ما اهتمام مان به کنترل تورم است. سند قانون 
بودجه ۱۴۰۲ را نگاه کنید، آن چیزی که در آن مشاهده می شود، اهتمام به افزایش 
قیمت های کلیدی، افزایش قیمت کالاها و خدمات عرضه شده از سوی دولت و 
شدت بخشی به افزایش هزینه های تولید و هزینه های زندگی مردم است. در چنین 
شرایطی یک واماندگی در حل و فصل مسائل وجود دارد. یک دفعه پافشاری های 
غیرعادی روی مسائل دیگری هم اتفاق می افتد که دستاورد آن پافشاری، شدت 
بخشی به روابط میان مردم و دولت است. حادثه های خیلی بزرگی مثل تلطیف 
روابط با عربستان و گشایش های دیگری که پدید می آید، به جای اینکه مهارکننده 
آن حس آینده هراسی باشد؛ به آنها شدت بخشی می کند. همه اینها به ما می گوید 

در اقتصاد با شرایط متعارفی روبه رو نیستیم. 

  مواجه نبودن با شرایط متعارف اقتصادی به چه معناست و چه 
پیامدهایی دارد؟

سازه ذهنی منبع محوری همه چیز را به صورت سوداگرانه و چرتکه ای در تأمین 
ارز و ریال می بیند و فکر می کند که اگر ارز و ریال داشتیم همه چیز حل و فصل 
می شود. نزدیک به ۸۵ درصد کل درآمدهای ارزی این کشور در صد سال گذشته، 
در سی سال اخیر حاصل شده ولی ما در هیچ دوره ای مانند این سی سال به این 
ابعاد، آشفتگی در برنامه ریزی نداشته ایم. سازه ذهنی دومی این بحران بزرگ این 
است که می گویند که »دست مجریان را باز بگذارید.« برای مثال قرار شد یک سهم 
بزرگی از عایدات نفت را به شرکت ملی نفت بدهند تا مشکل منابع نداشته باشد 
و در عوض انرژی و ارز مورد نیاز کشور را تامین کند، اما می بینید که دو ماه و نیم 
پیش وزیر نفت می گوید اگر ۲۴۰ میلیارد دلار در اختیار ما قرار ندهید، در ۸ سال 
آینده حتی برای تأمین نیازهای انرژی داخلی هم نیازمند واردات خواهیم بود و 
عایدی ارزی کشور از این ناحیه هم صفر خواهد شد. ببینید سالی چهارده و نیم 
درصد از عایدات را به اینها داده اند و گزارش های غیررسمی هم می گوید که دولت ها 
یک چیزی حدود صدمیلیارد دلار از صندوق توسعه ملی وام گرفته اند که شصت 
تا هفتاد درصد آن را به شرکت نفت داده است اما می شنویم که اگر ۲۴۰ میلیارد 
دلار سرمایه گذاری نکنیم، چنین و چنان می شود. اگر به توصیه های دلسوزان 
گوش می دادند می فهمیدند که وقتی منابع را در اختیار افراد می گذارید و بدون 
نظارت، دست آنها را باز می گذارید، فساد ایجاد می شود. عین این مساله در تجربه 
آن مجوزهایی که به دولت احمدی نژاد دادند تا سازمان برنامه را تعطیل کند و 
خود مجریان را ناظر عملکرد خودشان کند رخ داد. در آن دوره در عرض کمتر 
از سه سال ۸۰ رتبه سقوط به سمت فاسدترین کشورهای دنیا در زمینه اداری و 
اقتصادی داشتیم که ریشه آن به همین سازه ذهنی است که هرکس هرچه ارز و 

ریال می خواهد بگیرد و نظارتی روی او اعمال نشود. 

  دولت با استفاده از این سازه ذهنی که در گذشته امتحان شده و موفق 
نبوده به دنبال چیست؟

ابزار رواج دو سازه ذهنی بحران ساز در سی سال گذشته، بازارگرایی رانتی  بوده 
است. بازارگرایی یک تئوری محترم در ساحت علم است و حساب و کتاب دارد. 
تئوریسین های آن می گویند اگر بازار بخواهد کار کند باید شفافیت کامل، امنیت 
کامل و برابری کامل وجود داشته باشد اما وقتی اساس یک اقتصاد سیاسی رآنتی بر 
عدم شفافیت و بازتولید نظام وار نابرابری است و تئوری بازار مانند یک ایدئولوژی 
در دولت ها عمل می کند، رانت پدید می آید. در چارچوب آموزه بازارگرایی 
رآنتی توهم های مشکوک و فاجعه ساز بر نظام اقتصادی پیدا شده است. این 
توهم های بحران ساز به نام بازارگرایی چیست؟ یکی این است اگر همه چیز 
به نام بازار کار راه می افتد. ژستی که در این سی ساله گرفته شده و بازار گرایان 
رآنتی و فاسد هم از همین رویه پشتیبانی کرده اند این است. به اسم بازارگرایی به 

قیمت های کلیدی شوک وارد می کنند. بعد می گویند ما از افزایش قیمت ها ناراحت 
شدیم، پس باید این افزایش قیمت را کنترل کنیم. چطوری کنترل کنیم؟ از طریق 
افزایش عرضه. آنچه شما در این سیاست در قاعده گذاری های مربوط به ارز، سکه، 
طلا، خودرو، مسکن، آب، بنزین و... می بینید. مساله، مساله ندانستن نیست بلکه 

مساله، گره خوردن منافع به هم است. 

  منافع چه کسانی در این زمینه به هم گره خورده است؟
 شما نگاه بکنید گزارش های رسمی می گوید حدود ۳۵۰ تا ۴۰۰ میلیارد دلار 
را در یک تاریکخانه ای به نام بازار آزاد ارز ریخته اند. ما می گوییم اگر تو بازارگرای 
رانتی  نیستی، یک مقاله به ما نشان بده که منطق تغییرات قیمت در این بازار 
مافیایی چیست؟ چطور می شود که وقتی کشورتعطیل است، در این بازار جهش 
صورت می گیرد؟ چطور می شود که شما ۴۰۰ میلیارد دلار پول وارد این بازار 
می کنید اما جهش قیمت ها شدت می گیرد؟ این چه جور بازاری است؟ چرا عده ای 
از خودشان نمی پرسند که چرا در کل ۸ سالی که کشور درگیر جنگ، تروریسم 
منافقین و تحریم ها بود بدون یک ریال تزریق به آن صورت که عرض کردم، 
دولت شرافتمندانه جنگ را اداره کرد به صورتی که بی سابقه ترین جهش ها در 
سرمایه گذاری تولیدی توسط بخش خصوصی در آن دوره اتفاق افتاد؟ عین این 
ماجرا که در بازار مافیایی ارز رخ داده، در بازار سکه و طلا هم رخ داده است. در 
دوران هایی که قیمت جهانی طلا پایین آمده، ما با جهش های بزرگ در قیمت سکه 
روبه رو هستیم. این چه جور بازاری است؟ چرا کسی نمی آید راجع به این توضیح 
بخواهد؟ شما وقتی به متون مراجعه می کنید می گویند اگر نهادهای پشتیبان 
بازار کار نکنند، بازار به سلطه مافیاها درمی آید. بیش از ۶۰ درصد مصاحبه هایی 
که تاکنون در گفت وگو با وزرای صمت منتشر شده، این است که ما می خواهیم 
باب واردات را باز کنیم. در وزارت نیرو نیز همین کار را می کنند. بیست سال است 
که گزارش های ترازنامه انرژی کشور می گویند روزانه بیش از ۱. ۲ میلیون بشکه 
معادل نفت در فرایندهای تولید، انتقال و توزیع حامل های انرژی تلف می شود 
و هیچ کسی راجع به آن حرف نمی زند. دائما می گویند که قیمت تمام شده برق 
ما ۵ برابر آن چیزی است که به مردم می دهیم. قیمت تمام شده بنزین ما ده برابر 
آن است. چرا نهادهای نظارتی ما گوش هیچ کدام از این ها را نمی گیرند و به آنها 
نمی گویند که نظام موجود عرضه حامل ها، بحرانی است. اسم این ما به التفاوت عدم 
مدیریت خود را، یارانه پنهان گذاشتند. کارگرها می گویند اگر کارهای دم دستی 
بدون نیاز به مهارت انجام دهیم بیش از سه برابر این حداقل دستمزدی که شما به 
ما می دهید را می توانیم کسب کنیم لذا می بینید بنگاه های تولیدی ما برای اینکه 

نیروی کار باکیفیت شان را حفظ کنند دچار بحران شده اند.

از دریچه تحلیل های سطح توسعه گفته 
می شود حکومتی که می خواهد بر بحران 
غلبه پیدا کند، اول باید آن سازه های 
ذهنی شکل دهنده  به این بحران  را 
شناسایی کند. بعد رد این سازه های 
ذهنی را در نظام قاعده گذاری های کشور 
مشاهده کند سپس روی نظام توزیع 
منافع متمرکز شود. یعنی ببیند که این 
شیوه  قاعده گذاری به چه کسانی لطمه 
می زند و چه کسانی را چاق می کند 
و چشم انداز استمرار این مناسبات 
چیست؟ در نهایت هم سیاست هایش را 
اصلاح کند تا نتایج متفاوتی بگیرد

این دولت اسم خودش را گذاشته دولت 
محرومان. شعار سال هم مهار تورم و 
رشد تولید است ولی در همین دو ماه 
ببینید چه تحولاتی در قیمت آب، برق، 
بلیت هواپیما، ارز، تعرفه گاز، خدمات 
خودرو و از این قبیل اتفاق افتاده است. 
اینها آن چیزهایی است که مستقیما 
توسط خود دولت اعمال می شود. بعد آن 
وقت می آیند مصاحبه می کنند می گویند 
ما اهتمام مان به کنترل تورم است

بیان دلسوزانه فقط انتقاد نیست. اینکه به 
صداوسیما رسانه ملی گفته می شود نباید فقط 
یک شعار باشد؛ یعنی تمام تقسیم بندی هایی 
که در ملت داریم، باید در رسانه ملی مابه ازا 
داشته باشد. یعنی تقسیم  بندی براساس 
جنسیت زن و مرد؛ براساس قومیت فارس، 
آذری، کرد، بلوچ، عرب و لر؛ براساس سن 
نونهال، کودک، نوجوان، جوان، میانسال و 
دیدگاه های سیاسی داریم

تیم اقتصادی دولت سیزدهم بیش 
از سایر بخش  ها در زیر سایه 
 فارغ التحصیلان دانشگاه
 امام صادق قرار دارد. احسان خاندوزی، 
وزیر اقتصاد دولت سیزدهم از 
 فارغ التحصیلان دانشگاه 
امام صادق)ع( است که در گذشته نیز 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
بود. داوود منظور)رئیس سازمان 
برنامه و بودجه و رئیس سابق سازمان 
مالیاتی کشور(، حجت ا... عبدالملکی 
)وزیر سابق کار که این روزها دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد است( همه از 
فارغ التحصیلان این دانشگاه هستند

 در امنیتی کردن یک موضوع اجتماعی کوچک استادیم
 مرحوم آقای هاشمی مسأله  حل کن بود

  مهاجری خطاب به وزیر کشور: از دوستان امام صادقی تان سرکسی بی کلاه مانده؟

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در ارتباط با مانور رسانه های 
خارجی و وارد شدن شوک های گاه و بیگاه این رسانه ها بر پرونده 
هسته ای ایران اظهار داشت: آنچه در باب ایران و پرونده هسته ای 
تهران گفته می شود، بدون توجه به معادلات منطقه ای و بین المللی 

قابل تحلیل نیست. 
البته باید توجه داشت تحولات داخل ایران در سال گذشته 
)۱۴۰۱( نیز موجب شد پای مسائل داخلی نیز به این موضوع باز 
شود. به روایت دیگر، سه محیط کلان موثر در عرصه پرونده هسته ای 
را می توان متاثر از سه متغیر داخلی، منطقه ای و بین المللی مورد 
ارزیابی قرار داد. مهدی مطهرنیا گفت: ناآرامی های سال گذشته 
ایران، مجموعه دولت را با چالش هایی مواجه کرد که همین امر در 
صحنه مذاکرات هسته ای برای تهران مشکلات قابل توجهی را به 

همراه داشته است. 
آنچه اکنون شاهد هستیم، از یکسو عدم تمایل حل و فصل کامل 
پرونده هسته ای و از سوی دیگر، تمایل آمریکا به حفظ ابزار های 
فشار بر تهران در ارتباط با موضوع هسته ای است. در چنین شرایطی 
اخبار مثبت پیرامون پیشرفت همکاری ها بیشتر در لحن )سخن( 
است و نه در عمل؛ بنابراین به نظر می رسد که گزارش بلومبرگ از 
آنچه در عرصه افعال )عینی( صورت گرفته، تمرکز دارد. وی تصریح 
کرد: از سال ۲۰۱۵ آمریکایی ها به دنبال محدودسازی همکاری های 

بین المللی با ایران و محاصره منطقه ای تهران هستند. 
این محاصره منطقه ای تهران، ضرورتا نمی تواند نظامی و یا مبتنی 
بر برخورد نظامی باشد. هدف این است که ایران از معاهده های 
منطقه ای کنار گذاشته شود و مجبور باشد از گفتمان انقلابی خود 

دست بکشد. 
مطهرنیا تاکید کرد: از سال ۲۰۱۸، آمریکایی ها به دنبال آن 
هستند که چالش ایران را به عنوان یک تله در حوزه نظم منطقه ای و 
بین الملل مطرح کنند و دکترین قبلی را شدت ببخشند. در صحنه 
عملیاتی با رویکرد زدن ضربه های چندگانه چاقو به ایران، در منطقه 

و داخل کشور، گفتمان انقلابی تهران را محدود سازند.

آرمان ملی- احسان اسقایی: »دولت امام صادقی ها«؛ شاید این جمله دو 
کلمه ای تنها جمله ای است که شرح حال دولت سیزدهم را می توان از 
آن برداشت کرد. به عبارت بهتر هرچند برخی از فعالان سیاسی با تاکید 
بر واژه دولت جوان انقلابی قصد دارند این دولت را مصداق دولت انقلابی 
اعلام کنند اما واقعیت آن است که اگر سر تسبیح کابینه را بگیریم؛ یک 
راست به دانشگاه امام صادق)ع( خواهیم رسید. نگاهی به کابینه دقیقا 
موید این موضوع است. حجت عبدالملکی)وزیر سابق کار(، احسان 
خاندوزی )وزیر اقتصاد(، علی باقری کنی)رئیس تیم مذاکره کننده و 
معاون وزارت خارجه(، داوود منظور)رئیس سازمان برنامه و بودجه(، محمد 
حسینی)معاون رئیس جمهور در امور مجلس( وحید یامین پور )معاون وزیر 
ورزش( غلامحسن اسماعیلی)رئیس دفتر رئیس جمهور(، علی صالح آبادی 
)رئیس کل اسبق بانک مرکزی(، احمد وحیدی)وزیر کشور( و تعدادی از 
مدیران میانی دولت، از فارغ التحصیلان دانشگاه امام صادق)ع( هستند که 

سکان این دولت را در دست دارند. 
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به موقع غذا بخورید تا »چاق« نشوید آپنه خواب، کووید طولانی را افزایش می دهد
 یک مطالعه جدید نشان داد که ابتلا به آپنه خواب 
ممکن است احتمال ابتلا به کووید طولانی مدت را 
افزایش دهد. علامت آپنه خواب، وقفه در تنفس در 
هنگام خواب است. »هانا ماندل«، نویسنده این مطالعه 
گفت: »ارتباط بین آپنه خواب و کووید طولانی مدت 
می تواند ناشی از عوامل خطر مشترک مانند چاقی 
باشد.« محققان داده های ۲.۲ میلیون نفر را تجزیه و 
تحلیل کردند. ۵ درصد از بزرگسالان و کمتر از ۲ درصد 

از کودکان مبتلا به آپنه خواب تشخیص داده شده 
بودند. هنگامی که محققان سایر عوامل شناخته شده 
برای افزایش خطر ابتلاء به کووید طولانی، مانند شدت 
بیماری، سن و بیماری های زمینه ای را کنترل کردند، 
دریافتند که آپنه خواب احتمال ابتلای طولانی مدت 
به کووید را در بزرگسالان افزایش می دهد اما نه در 
کودکان. آپنه خواب خطر بیماری قلبی و سکته مغزی 

را افزایش می دهد.

 متخصصان می گویند: خوردن دیروقت غذا از ۳ نظر 
یعنی تعداد کالری هایی که می سوزانیم، سطح گرسنگی 
ما و همین طور روش ذخیره سازی چربی در بدن مان بر 
تنظیم وزن تاثیر می گذارد. نتایج مطالعه می تواند به افراد 
کمک کند تا تنها با صرف وعده های غذایی خود در چند 
ساعت زودتر، خطر چاق شدن را کاهش دهند. متخصصان 
در این آزمایش، از طریق نمونه های خون، سؤالات 
نظرسنجی و سایر اندازه گیری ها دریافتند هنگامی که 

دیرتر غذا صرف می شود، سطح هورمون لپتین در طول ۲۴ 
ساعت شبانه روز پایین تر می آید. امری که باعث می شود 
افراد احساس گرسنگی بیشتری داشته باشند و همین طور 
کالری ها نیز با سرعت کمتری سوزانده شوند. آزمایش ها 
همچنین نشان داد تغییر ساعات صرف غذا سبب شد تا 
ژن بافت چربی که بر نحوه ذخیره چربی تأثیر می گذارد، 
فرآیند چربی زایی را افزایش دهد. یافتن راه هایی برای 

جلوگیری چاقی نقش مهمی در سلامتی دارد.

راهکارهایی برای تقویت سلامت مغز
 در سال های اخیر تحقیقاتی که در زمینه سلامت ادراکی 
انجام شده نشان می دهد درگیرکردن مغز در فعالیت هایی 
که آن را تقویت می کند بسیار مهم است. این فعالیت های 
می توانند جلوی بیماری های مغزی مرتبط با افزایش سن 
را بگیرند. احتمالا تبلیغات مربوط به بازی های فکری برای 
افزایش قدرت مغز را این طرف و آن طرف دیده اید. بازی های 
فکری فعالیت هایی هستند که مغز و ذهنتان را به چالش 
می کشند. به عبارتی دیگر، این بازی ها وادارتان می کنند فکر 
کنید، مثل انواع پازل ها، جدول ها، سودوکو یا حتی نقاشی کردن 
و ساززدن. شواهد علمی متعددی نشان داده اند اینگونه 
فعالیت ها می توانند سلامت مغز را افزایش دهند، چون ذهن 
شما را فعال نگه می دارند و درگیر می کنند. مثلا افرادی که 
عادت دارند مدام شطرنج بازی کنند، نسبت به کسانی که چنین 
بازی هایی نمی کنند، عملکرد ادراکی بهتری دارند. مطالعه ای 
دریافت انجام بازی های فکری و ذهنی در افراد بزرگسال باعث 
تقویت عملکرد ادراکی شان می شود. مثلا افرادی که در مطالعه 
شرکت داشتند با انجام بازی های فکری، دقت و تمرکز و توجه و 
سرعت عکس العملشان بیشتر شده بود. ضمنا بازی های فکری 
توانسته بود برخی از شاخص های سلامت مغز این افراد را بهبود 
بخشد. هر چند هنوز برای تأیید قطعی اینکه بازی های فکری 
چالش برانگیز می توانند اثرات پیری بر مغز را کاهش دهند یا 
نه به تحقیقات گسترده تری نیاز است؛ اما این یافته ها شروع 

امیدوارکننده ای هستند.
  با دست تان بنویسید

با دست نوشتن یک راه ساده برای تقویت عملکرد مغز است. 
اگر بتوانید به جای تایپ کردن خیلی چیزها، آنها را با دست 
بنویسید کمکتان می کند چیزها را بهتر به خاطر بسپارید. 
همچنین با نوشتن با دست، پردازش اطلاعات در ذهن شما 
مؤثرتر صورت می گیرد و با هیجانات خود بهتر ارتباط برقرار 
می کنید و احساس می کنید با دنیای اطرافتان ارتباط بهتری 
دارید. فواید با دست نوشتن زیاد است: کمک به حافظه، بهبود 
قدرت تمرکز، پردازش ساده تر و سریع تر اطلاعات، ارتباط 
هیجانی و احساسی عمیق تر با دیگران و تقویت خلاقیت. 
تحقیقات علمی نشان می دهند نوشتن کلمات با دست، بیشتر 
از تایپ کردن آنها، مغز را از جهت ادراک و شناخت به چالش 
می کشد و تمرین خوبی برای آن است؛ بنابراین مداد یا خودکار 
موردعلاقه تان را بردارید و مدتی با دست بنویسید. بهتر است 

این قدر به کیبورد وابسته نباشید.
  پیاده روی  تند

بالابردن ضربان قلب با ورزش هوازی یا تمرینات تناوبی 
با شدت بالا، یک شیوه مؤثر و لذت بخش نه تنها برای بهبود 
سلامت جسم بلکه برای تقویت سلامت مغز نیز محسوب 
می شود. مطالعات نشان می دهند ورزش کردن می تواند 
عملکرد ادراکی را در کوتاه مدت و بلندمدت تقویت کند و 
حتی ضعف حافظه ناشی از افزایش سن را نیز خنثی کند. 
مطالعات نشان می دهند پیاده روی تند و دیگر انواع ورزش های 
هوازی که ضربان قلب را بالا می برند با کمک به مغز در ایجاد 
ارتباطات عصبی جدید، تقویتی برای مغز هستند. این تقویت 
باعث می شود ذخایر ادراکی مغز بیشتر شده و از مغز در برابر 
بیماری های مغزی مرتبط با سن و اثرات پیری بر شناخت و 
حافظه محافظت شود. البته تمرینات قدرتی را فراموش نکنید؛ 
طبق شواهد علمی، تمرینات قدرتی نیز برای سلامت مغز 

بسیار مفیدند.
  یادگیری یک زبان دیگر

پژوهش ها نشان می دهند یادگرفتن زبان دوم از چند طریق 
به سلامت مغز کمک می کند. در یک تحقیق محققان دانشگاه 
کالیفرنیا از افراد سالمند )تقریبا ۷۲ سال( که طی زندگی خود 
زبان دوم یاد گرفته بودند خواستند در تمریناتی شرکت کنند 
که میزان انعطاف پذیری ذهنی شان را می سنجید. دانشمندان 
دریافتند افرادی که یک یا دو زبان بیشتر از زبان مادری خود 
بلد بودند، نسبت به کسانی که فقط زبان مادری شان را بلد 
بودند امتیازات بیشتری کسب کردند. دلیلش هم این است که 
فراگرفتن یک زبان جدید، توانایی مغز برای پردازش اطلاعات 
را تقویت می کند که می تواند با بالارفتن سن، ذهن را فعال و 
هوشیار نگه دارد. ضمنا یادگرفتن زبان جدید جلوی ضعف 
حافظه مرتبط با پیری را می گیرد. اگر علاقه مند هستید زبان 
دیگری یاد بگیرید، گزینه های زیادی دارید: عربی، انگلیسی، 

اسپانیایی، فرانسه و چینی.
  رژیم غذایی سالم 

با مصرف بیشتر ماهی و میوه و سبزی تازه به سلامت مغزتان 
کمک کنید. مطالعات نشان می دهد مصرف بیشتر غذاهای 
آنتی اکسیدان دار مانند سبزیجات برگ دار، زغال اخته و... 
می توانند در برابر افت قدرت ادراک مرتبط با پیری از مغزتان 
محافظت کنند، زیرا استرس اکسیداتیو در مغز را کاهش 
می دهند. دیگر غذاها مانند ماهی، مغزها و دانه ها نیز برای 
سلامت مغز بسیار مفیدند. تحقیقات نشان داده اند افرادی 
که دست کم یک بار در هفته ماهی های چرب می خورند کمتر 
در معرض ابتلا به آلزایمر هستند. مغزها نیز دارای چربی های 
تک غیراشباع هستند که کمک می کنند جلوی بیماری های 
قلبی وعروقی گرفته شود )بیماری های قلبی وعروقی ریسک 
ابتلا به آلزایمر را بالا می برند( و محافظ سلامت مغزند. این 
مواد غذایی همگی از مولفه های ثابت رژیم غذایی مدیترانه ای 

هستند.
  خواب کافی 

به اندازه کافی خوابیدن یکی از مهم ترین عادت ها برای کمک 
به سلامت مغز در سبک زندگی است. حین خواب، حافظه 
پردازش شده و به صورت ذخایر بلندمدت درمی آید. خواب، 
مدافع مغز در برابر اثرات پیری است و به سلامت هیجانی نیز 
کمک می کند. مطالعات نشان می دهند کمبود خواب منجر 
به افسردگی و دیگر بیماری های روانی و ذهنی می شود و این 
می تواند برای مغز مضر باشد. اما به اندازه کافی و خوب خوابیدن 
در دنیای پرمشغله امروز کار راحتی نیست. اگر شما هم مشکل 
خواب دارید حتما با مشورت پزشکتان این مساله را حل کنید.

  در پایان
به گزارش وبگاه تبیان، راه های زیادی برای تقویت سلامت 
مغز وجود دارد و ورزش، رژیم غذایی سالم و تمرینات ذهنی 
تنها چند مورد هستند. یادتان نرود خوب بخوابید و مغزتان را با 
تمرینات گوناگون به چالش بکشید. فرقی نمی کند چه روشی 
را انتخاب می کنید، مهم این است که مغزتان را مدام فعال و 

سالم نگه دارید.

 عمــود ی  افقــی

  فرمول نوشابه از موادی است که هرکدام 
مضرات بسیاری برای بدن به همراه دارند. در 
تولید نوشابه از قند فروکتوز استفاده می شود، 
شیرینی این قند ۳۰۰ برابر بیشتر از ساکاروز یا 
همان قند معمولی است و همین مقیاس ساده 
می تواند اوج مضرات نوشابه را نشان دهد. 
مصرف نوشابه با توجه به وجود فروکتوز در آن 
می تواند زمینه ساز ابتلای فرد به کبدچرب 
و چربی خون شود. در کنار این فروکتوز، 
قند معمولی هم در نوشابه وجود دارد و این 
میزان بالای قند، موجب ایجاد سندرمی به نام 
مقاومت به انسولین در بدن می شود، چرا 
که با مصرف نوشابه زیاد قندخون بالا رفته 
و همین امر موجب تحریک ترشح انسولین 
می شود و به مرور سلول ها دچار مقاومت 
در برابر انسولین شده و زمینه ابتلا به دیابت 
در فرد ایجاد می شود. همچنین فروکتوز 
موجود در نوشابه تولید اگزالات می کند که 
این ماده یکی از مواد اصلی تشکیل دهنده 
سنگ کلیه است و برای همین مصرف زیاد 
نوشابه می تواند موجب سنگ سازشدن کلیه ها 
شود. اسیدفسفریک موجود در نوشابه موجب 
ایجاد تداخل در جذب کلسیم می شود و 
از طرفی دفع کلسیم را بالا می برد و همین 
امر به مرور موجب ایجاد پوکی استخوان 
در افراد می شود. در این زمینه، نوشابه   زرد 
اسیدفسفریک کمتری دارد. گاز موجود در 
نوشابه اثر منفی بر دستگاه گوارش دارد و 
باعث تولید بیش از حد اسید معده می شود. 
از طرفی این گاز می تواند موجب برگشت 
اسیدمعده به درون مری و گشادشدن دریچه 
آن شود که برای زنان باردار بسیار خطرناک 
است. همچنین این ریفلاکس و برگشت اسید 
می تواند در مواردی موجب پارگی مری شده 
و به مرور زمینه ساز ابتلا به سرطان مری شود. 
نوشابه نه تنها تشنگی را رفع نمی کند، بلکه 
فرد را تشنه تر هم می کند. قند موجود در 
نوشابه غلظت خون را افزایش داده و آب از 
سلول ها خارج شده و وارد خون می شود و برای 
همین بدن تشنه تر شده و نیاز به آب بیشتری 
دارد. قند موجود در نوشابه موجب شده تا این 
نوشیدنی به یک نوشیدنی چاق کننده تبدیل 
شود و برای همین مصرف زیاد نوشابه می تواند 
به مرور موجب افزایش وزن و چاقی افراد شود.

 فرزاد بابایی
  کارشناس تغذیه 

اینفوگرافیک : آرمان ملی 
 فندق سرشار از موادمغذی است و مقدار زیادی پروتئین، چربی، ویتامین و مواد معدنی دارد. فندق طعم شیرینی دارد و می توان آن را به صورت خام، بو داده یا 
آسیاب شده به شکل خمیر مصرف کرد. مانند سایر آجیل ها، فندق نیز سرشار از موادمغذی است و دارای مقدار زیادی پروتئین، چربی، ویتامین و مواد معدنی 

است. در ادامه با فواید شگفت انگیز فندق آشنا می شوید.

فواید بی نظیر »فندق« برای سلامتـــــی 

اگرچه کالری فندق زیاد است اما منبعی غنی از مواد مغذی و چربی های سالم است. هر ۲۸ گرم فندق )تقریبا ۲0 عدد مغز فندق( 176 
 ،)E(  کالری دارد و 17 گرم چربی، ۴٫۲ گرم پروتئین، ۴٫۷ گرم کربوهیدرات، ۲٫۷ گرم فیبر دارد. مغز فندق همچنین دربردارنده ی ویتامین

تیامین یا ویتامین )B۱(، منیزیم، مس و منگنز است.

ویتامین ها و مواد معدنی موجود در فندق  باعث می شوند تا این مغز مغذی خواص ضدسرطانی هم داشته باشد. در میان انواع 
مغزها، فندق بیشترین آنتی اکسیدان  را داراست. آنتی اکسیدان می تواند در پیشگیری از ابتلا به انواع سرطان و حتی درمان آن ها 

مؤثر باشد.

منبع غنی از مواد مغذی

کاهش ابتلا به سرطان

مصرف فندق می تواند در کاهش سطح کلسترول خون مؤثر باشد. افرادی که فندق مصرف می کنند، سطح کلسترول بد در آنها 
کاهش می یابد. فندق سرشار از منیزیم و پتاسیم است، مصرف آن به تنظیم فشارخون کمک می کند.

با مصرف فندق مقادیر قابل توجهی از ترکیباتی با خواص آنتی اکسیدانی دریافت خواهید کرد. آنتی اکسیدان  از بدن 
در برابر استرس اکسیداتیو محافظت می کند که می تواند خطر ابتلا به انواع سرطان و بیماری های قلبی را افزایش دهد.

حفظ سلامت قلب

حاوی آنتی اکسیدان

   ۱- از آثار خوزستان- ازغده های بدن ۲-  همه دارند-  
روشندل- عصای معلولان ۳- فیلسوف- باطل کردن- 
چای قندپهلو ۴- علم جادو- سرگشته- ماهی ۵-  فرمان 
اتومبیل- تزریق ژل- نوعی ساعت قدیمی- حکم وفرمان 
۶- حالتی بیــن خواب وبیداری- بی بندوبــار- بت ۷- 
بی ســواد قدیمی- فیلمی با بازی آنتونی کویین- زبانه 
آتش ۸- غوطــه ور در آب- الا- یارمحبوب ۹- آگاهی- 
نفیس وقیمتی- هر جسمی دارد ۱۰- می دهند تا رسوا 
کنند-  کتابی از ابن سینا- نوعي نقش قالي ۱۱- جزیره 
ایتالیایی- پایین رفتن آب دریا- سربازنیروی دریایی- یار 
مت ۱۲- رودست خوردن- به تنهایی- پنجه آفتاب ۱۳- 
بره فربه وچالاک- ثروت ودارایی-  کتابی از دکتر شریعتی 
۱۴- صحیح وسالم- گریان- بســیارزیاد ۱۵- پایتخت 

کنیا- امکانات مالي یا اعتباري
  

۱- شکسته شده- متلاشی گشتن ۲- معطرکننده بستنی- آنچه قابل نقل است- چین وچروک 
پوست ۳- چاه مکه- مشکین شهر سابق- بازدید دوباره ۴- برج معروف پاریس- سازگاری- مخالف 
بیشتر ۵- سنگریزه- از جزایر شیلي- ضعیف وسست ۶- دریاچه ای در ترکیه- زبانه آتش- اتومبیل 
آلمانی-  از وســایل بازی کودکان در پارک ۷- از شهرهای آذربایجان شــرقی- نوعی حکومت- 
ازضمایرانگلیسی ۸- نوعی بستنی- در حال شلیدن- یاری ۹- هزارکیلو- شهرستانی در هرمزگان- 
جانشینی ۱۰- ذهن وخاطر- خوردنی شیرین- کلمه ای در خطاب به مردان- ابریشم پست ۱۱- از 
پیامبران- برابر فارسی آن کشویی است- راه میانبر ۱۲-  ورزشی رزمی- عقاب سیاه- بزرگ آذري 
۱۳- بندری در اوکرایــن- ازفرزندان یعقوب)ع(- جایزه معروف جهانی ۱۴- در مرتبه نخســت- 

جنگجو- پول خردبنگلادش ۱۵- از آثارایلام- ازشهرهای عراق



 

 عدم استفاده از بیمه 
توسط برخی مراکز درمانی 

ایلنا: معاون درمان وزارت بهداشت با گلایه از عملکرد 
بیمه ها در پرداخت به مراکز درمانی از بدهی ۱۳ هزار میلیارد 
تومانی سازمان تامین اجتماعی به مراکز دولتی خبر داد و 
گفت: طبق قانون بیمه ها اگر تاخیر داشته باشند باید معادل 
نرخ اوراق مشارکت جریمه پرداخت کنند. شما پیگیری کنید 
ببینید که چند تا از بیمه ها تاکنون یک ریال جریمه پرداخت 
کرده اند. »سعید کریمی« معاون درمان وزارت بهداشت 
درباره هشدار سازمان بازرسی کل کشور مبنی برعدم 
استفاده از بیمه توسط برخی از مراکز درمانی خصوصی و 
دولتی که چندی پیش از سوی این سازمان مطرح شده بود، 
اظهارکرد: این یک بحث دو طرفه است و مراکز طبق قانون 
بودجه موظف هستند که با بیمه ها قرار داشته باشند. بیمه ها 
نیز طبق چندین قانون از جمله ماده ۳۸ قانون الحاق دو، 
طبق ماده ۳۸ قانون پنجم توسعه، طبق قانون برنامه و بودجه 
همین سال ۱۴۰۲ موظف هستند که از دو هفته تا یک ماه 
پول مراکز درمانی را پرداخت کنند. وی ادامه داد: از سال 
۹۳ که این قوانین مصوب شده است تا به الان چند درصد از 
بیمه ها به وظیفه قانونی خود عمل کرده؟ و ظرف دو هفته ۶۰ 
یا ۸۰ درصد از پول مراکز درمانی را که در قانون آمده است 
پرداخت کرده اند؟ معاون درمان وزارت بهداشت با بیان اینکه 
بیمه ها به وظیفه خود عمل نمی کنند، گفت: این یک موضوع 
دو طرفه است بخش خصوصی وقتی با یک مرکزی قرارداد 
می بندد که آن مرکز پول را به موقع پرداخت نمی کند و با 
تاخیر پرداخت می کند. آیا انگیزه ای برای قرارداد مجدد 
می ماند. کریمی تصریح کرد: طبق قانون بیمه ها اگر تاخیر 
داشته باشند باید معادل نرخ اوراق مشارکت جریمه پرداخت 
کنند. شما پیگیری کنید ببینید که چند تا از بیمه ها تاکنون 
یک ریال جریمه پرداخت کرده اند. وی تصریح کرد: الان 
بیمه تامین اجتماعی ۱۳ هزار میلیارد تومان به مراکز دولتی 
ما بدهکار است و نزدیک به یکسال از پرداخت ها عقب است، 
اما کدام جریمه درباره تامین اجتماعی انجام شده است. 
بخش خصوصی وقتی می بیند یک بیمه به بخش دولتی پول 
نمی دهد انگیزه اش در بخش خصوصی کم می شود. معاون 
درمان وزارت بهداشت خاطرنشان کرد: مراکز ما خدمات را 
به همه مردم ارائه می دهند اما بحث قرارداد با بیمه ها است 
که براساس آیین نامه باید قرارداد با بیمه منعقد شود اما 
انتظار یکطرفه نباید داشته باشیم و انتظار باید دوطرفه باشد.

گرانی 
برخی از افراد که در باغ های فرحزاد و دربند مکانی را اجاره 
کرده و قهوه خانه سنتی راه انداخته اند، بابت یک قوری چای 
و چند دانه خرما ۲۰۰ هزار تومان از مشتریان می گیرند. 
از مسئولان تقاضا داریم با نظارت از مکان های تفریحی از 

گرانفروشی و اجحاف به مشتریان جلوگیری کنند. 
یک شهروند از تهران

آلودگی هوا
کامیون های دودزا در شهر رها شده اند و کسی هم جلوی 
آنها را نمی گیرد، این کامیون ها باید برگه معاینه فنی داشته 
باشند. از مسئولان راهنمایی و رانندگی درخواست رسیدگی 
دارم. زیرا بیشتر آلودگی هوای تهران این کامیون های دودزا 

هستند. 
اکبری از تهران

چراغ قرمز
شمارش گر چراغ های راهنمای و رانندگی در خیلی از 
مواقع از بیست به صفر ختم می شود و سریع قرمز می شود و 
این باعث تصادفات و سردرگمی رانندگان در وسط خیابان 
می شود. از مسئولان راهنمایی و رانندگی درخواست داریم 

که به این موضوع رسیدگی کنند. 
یکتا از تهران 

مشکلات اقتصادی
مردم به دلیل مشکلات اقتصادی قادر به تهیه بسیاری 
از لوازم ضروری زندگی خود نیستند و حقوق کارمندان، 
کارگران و قشر حقوق بگیر جامعه کفاف مخارج سنگین 
از جمله پرداخت به موقع اجاره خانه و از همه مهم تر تهیه 
مبلغ کلان به منظور ودیعه را نمی دهد. تکلیف این گونه افراد 

جامعه چیست، باید برای ادامه حیات چه کار کنند؟
شریفی از تهران 

پارک جنگل
فصل تابستان است و خانواده ها بیشتر با فرزندان خود 
به پارک ها می روند. در پارک جنگل  نازی آباد تعداد اراذل و 
اوباش و معتادان بسیار زیاد است و اکثر جوانان در این پارک 
مزاحم نوامیس مردم می شوند. از مسئولان نیروی انتظامی 

منطقه ۱۶ تقاضای رسیدگی دارم. 
صاعدی از تهران

دندانپزشکی
دکترهای تجربی دندانپزشکی با اینکه خوب به کار خود 
وارد هستند ولی در یکسری از کارهای دندانپزشکی بسیار 
ضعیف عمل می کنند. وزارت بهداشت باید در مورد حد 
و اندازه کارهای این دکترها را به آنها اعلام کنند تا شاید 

مشکلاتی برای مردم و سایر افراد ایجاد نشود.
محبی از اسلامشهر

براساس آمارهای اعلام شده از سوی متخصصان حوزه 
جمعیت، نرخ رشد جمعیت از سال ۱۳۶۵ تا ۱۳۸۵ و طی ۲۰ 
سال، از نرخ ۳.۹ به ۱.۶ و از سال ۱۳۸۵ تا سال ۱۴۰۰ به ۰.۶ 
کاهش یافته؛ با این تفاسیر پیش بینی ها حاکی از آن است که 
از سال ۱۴۲۰ به بعد رشد جمعیت منفی شود، در این میان یک 
پژوهشگر تحولات جمعیت با تاکید بر لزوم طراحی سیاست های 
مشوق جمعیتی و تاثیر آن در افزایش زادآوری می گوید: علاوه 
بر راهبردهای اقتصادی باید پیوست های رسانه ای و فرهنگی 
هم وجود داشته باشد تا سبک زندگی که امروز فرزند را ارزش 
نمی پندارد، تغییر کند. به گزارش ایسنا، دکتر صالح قاسمی، 
کارشناس و پژوهشگر تحولات جمعیت درباره نقش رشد جمعیت 
در توسعه اقتصادی کشور اظهارکرد: رشد متوازن جمعیت عبارت 

درست و زیبا و قابل دفاعی است؛ اما تعریف آن باید دقیق باشد.

   رشد جمعیت موتورمحرک رشد اقتصاد
وی رشد جمعیت را لازمه رشد اقتصادی دانست و افزود: در 
حال حاضر بیش از ۸۰ دانشمند اقتصادی به این مطلب قائل اند 
که رشد جمعیت موتور محرک رشد اقتصاد است و رشد اقتصادی 
بدون رشد جمعیت امکان پذیر نیست. این پژوهشگر تحولات 
جمعیت گفت: جمله ای که در پژوهش های اخیر خیلی پرتکرار 
شده این است که طی ۸۰ سال گذشته هیچ نمونه ای در دنیا 
نداریم که رشد جمعیتی مثبتی داشته باشد و رشد اقتصادی آن 
ثابت مانده باشد؛ بنابراین اینکه رشد جمعیت در کشوری منجر 
به رکود اقتصادی شود جمله دقیق و علمی نیست و ریشه رکود 
اقتصادی را باید در جای دیگری به جز رشد جمعیتی جست وجو 
کرد. قاسمی با اشاره به رشد شاخص های اقتصادی کشورمان 
نسبت به ۴۰ سال گذشته تصریح کرد: جمعیت برای رشد 
اقتصادی شرط لازم است؛ اما کافی نیست و نیازمند نظامات 
مدیریتی و برنامه ریزی هستیم. وی افزود: باتوجه  به اینکه 
فشار تقاضا موجب ارتقای بهره وری و مدیریت می شود، در بازار 
اقتصادی هم همین طور است و این راهی ندارد جز رشد جمعیت. 
این پژوهشگر تحولات جمعیت که در برنامه ای رادیویی صحبت 
می کرد، طراحی برنامه های راهبردی و قوانین و سیاست های 
مشوق جمعیتی را در افزایش زادآوری ضروری و مؤثر دانست 
و گفت: سیاست های جمعیتی الزامات دیگری هم نیاز دارد؛ 

یعنی علاوه بر راهبردهای اقتصادی باید 
پیوست های رسانه ای و فرهنگی هم وجود 
داشته باشد تا سبک زندگی که امروز 
فرزند را ارزش نمی پندارد، تغییر کند و 

فرزندآوری را یک ارزش بداند.

  گره فرهنگی »تجردگرایی« را 
باز کنیم 

دیناروند  ناهید  دکتر  ادامه،  در 
)جمعیت شناس و مشاور خانواده( با اشاره 
به جدایی جوانی از جمعیت اظهارکرد: 
زیاد بودن جمعیت و فعال بودن قشر جوان 
سرمایه ملی و از مولفه های قدرت در هر سرزمین 
به خصوص در کشور اسلامی ماست. ما در منطقه 
مدعی قدرت هستیم و یکی از نشان دادن این قدرت فرزندآوری 
و جوان کردن جمعیت است و هر کدام از افراد جامعه باید این 
دغدغه را داشته باشند، چون جمعیت ما رو به سالمندی می رود. 
دیناروند با اشاره به اینکه قانون جوانی جمعیت در کاهش پیری 
جمعیت بی تاثیر نیست، افزود: موضوع جمعیت، دولتمردان را 
واقف و مسئول کرده که در این رابطه اندیشه و قوانین اجرایی را 
تصویب کنند، به خصوص برای زنان شاغل؛ چون عمده مشکل، 
زنان شاغلی هستند که در حال تحصیل و کارند و به همین دلیل 
ازدواج نمی کنند و یا بچه دار نمی شوند. وی بیان داشت: مسئله 
بسیار مهم در فرزندآوری مساله ذهنی و فرهنگی است؛ یعنی 
مردم باید به این نتیجه برسند فردگرا نباشند، کشورهای اروپایی 
و آمریکایی سال ها روی کشور ما کار کردند تا فرهنگ سنتی 
ایرانی که خانواده گرا بود را از بین ببرند. خانواده های شلوغ با 
چند فرزند در کنار پدربزرگ و مادربزرگ جزء اصالت ایرانی 
است و از لحاظ قلبی و عاطفی در درون هر ایران این نهفته است 
اما متاسفانه فرهنگ کشور ما به سمت فردگرایی و تجردگرایی 
رفت، باید این گره فرهنگی را هر کدام از ما در درون و ذهن خود 
حل کنیم. این جمعیت شناس در مورد ورود دستگاه های متولی 
حوزه جوانی جمعیت عنوان کرد: سازمان هایی مثل صدا و سیما، 
آموزش و پرورش، ارشاد اسلامی و حتی سازمان های مردم نهادی 
که از جوشش مردم است را باید پای کار آورد تا در زمینه های 
آموزشی و فرهنگی کار کنند؛ تغییر رفتار و نگرش متضمن یک 
حرکت مستمر است. جوانان برای ازدواج باید پایه و اساس آن را 
آموزش ببینند تا بتوانند با یکدیگر ارتباط درستی برقرار کنند، 
خیلی از خانواده ها تمکن مالی دارند اما ازدواج و فرزندآوری انجام 
نمی دهند؛ البته مسائل اقتصادی در این زمینه موثر است ولی 
پایه و اساس نیست پایه و اساس آن است که جوان مهارت های 

ارتباطی با همسر و نحوه تربیت فرزند را بدانند.

  افزایش توقعات موجب افزایش هزینه ها
به گزارش ایسنا، شهلا کاظمی پور، جمعیت شناس و استاد 
دانشگاه به مناسبت هفته ملی جمعیت درباره نقش رشد جمعیت 
در توسعه اقتصادی کشور بیان کرد: موافقان افزایش جمعیت 
دقیقا برعکس مخالفان افزایش جمعیت، معتقدند که رشد 
جمعیت موجب رشد و توسعه همه جانبه جامعه می شود. وی 
افزود: عده ای از جمعیت شناسان در دنیا موافق جمعیت ثابت 
هستند؛ اما طرفداران جمعیت حد متناسب معتقدند باید بین 
جمعیت و منابع و زیرساخت ها تناسب برقرار شود. این استاد 
دانشگاه بر این باور است که صرف رشد جمعیت منجر به رشد و 

توسعه اقتصادی نمی شود و باید بین امکانات و زیرساخت ها با 
جمعیت تناسب برقرار باشد تا رشد اقتصادی حاصل خواهد شد. 
کاظمی پور بااشاره به عدم ثبات رشد جمعیتی اضافه کرد: در سال 
۱۴۰۰ حدود یک میلیون و ۷۵ هزار تولد و ۴۱۷ هزار فوت داشتیم 
که هم تولد و هم فوتی ها زیاد شدند و نگرانی ما این است که به مرور 
زمان به دلیل عدم اقبال زوجین از فرزندآوری، باروری کاهش 
پیدا کند. به گفته این جمعیت شناس، به طور کلی سیاست های 
کاهش باروری در اکثر کشورها جواب داده اما سیاست های افزایش 
باروری خیلی کم جواب می دهد دلیلش هم این است که برخی 
زوجین حاضر نیستند اوقات فراغت و ادامه تحصیل و رفاه طلبی 
خود را از دست بدهند. وی با بیان اینکه برای افزایش جمعیت، 
فقط سیاست های اقتصادی کافی نیست و سیاست های فرهنگی 
هم لازم است گفت: افزایش توقعات موجب افزایش هزینه های 
زندگی شده است، آموزش  و پرورش و آموزش عالی هم صرفاً روی 
مدرک گرایی و نخبه پروری تصنعی متمرکز شدند و ارزش های 

خانوادگی و مسائل فرهنگی کم رنگ شده است.

  کاهش جمعیت جوان ضربه به اقتصاد 
در ادامه حجت الاسلام دکتر اسماعیل چراغی، عضو هیأت 
علمی موسسه امام خمینی)ره( و جامعه شناس با اشاره به ضرورت 
احصاء اثرات مثبت وجود جمعیت بیشتر در ایران و همچنین 
اثرات منفی نبود جمعیت به اندازه کافی بیان کرد: متاسفانه به 
ضروریات مباحث جمعیتی توجه کافی نمی شود که مهم ترین آن 
جوانی جمعیت است. وی با تاکید بر ضرورت برنامه ریزی درست 
و صحیح برای افزایش جمعیت تاکید کرد: برای این منظور باید 
به کارکردهای جوانی جمعیت توجه کنیم. به عنوان مثال باید به 
این درک برسیم که وجود جمعیت جوان باعث رشد اقتصادی، 
دفاع از کیان کشور و فعال شدن بخش های مولد اقتصادی کشور 
می شود. عضو هیأت علمی موسسه امام خمینی)ره( درخصوص 
اثرات منفی کاهش جمعیت جوان توضیح داد: وقتی جمعیت 
جوان کاهش یابد، جمعیت پیر و سالمند افزایش پیدا می کند. 
همچنین امنیت ملی کشور دچار خطر می شود و اقتصاد مولد 
ضربه می خورد. وی با تاکید بر اینکه حاکمان و متصدیان امر 
جمعیت باید به ضرورت افزایش جمعیت برسند و آن را درک 
کنند، اظهارکرد: آنها همچنین باید عواقب نبود جمعیت جوان و 
کاهش باروری را حس کنند و اگر این اتفاق بیفتد می توان انتظار 
برنامه ریزی درست و صحیح برای آینده جمعیت را داشت که 
متاسفانه این اتفاق رخ نداده است. این جامعه شناس با بیان این 
موضوع که متاسفانه درباره ضرورت جوانی جمعیت درک مقطعی 
وجود داشته است، تصریح کرد: اراده مبتنی بر درک ضرورت های 
جامعه نسبت به مساله باروری و جوانی جمعیت وجود نداشته و 
به درستی باور نشده است و به همین جهت برنامه ریزی صحیح 
و علمی برای این حوزه نداشته ایم. دکتر محمدولی علیئی، عضو 
هیأت علمی دانشگاه و جمعیت شناس نیز در برنامه ای رادیویی با 
تاکید بر اینکه باید یک مدل و راهبرد برای همه مسائل اجتماعی 
از جمله جمعیت داشته باشیم، گفت: اینکه جمعیت به چه سمتی 
حرکت می کند و با چه نرخ رشدی قرار است به چه میزانی برسد 
از مباحثی است که باید در دستور کار برنامه های توسعه پنج ساله 
قرار می گرفته است. وی با طرح این پرسش که مدل توسعه کشور 
چه چیزی است؟ اظهارکرد: اگر شاخصی برای توسعه به لحاظ 
تئوریکی و راهبردی نداشته باشیم، هر سیاستی که در جمعیت 
اجرایی کنیم مشخص نیست درست باشد و در حقیقت یک 
آزمون و خطاست. این جمعیت شناس با اشاره به سیاست های 
متفاوت کشور در طول دهه های مختلف بیان کرد: در دهه ۶۰ 
نرخ رشد جمعیت و باروری زیاد بود و بعد سیاست »فرزند کمتر، 
زندگی بهتر« جزو برنامه های دولت قرار گرفت که مشخص 
نیست بر چه اساس صورت گرفت. وی اشاره کرد: در دهه ۷۰ 
شمسی زمانی که ایران خواست از بانک جهانی وام بگیرد، آنها دو 
شرط برای ایران گذاشتند؛ اول اینکه نرخ رشد جمعیت را به صفر 
برسانند و برای توجیه آن می گفتند وقتی رشد جمعیت زیاد دارید 
احیانا نمی توانید وام ها را بازپرداخت کنید. دومین شرط هم آزاد 

شدن نرخ ارز بود. هر دو این سیاست ها اجرایی شد.
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روی خط آرمان ملی

   لزوم تقویت زیربناهای اقتصادی برای رشد جمعیت

گِــره »گِــره »تجردگراییتجردگرایی« « 

با گذشت بیش از سه سال از تعطیلی مدارس 
به دلیل کرونا، برخی پیمانکار سرویس مدارس 
بابت هزینه خدمات ارائه نشده در ماه های 
فروردین، اردیبهشت و خرداد سال تحصیلی 
۹۹-۹۸ از مدیر مدرسه شکایت کرده اند! به 
گزارش  تسنیم، لزوم بازگشت هزینه  خدمات 
ارائه نشده به ازای روزهای تعطیلی مدارس در 
ایام کرونا و تعطیلات متعدد سال تحصیلی 
جاری همچنان یکی از سردرگٌمی های مدیران 
مدارس است. البته قوه قضائیه چند روز قبل با 
تأکید بر صیانت از حقوق عامه اعلام کرد: پس از 
دستور رئیس قوه قضائیه درباره استرداد وجوه 
غیرقانونی دریافتی از اولیای دانش آموزان 
در  تعطیلات متعدد مدارس به علت آلودگی 

هوا در سال گذشته، وزارت آموزش و پرورش 
اعلام کرد، هزینه های دریافتی از اولیا به آنها 
بازگردانده خواهد شد. با این وجود همچنان 
برخی مدیران مدارس بابت هزینه خدمات 
ارائه نشده آن هم برای سال ۹۸ درگیر هستند 
و برخی پیمانکاران سرویس از مدیران برخی 
مدارس پایتخت شکایت کرده اند! یکی از 
مدیران مدارس در این باره به تسنیم می گوید: 
سال ۹۸ به دلیل شیوع کرونا، مدارس از ابتدای 
اسفند تعطیل شدند به همین دلیل خدماتی 
توسط رانندگان سرویس مدارس ارائه نشد 
با این حال طبق بخشنامه ابلاغی آموزش و 
پرورش شهر تهران، هزینه سرویس مدارس 
تا پایان اسفند ماه پرداخت شد، اما اکنون و 

با گذشت بیش از سه سال، پیمانکار سرویس 
مدارس بابت هزینه خدمات ارائه نشده در 
ماه های فروردین، اردیبهشت و خرداد سال 
تحصیلی ۹۹-۹۸ از مدرسه شکایت کرده است!

 
 حمایت حقوقی از مدیران مدارس

قاسم احمدی لاشکی؛ معاون حقوقی و 
امور مجلس وزارت آموزش و پرورش گفت:  
اگر چه در بحث هزینه سرویس مدارس،  
قرارداد منعقد شده میان مدارس و پیمانکاران، 
ملاک کار است اما قرارداد به ازای خدمات ارائه 
شده است نه بابت خدماتی که به والدین ارائه 
نشده البته تا به امروز هنوز پرونده ای بابت 
مشکلات مدارس در بحث هزینه سرویس به 

واحد حقوقی آموزش و پرورش ارجاع نشده 
است. وی افزود: اگر مدیران مدارس، مستندات 
خود را ارائه دهند قطعا واحد حقوقی آموزش 
و پرورش از آنها حمایت خواهد کرد و یکی 
از وظایف ما حمایت قضائی از فرهنگیان و 
دانش آموزان است. احمدی لاشکی متذکر 
شد:  مدیران مدارس بابت انعکاس مشکل خود 
به واحدهای حقوقی ادارات آموزش و پرورش 
استان مربوطه مراجعه کنند. به نظر می رسد در 
کنار آموزش و پرورش، ورود دستگاه قضائی به 
این موضوع با توجه به تأکیدات اخیر رئیس 
قوه قضائیه درباره استرداد وجوه غیرقانونی 
دریافتی از اولیای دانش آموزان در  تعطیلات 

متعدد مدارس نیاز است.

گردنکشی برخی پیمانکاران سرویس دانش آموزان

شکایتازمدیرانمدارسبابتهزینهروزهایتعطیل!

تدوین طرح »فرونشست زمین« 
در تهران

رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران از 
ارسال طرح »فرونشست زمین در پایتخت« 
به صحن علنی شورا تا یکماه آینده خبر داد.

حجت الاسلام محمد آقامیری در گفت وگو با 
ایسنا،  در خصوص تدوین طرح »فرونشست 
زمین« در تهران گفت: بعد از تدوین لایحه ای 
در خصوص وضعیت فرونشست در کشور 
به دنبال آن هستیم که طرحی در مورد 
فرونشست زمین در تهران با محوریت اقدامات 
شهرداری تهران آماده کنیم. وی با بیان اینکه 
جلسات با حضور اساتید و متخصصان این حوزه 
در حال برگزاری است، اظهارکرد: ما در این 
طرح در نظر داریم که برای شهرداری تهران 
و واحدهای زیرمجموعه آن تکالیف کاربردی 
در نظر بگیریم و به آنها بگوییم که در حوزه 
جلوگیری از فرونشست زمین در تهران چه 
کارهایی را انجام بدهند. رئیس کمیته عمران 
شورای شهر تهران با بیان اینکه در این طرح در 
نظر داریم تا سطح ناحیه همه عوامل شهرداری 
تهران را درگیر کرده و برای آنها تکالیفی در نظر 
بگیریم، افزود: همچنین بر اساس این طرح 
باید مدیران شهری هر سه ماه یکبار گزارش 
عملکرد و اقدامات خود را به شورای شهر تهران 
ارائه دهند. آقامیری با بیان اینکه وضعیت 
تهران در حوزه فرونشست خوب نیست و اگر 
بخواهیم با همین روند ادامه دهیم، فرونشست 
زمین در تهران هر روز بیشتر می شود، گفت: 
اگر کاری نکنیم فرونشست آنقدر ادامه می یابد 
که زیرساخت های شهری را درگیر می کند و 
این در حالیست که در شهرداری تهران هیچ 
نهادی متولی مساله فرونشست نیست. هر چند 
که مدیران شهری ادعا می کنند که سازمان 
مدیریت بحران متولی این مساله است، اما 

تاکنون اقدام موثری از این سازمان ندیدیم. 

روایت رادان از بیشترین 
انتظارات مردم از پلیس

و  دغدغه ها  مهم ترین  فراجا  فرمانده 
انتظارات مردم از پلیس را تشریح کرد و بر 
ضرورت پاسخگویی به آنها تاکید کرد. سردار 
احمدرضا رادان در حاشیه آغاز به کار مرکز 
جدید فوریت های پلیسی ۱۱۰ در ستاد فاتب 
برگزار شد، با بیان اینکه پلیس به دغدغه ها 
و نگرانی های مردم توجه ویژه ای دارد، 
گفت: ما براساس خواست و مطالبات مردم 
اقدام می کنیم و هرآنچه که دغدغه مردم 
باشد برای خدمتگزارانشان در پلیس هم 
دغدغه محسوب می شود و به دنبال پاسخ به 
آن هستیم. وی درباره اینکه در حال حاضر 
بیشترین دغدغه های مردم در چه موردی 
است، اظهارکرد:  براساس بررسی های ما و 
آنچه که در تماس ها خود را نشان داده است، 
موضوعات سدمعبر، تصادفات و ترافیک، سرقت  
و معتادان متجاهر جزو دغدغه ها و انتظارات 
اصلی مردم از پلیس است. متاسفانه سد معبر 
ناراحتی مردم را افزایش داده و بیشترین تماس 
مردم با پلیس نیز اعتراض به این موضوع بوده 
است. ما وظیفه داریم که در این خصوص 
پاسخگوی مردمی باشیم که اذیت شده  و 

ناراحتی خود را مطرح کرده اند.

سلاح امروز ما قلم است
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 
در برنامه روایت بانوان مسلمان اهل قلم از ۱۴ 
بانوی نویسنده ایرانی و خارجی تقدیر و تشکر 
کرد. به گزارش  مهر، انسیه خزعلی، در برنامه 
روایت بانوان مسلمان اهل قلم در نمایشگاه 
بین المللی کتاب ضمن خوشامدگویی به 
نویسندگان و مهمان ویژه از کشورهای سوریه 
و افغانستان، گفت: همانطور که دوستان هم 
در جلسه مطرح کردند ما در حیطه مقاومت 
با کشورهای دیگر مشترکات زیادی داریم 
که همین امر باعث ماندگاری فرهنگ ها شده 
است. وی با اشاره به حمایت دولت از زنان ناشر 
و نویسنده، افزود: دولت برنامه ای منسجم 
برای حمایت از زنان ناشر و نویسنده دارد تا 
بتوان فرصتی برای تقویت تعاملات فراهم کرد. 
خزعلی بیان کرد: امروزه صحنه جنگ با تهاجم 
فرهنگی در خانواده های ما است و بانوان، خط 
مقدم این جنگ هستند که با سلاح قلم و 
بیان باید از تهاجم و تضارب فکری جوانان و 
نوجوانان جلوگیری کنند. وی ضمن تقدیر و 
تشکر از ۱۴ بانوی نویسنده ایرانی و خارجی، 

افزود: سلاح امروز ما قلم است.

 خردسال ترین و مسن ترین 
حجاج ایرانی امسال

خردسال ترین زائر ثبت نام شده حج تمتع 
امسال، یک نوزاد ۹ ماهه و مسن ترین زائر یک 
مرد ۱۱۱ ساله از کردستان است. به گزارش 
همشهری آنلاین، براساس برنامه ریزی صورت 
گرفته از سوی عربستان، پذیرش زائران از 
۳۱ اردیبهشت مصادف با اول ذی القعده 
آغاز می شود و بیش از ۲ میلیون زائر عازم 
عربستان خواهند شد. زائران کشور ما نیز که 
طبق سهمیه تعیین شده از سوی سعودی ها 
بالغ بر ۸۷ هزار و ۵۵۰ نفر است، از ۵ روز دیگر 
یعنی از سوم خرداد، به تدریج وارد سرزمین 
وحی خواهند شد تا بزرگترین رویداد اجتماعی 
و دینی دنیا برگزار شود. زائرانی ایرانی در 
قالب ۵۷۰ کاروان از شهرهای مختلف و از ۲۱ 

ایستگاه  پروازی عازم سرزمین وحی می شوند.

سیاست های کاهش باروری در اکثر 
کشورها جواب داده، اما سیاست های 

افزایش باروری خیلی کم جواب می دهد 
دلیلش هم این است که برخی زوجین 

حاضر نیستند اوقات فراغت و ادامه 
تحصیل و رفاه طلبی خود را از دست 

بدهند.

را باز کنیــــمرا باز کنیــــم
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زورگیری تحت پوشش مسافربر 
فرمانده انتظامی لرستان از دستگیری سارق زورگیر 
تحت پوشش مسافربر در خرم آباد خبر داد. سردار یحیی 
الهی اظهارکرد: در پی وقوع سرقت اموال و اشیای قیمتی از 
افراد نوجوان با تهدید سلاح سرد توسط سرنشین یکدستگاه 
خودروی تیبا تحت پوشش مسافربر، موضوع به صورت ویژه 
در دستور کار پلیس آگاهی قرار گرفت. وی افزود: ماموران 
با اقدامات اطلاعاتی در ارتباط با سرقت های رخ داده هویت و 
مخفیگاه سارق را شناسایی و پس از هماهنگی با مرجع قضائی 
طی عملیاتی غافلگیرانه وی را دستگیر کردند. فرمانده انتظامی 
لرستان تصریح کرد: متهم در تحقیقات پلیس تاکنون به سه 
فقره سرقت زورگیری تحت پوشش مسافرکش  در شهرستان 
خرم آباد اعتراف و تحقیقات بیشتر از وی ادامه دارد. الهی با 
اشاره به تحویل متهم به مراجع قضائی، تاکید کرد: مخلان نظم 
و امنیت، عوامل ناامنی، اشرار و کسانی که بخواهند به هر نحوی 
خدشه ای به امنیت آحاد مردم وارد کنند بدانند، پلیس قاطعانه 

با آنها برخورد قانونی خواهد کرد.

سرهنگ بهرامی خبر داد:
کشف برنج و روغن قاچاق

رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ از کشف بیش از 
۱۹ تن روغن و برنج احتکار شده خبر داد و گفت: کارشناسان 
ارزش کالاهای کشف شده را بیش از ۲۰ میلیارد ریال برآورد 
کرده اند. سرهنگ کارآگاه هدایت بهرامی بیان داشت: با انجام 
اقدامات فنی و پلیسی مأموران پلیس امنیت اقتصادی تهران 
بزرگ موفق به شناسایی محل احتکار کالاهای ضروری در 
محدوده خیابان مولوی شدند. وی افزود: در پی اقدامات 
اطلاعاتی و پلیسی مشخص شد مقادیری کالا در انباری به در 
خیابان مولوی احتکار شده است. رئیس پلیس امنیت اقتصادی 
تهران بزرگ تصریح کرد: مأموران این پلیس محل موصوف را 
بازرسی که مشخص شد محل مورد نظر یک باب انبار شخصی 
بوده و مقادیری روغن و برنج در محل دپو که مدتی است در 
این محل احتکار و فاقد هرگونه اسناد و مدارک گمرکی بوده 
و کالاها در سامانه های انبار و وزارت صمت ثبت نشده است. 
سرهنگ بهرامی ادامه داد: کالاها شامل روغن خوراکی و برنج 
احتکار شده بود که در این راستا پرونده تشکیل و به همراه متهم 

به مرجع قضائی معرفی شد.

دستگیری ۲۸ محکوم فراری
 فرمانده انتظامی اهواز از دستگیری ۲۸ محکوم متواری در 
این شهرستان خبر داد. سرهنگ حسین زلقی اظهارکرد: در 
راستای اجرای طرح ارتقای امنیت اجتماعی، طرح شناسایی 
و دستگیری محکومان متواری و تحت تعقیب در دستور کار 
ماموران انتظامی کلانشهر اهواز قرار گرفت. به گزارش ایسنا 
وی افزود: در این راستا با تلاش ماموران پلیس، ۲۸محکوم 
فراری و تحت تعقیب مراجع قضائی شناسایی، دستگیر و به 
مراجع قضائی معرفی شدند. فرمانده انتظامی اهواز با بیان 
اینکه متهمان پس از تشکیل پرونده مقدماتی تحویل مرجع 
قضائی شدند، از شهروندان خواست که ضمن تعامل هر چه 
بیشتر با پلیس، در صورت برخورد با هر گونه موارد مشکوک 
مراتب را سریعا با پلیس ۱۱۰ در میان بگذارند و پلیس را در 

تامین و حفظ امنیت پایدار در جامعه یاری دهند.

54 فقره کلاهبرداری در فضای مجازی
فرمانده انتظامی کازرون از دستگیری فردی با اعتراف به 
۵۴ فقره کلاهبرداری از طریق فضای مجازی با اسم مستعار 
خبر داد. سرهنگ اسماعیل زراعیتان بیان کرد: در پی گزارش 
چند فقره کلاهبرداری از شهروندان از طریق فضای مجازی با 
عناوین مختلف )قرعه کشی و برنده شدن در مسابقه و سایت 
خودرو، لینک های جعلی و...(، موضوع به صورت ویژه در دستور 
کار پلیس فتا قرار گرفت. وی افزود: ماموران پلیس فتا با بررسی 
اظهارات مالباختگان و به دست آوردن مشخصات ظاهری 
متهم، تحقیقات میدانی گسترده ای را برای دستگیری وی 
آغاز و با اشراف اطلاعاتی آن را شناسایی و در اقدامی غافلگیرانه 
دستگیر کردند. سرهنگ زراعتیان تصریح کرد: با انتقال متهم 
به مقر انتظامی و در تحقیقات اولیه، مشخص شد متهم با اسم 
مستعار از طرق فضای مجازی و ارسال پیامک به شهروندان 
با عنوان برنده شدن در مسابقه، برنده شدن در سایت ایران 
خودرو و... اقدام به کلاهبرداری و برداشت غیرمجاز از حساب 
شهروندان کرده است. فرمانده انتظامی کازرون با بیان اینکه 
متهم تا کنون از ۵۴ شهروند، ۱۰ میلیارد و ۳۰۰ میلیون 
ریال کلاهبرداری کرده است، از مردم درخواست کرد: هنگام 
خرید و فروش اینترنتی به افراد ناشناس اعتماد نکنند و هر 
پیامی از شماره ای شخصی حاوی لینک با متن برنده شدن در 
قرعه کشی، ابلاغیه قضائی، تخلف یا مسدودی اموال که به قصد 
سرقت اطلاعات حساب بوده جواب ندهند و هرگونه موارد 

مشکوک را به مرکز فوریت های پلیس ۱۱۰ گزارش کنند.

رئیس پلیس استان سمنان:
 ۱۰4 تن سویای ناسالم کشف شد

رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان سمنان از کشف ۱۰۴ 
تن سویا دارای اختلاط و ناخالصی در ماه جاری در این استان 
خبر داد. سرهنگ احمد حاجی پروانه گفت: با انجام اقدامات 
فنی و اطلاعاتی مشخص شد چند دستگاه تریلی از مبدا بندر 
امام خمینی)ره( حامل خوراک دام و طیور )سویا( به مقصد 
سمنان است که بررسی موضوع به طور ویژه در دستور کار 
اطلاعاتی و عملیاتی عوامل این پلیس قرار گرفت. وی افزود: 
مأموران پس از شناسایی و متوقف کردن تریلرها با حضور 
عوامل دامپزشکی و پشتیبانی امور دام استان سمنان نسبت 
به نمونه برداری از محموله ۱۳۰ تنی سویا اقدام و پس از اخذ 
جواب آزمایشگاه، محرز شد محموله ۴ دستگاه تریلی به وزن 
تقریبی ۱۰۴ تن سویا دارای ناخالصی و اختلاط غیرقانونی 
است. رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان سمنان تصریح کرد: 
کارشناسان ارزش  ریالی سویاهای دارای اختلاط و ناخالصی را 
حدود ۳۰ میلیارد ریال برآورد کردند که پس از توقیف محموله 
مورد نظر، پرونده قضائی در این خصوص تشکیل و به مراجع 

قضائی ارجاع شد.

کــوتــاه
انهدام باند سلاح و مهمات 

فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان گفت: 
باند سازمان یافته قاچاق سلاح و مهمات در استان 
متلاشی و در این رابطه سه نفر دستگیر شدند. 
سردار دوستعلی جلیلیان اظهارکرد: ماموران 
انتظامی از این باند تعداد ۱۲۶ قبضه سلاح جنگی 
به همراه مقادیر زیادی فشنگ کشف کردند. وی 
بیان کرد: مجرمان و مخلان نظم و امنیت که 
آسایش و آرامش مردم را به مخاطره می اندازند 

از چشمان تیزبین پلیس در امان نخواهند ماند.

آتش سوزی ۳ کشته داد
سخنگوی اورژانس پیش بیمارستانی و مدیریت 
حوادث دانشگاه علوم پزشکی اهواز از کشته شدن 
۳ نفر و مصدومیت ۳ تن در پی حریق منزل 
مسکونی خبر داد. عارف شرهانی در گفت وگو 
با ایسنا، اظهارکرد: از طریق تماس با سامانه ۱۱۵ 
موضوع حریق یک واحد مسکونی در خیابان شیراز 
منطقه گلستان اطلاع رسانی شد. وی با اشاره به 
اعزام شش دستگاه آمبولانس به محل حادثه، 
افزود: در این حادثه دو دختر بچه ) ۶ و ۱۵ ساله( 
و یک پسر بچه ۱۲ ساله جانباختند. شرهانی بیان 
کرد: در پی این حادثه یک زن و یک مرد ۴۰ ساله 
و یک پرسنل آتش نشانی ۳۰ ساله نیز مصدوم 
شدند که توسط تکنسین های اورژانس ۱۱۵ به 

بیمارستان گلستان اهواز انتقال یافتند.

کشف کلاهبرداری میلیاردی 
فرمانده انتظامی خوزستان از دستگیری اعضای 
باند کلاهبرداری میلیاردی در شهرستان شوش 
خبر داد. سردار سیدمحمد صالحی اظهارکرد: در 
پی وقوع کلاهبرداری های سریالی در شهرها و 
استان های مختلف کشور به خصوص در شهرستان 
شوش با شیوه و شگرد خرید و فروش ماشین 
آلات کشاورزی، لوازم خانگی و… در سایت های 
اینترنتی مانند دیوار، شیپور و… موضوع به صورت 
ویژه در دستور کار پلیس آگاهی شهرستان شوش 
قرار گرفت. وی افزود: مأموران پلیس پس از بررسی 
اظهارات مالباختگان و کار اطلاعاتی و پلیسی، 
کلاهبردار حرفه ای و تحت تعقیب را شناسایی 
کردند. سردار صالحی عنوان کرد: کارآگاهان 
پلیس آگاهی شوش در عملیاتی پیچیده و 
منسجم سرکرده باند کلاهبرداری های مذکور را 
به همراه همدستانش »برادر و همسرش« را پس از 
هماهنگی با مقام قضائی در مخفیگاهشان دستگیر 
کردند. فرمانده انتظامی خوزستان افزود: در 
بازرسی از مخفیگاه متهمان تعداد چهار دستگاه پوز 
)آلات جرم( و یک دستگاه موتور سیکلت سرقتی 
کشف شد. سردار صالحی با بیان اینکه اعضای 
باند مزبور در تحقیقات پلیس به بیش از ۱۱ فقره 
کلاهبرداری به ارزش ریالی حدود ۱۰۰ میلیارد 
ریال معترف شدند، تصریح کرد: متهمان پس از 

تشکیل پرونده به مرجع قضائی معرفی شدند.

کشف سوخت قاچاق 
فرمانده انتظامی گیلانغرب از کشف ۲ هزار لیتر 
سوخت قاچاق به ارزش ۶۰۰ میلیون ریال در این 
شهرستان خبر داد و گفت: ماموران پلیس آگاهی 
گیلانغرب حین کنترل خودروهای عبوری به یک 
دستگاه خودرو نیسان مشکوک و جهت بازرسی 
آن را متوقف کردند. سرهنگ »منصور محمدی« 
اظهارداشت: در بازرسی صورت گرفته یک هزار 
و ۲۰۰ لیتربنزین و ۸۰۰لیتر گازویل قاچاق به 
ارزش ۶۰۰ میلیون ریال کشف شد. وی در پایان 
از دستگیری ۲ نفر متهم و معرفی آن ها به دستگاه 
قضائی جهت صدور احکام لازم خبر داد. هم چنین 
ماموران انتظامی استان موفق به کشف ۴۴ فقره 
سرقت شدند. بیش ترین سرقت های کشف شده 
مربوط به کابل و تجهیزات انتقال برق با ۹ فقره و 
قطعات و محتویات خودرو با ۴ فقره بوده است. 
همچنین یک فقره سرقت منزل در کرمانشاه، سه 
دستگاه خودرو مسروقه در هرسین و کرمانشاه 
و ۳ دستگاه موتورسیکلت مسروقه در کرمانشاه، 
سنقروکلیایی و دالاهو کشف شد. طی این مدت و 
با تلاش ماموران پلیس، ۲۶ سارق با تلاش ماموران 
انتظامی شهرستان های کرمانشاه، صحنه، کنگاور 

و ثلاث باباجانی کشف شد.

از  بزرگ  تهران  آگاهی  پلیس  رئیس 
دستگیری یکی از عاملان آدم ربایی نافرجام 
در شمال تهران خبر داد. سرهنگ علی ولیپور 
گودرزی گفت: چندی قبل، رسیدگی به پرونده 
ربایش یک مرد جوان در شمال تهران، در 
دستورکار کارآگاهان اداره یازدهم پلیس 
آگاهی پایتخت قرار گرفت. تحقیقات ابتدایی 
کارآگاهان حکایت از آن داشت که مرد جوانی 
با خودروی شاسی بلند خود از خانه خارج 
شده و به سمت محل کارش حرکت کرده و 
هنگامی که مقابل یک هتل در شمال تهران 
توقف کرده توسط سرنشینان سه دستگاه 
موتورسیکلت با سلاح سرد هدف آدم ربایی قرار 
گرفته است. رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ 
با بیان اینکه افراد موتورسوار به دلیل ازدحام 
جمعیت در ربودن مرد جوان ناموفق بودند، 
بیان داشت: بنابرحساسیت موضوع، بررسی های 

کارآگاهان اداره یازدهم پلیس آگاهی به صورت 
ویژه ای کلید خورد و در گام نخست دوربین های 
مداربسته صحنه جرم بازبینی که کارآگاهان با 

مشاهده پلاک یکی از موتورسیکلت ها هویت 
صاحب آن را شناسایی کردند. آنان پس از 
دریافت این اطلاعات، با هماهنگی لازم با مرجع 

قضائی راهی مخفیگاه مالک موتورسیکلت شده 
و او را در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر و به 
مقر انتظامی منتقل کردند. وی با اشاره به انتقال 
متهم به مقر انتظامی و انجام بازجویی از وی 
اظهارکرد: متهم پس از انتقال به اداره یازدهم 
پیلس آگاهی تحت بازجویی قرار گرفت و در 
جریان آن به جرم آدم ربایی با هدف سرقت 
ارز و دریافت پول از خانواده شاکی با همدستی 
دو دوست دیگرش اعتراف کرد. در تحقیقات 
مقدماتی نیز مشخص شد، متهمان با طراحی 
نقشه قبلی شاکی را شناسایی و سپس قصد 
ربودن او داشتند. رئیس پلیس آگاهی پایتخت 
ادامه داد: متهم پس از اعترافات اولیه برای 
سیرمراحل قانونی به دادسرای ناحیه ۲۷ تهران 
یا همان دادسرای امور جنایی معرفی شد و 
تحقیقات در رابطه با دستگیری دیگر متهمان 

پرونده ادامه دارد.

آدم ربایی ناکام از مقابل یک هتل 

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری سارقان مسلحی 
که هنگام دستگیری به سمت پلیس شلیک کرده بودند، خبرداد. 
سرهنگ علی ولیپور گودرزی گفت: درپی وقوع یک فقره سرقت 
مسلحانه از خانه ای در غرب تهران، رسیدگی به این پرونده در 
دستورکار تیمی از کارآگاهان پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار 
گرفت و آنان با انجام تحقیقات میدانی متوجه شدند که دو مرد 
جوان با جعل عنوان مامور پلیس به بهانه بازرسی وارد خانه ای 
در محله شهرزیبا شده  و با تهدید سلاح گرم دستان مالباختگان 
را بسته و سپس اموال باارزش خانه ازجمله: طلا، خودرو، پول 
و تلفن های همراه و... را سرقت کرده و متواری شده اند. رئیس 
پلیس آگاهی پایتخت افزود: همچنین در جریان تحقیقات 
بیشتر ماموران مشخص شد که یک زن جوان در نزدیکی خانه 
مذکور مخفی شده و ترددهای مشکوک آنجا را گزارش کرده 

است. در همین راستا و با کسب این سرنخ ماموران با بهره گیری از 
شیوه های کشف نوین جرم و روش های علمی هویت و مخفیگاه 
این متهمان سابقه دار را شناسایی کردند. وی با اشاره به هماهنگی 
با مقام قضائی برای انجام عملیات بیان داشت: کارآگاهان پس از 
کشف این سرنخ با هماهنگی  مرجع قضائی راهی مخفیگاه این 
افراد در جنوب تهران شدند. اما در آنجا متهمان با سلاح کلت 
کمری به سمت کارآگاهان شلیک کردند. در واکنش به این اقدام 
نیز کارآگاهان با رعایت قانون به کارگیری سلاح اقدام به شلیک 
کرده و ابتدا سارقان شامل دو مرد و یک زن را خلع سلاح و سپس 
آنها را با فنون رزمی زمین گیر و دستگیر کردند. ولیپور گودرزی 
با اشاره به انتقال متهمان به مقر انتظامی و انجام بازجویی از 
آنان، گفت: این افراد در جریان بازجویی های انجام شده در اداره 
یکم پلیس آگاهی به جرم سرقت مسلحانه از خانه موردنظر با 

جعل عنوان مامور پلیس اعتراف کردند. رئیس پلیس آگاهی 
تهران بزرگ با اشاره به اینکه سلاح کلت کمری و اموال مسروقه 
از مخفیگاه متهمان کشف شد، افزود: مالباخته نیز در مواجه 
حضوری سارقان را شناسایی کرد. وی با اشاره به تشکیل پرونده 
برای متهمان دستگیر شده، اظهارکرد: با صدور قرار قانونی از 
سوی مرجع قضائی متهمان برای کشف جرائم احتمالی در اختیار 
کارآگاهان اداره یکم پلیس آگاهی قرار گرفتند و تحقیقات از این 
افراد همچنان ادامه دارد. همچنین لازم به ذکر است که در جریان 
تیراندازی متهمان به سمت ماموران پلیس، آسیبی متوجه آنان 
نشد. ولیپورگودرزی تاکید کرد که مردم هنگام مواجهه با افرادی 
که خود را مامور پلیس معرفی کرده اند، حتما کارت شناسایی 
آنان را مشاهده کرده و در صورتی که قصد ورود به خانه را داشتند، 

حتما حکم ماموریت را رویت کنند.

بازداشتسارقانمسلحپلیسنما

کشفمحمولهقاچاقدرراهآهن
فرمانده پلیس راه آهن پلیس پیشگیری 
فراجا از کشف کالای قاچاق به ارزش ۱۰ 
میلیارد ریال خبر داد. سردار حشمت ا... ملکی، 
گفت: در راستای مقابله قاطعانه با معضل شوم 
قاچاق و قاچاقچیان کالا و ارز، مأموران پلیس 
راه آهن تهران حین کنترل و بازرسی از انبار 
توشه این ایستگاه به یکی از محموله ها که 
فاقد مدارک گمرکی بود، مشکوک شدند. 
وی افزود: در بازرسی به عمل آمده از محموله 
موصوف و بررسی اسناد و مدارک گمرکی 
مشخص شد، این کالاها شامل ۳۲۵۰ عدد 
انواع لوازم جانبی تلفن همراه، ۷۲۶ عدد 
ساعت مچی، ۱۸۶ عدد ساعت مچی، ۶۸۴ 
عدد تسمه خودرو، ۲۱۰ عدد لنت خودرو، 

۷ حلقه لاستیک موتورسیکلت، ۱۰ عدد 
گهواره کودک، ۵۳۷ قلم انواع لوازم آرایشی و 
بهداشتی، ۷۷ عدد انواع اسباب بازی به ارزش 
۱۰ میلیارد ریال که در حال ارسال به صورت 
قاچاق از مبدا تهران به مشهد بود، کشف 
شد. وی تصریح کرد: کالاهای مکشوفه فاقد 
هرگونه پروانه گمرکی از مبادی ذی ربط بود 
که در این خصوص پرونده تشکیل و در اجرای 
دستور تعزیرات حکومتی اموال مکشوفه 
تحویل سازمان تملیکی شد. سردار ملکی 
خاطرنشان کرد: مجموعه پلیس راه آهن در 
راستای تحقق شعار سال و کمک به اقتصاد 
کشور با سوداگران و اخلالگران نظم و امنیت 

اقتصادی قاطعانه مقابله می کند.

کشف۶5کیلوهروئینوشیشه
رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر تهران بزرگ 
از کشف ۶۵ کیلوگرم هروئین و شیشه از یک 
منزل مسکونی در جنوب غرب تهران خبر داد. 
سرهنگ ضرغام آذین گفت: ماموران عملیات 
ویژه پلیس مبارزه با موادمخدر تهران بزرگ با 
انجام کار اطلاعاتی از دپوی یک محموله سنگین 
موادافیونی در یک منزل مسکونی در محدوده 
جنوب غرب تهران مطلع شده و رسیدگی به 
موضوع را در دستورکار خود قرار دادند. وی 
افزود: با شناسایی مخفیگاه متهم و مراقبت های 
ویژه پلیسی مشخص شد که مالک یک باب 
منزل مسکونی با همکاری همدستانش اقدام به 
دپو و توزیع موادمخدر در این خانه کرده اند که در 
همین راستا هماهنگی با مقام قضائی برای اخذ 
مجوز عملیات انجام شد. آذین با اشاره به حضور 

ماموران در محل، بیان داشت: ماموران اقدام به 
بازرسی از این خانه کردند که در جریان آن ۶۰ 
کیلوگرم هروئین و پنج کیلوگرم مخدر شیشه را 
کشف و ضبط کردند. همچنین در این رابطه ۷ 
نفر را نیز دستگیر و به مقر انتظامی منتقل کردند 
که این افراد تحت بازجویی قرار گرفته و در جریان 
آن به جرم خود اقرار کردند. رئیس پلیس مبارزه 
با موادمخدر تهران با اشاره اعتراف متهمان گفت: 
این افراد معترف شدند که با همکاری یکدیگر 
اقدام به انتقال موادمخدر از استان های مرزی 
کشور به شهر تهران کرده اند. وی با بیان اینکه 
با تکمیل تحقیقات مقدماتی برای متهمان 
پرونده ای تشکیل شد، اظهارکرد: متهمان پس 
از تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی و ادامه 

روند رسیدگی به جرم روانه دادسرا شدند.

صاعقهجانیکجوانراگرفت
فرماندار سرپل ذهاب از مرگ یک جوان 
۳۰ ساله بر اثر برخورد صاعقه در روستای 
قراویز از توابع بخش مرکزی این شهرستان 
خبر داد. »صدرا... بابلی « افزود: در پی اعلام 
مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ مبنی بر 
وقوع حادثه منجر به فوت یک جوان در 
روستای قراویز بخش مرکزی، بلافاصله 
گشت انتظامی به محل اعزام شد. وی بیان 
داشت: با حضور عوامل گشت انتظامی در 
محل مشخص شد که یک جوان ۳۰ ساله 
کشاورز در زمین های کشاورزی حضور 
داشت که براثر برخورد صاعقه جانش را از 
داده است. فرماندار سرپل ذهاب با تاکید 
بر قرارنگرفتن مردم در فضای باز هنگام 

رعد و برق گفت: این حادثه در محوطه باز 
و در زمین کشاورزی رخ داده است. بابلی 
ادامه داد: کشاورزان و دامداران در هنگام 
نامساعدبودن شرایط جوی باید بلافاصله در 
مکان های رو بسته و سقف دار پناه بگیرند و 
از ایستادن در کنار درختان و تکه سنگ های 
بزرگ و اشیای فلزی خودداری کرده و از 
گیرنده رادیویی و گوشی تلفن استفاده 
نکنند. وی در پایان گفت: روستاییان در 
هنگام صاعقه از تردد و استقرار در ارتفاعات 
روستاها که به دلیل شرایط خاص اقلیمی و 
زمین شناسی احتمال برخورد صاعقه دارد و 
موجب تلفات می شود و برای اهالی روستاها 

شناخته شده است، خودداری کنند.

مرگمرموزپسر۱۶ساله
با وقوع مرگ مرموز پسر ۱۶ ساله در چهارراه 
مختاری، یک سناریوی جنایی مقابل تیم تحقیق 
قرار گرفت. طی گزارشی مرگ پسر جوان در 
چهارراه مختاری از سوی رهگذران به مرکز 
فوریت های پلیسی ۱۱۰ اعلام شد که با اعلام 
این خبر، ماموران کلانتری ۱۱۵ رازی و تیمی 
از کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی به همراه 
قاضی محمد وهابی؛ بازپرس ویژه قتل عمد 
شعبه دوم دادسرای امور جنایی راهی محل 
حادثه شدند و تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند. 
تیم جنایی در محل حادثه با جسد پسر ۱۶ 
ساله ای مواجه شدند که کنار موتورسیکلت 
خود در چهارراه مختاری روی زمین افتاده و در 
حالی که بررسی های اولیه حکایت از آن داشت 
او تصادف کرده است، آثار بریدگی با جسم نوک 
تیز روی گردنش مشهود بود که همین موضوع، 

شک تیم تحقیق را برانگیخت. کارآگاهان که در 
جریان تحقیقات متوجه دوربین های مداربسته 
چهارراه مختاری شده بوند فیلم آن را هدف 
بازبینی قرار دادند و لحظه به لحظه وقوع حادثه 
را مشاهده کردند؛ در فیلم مشخص شد، متوفی 
هنگامی که قصد عبور از چهارراه را داشته با 
۳ سرنشین یک موتورسیکلت دیگر برخورد 
کرده و روی زمین افتاده است. با توجه به اینکه 
سرنشینان موتورسیکلت پس از تصادف در 
چهارراه مختاری، محل حادثه را سریعا با همان 
وسیله نقلیه ترک کرده اند، مشخص نیست پسر 
۱۶ ساله در صحنه تصادف هدف ضربه جسم 
نوک تیز از سوی این ۳ فرد قرار گرفته باشد 
که به همین خاطر قاضی جنایی به کارآگاهان 
اداره دهم پلیس آگاهی دستور داد تا اقدامات 
اطلاعاتی را برای شناسایی متهمان کلید بزنند. 

فرماندهی نیروی انتظامی:
محموله۲تُنماهیقاچاقتوقیفشد

فرمانده انتظامی شهرستان سیریک گفت: ماموران انتظامی ایستگاه بازرسی 
بونجی این شهرستان در بازرسی از یکدستگاه خودرو ۲ تنُ ماهی قاچاق کشف و ضبط 
کردند. سرهنگ فرهاد چراغی افزود: ماموران انتظامی مستقر در ایستگاه بازرسی 
بونجی شهرستان سیریک در راستای مقابله با قاچاق کالا و ارز، حین کنترل و بازرسی 
خودروهای عبوری محور میناب به جاسک به یکدستگاه خودرو ایسوزو مشکوک شده و 
دستور توقف دادند. وی ادامه داد: ماموران نیروی انتظامی خودرو را متوقف و در بازرسی 
از آن ۲ تن ماهی قاچاق کشف و در این رابطه یک متهم و راننده خودرو را دستگیر کردند. 
فرمانده انتظامی سیریک ارزش محموله کشف شده را برابر اعلام نظر کارشناسان 
اقتصادی ۹ میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: متهم با تشکیل پرونده برای سیر مراحل 
قانونی به مراجع قضائی معرفی شد. چراغی خاطرنشان کرد: برخورد با قاچاقچیان کالا و 
ارز به صورت قاطع و مستمر در دستور کار بوده که در این راستا تعامل و همکاری بیش از 
پیش شهروندان با پلیس در اطلاع رسانی و اعلام موارد مشکوک و مظنون از طریق سامانه 

فوریت های پلیسی ۱۱۰ موجب حمایت بیشتر از تولید ملی می شود.
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دیدگـاه

گفت وگو

  کوتاه 
تسنیم: رئیس فدراسیون فوتبال با سازمان خصوصی برای 
واگذاری باشگاه های پرسپولیس و استقلال پیشنهاد جالبی را 
ارائه کرد. مهدی تاج در برنامه »ورزشگاه« شبکه پنجم سیما اعلام 
کرد که از طرف سازمان لیگ به باشگاه ها نامه ای داده شده است 
که با هیچ بازیکنی قرارداد بسته نشود. رئیس فدراسیون فوتبال 
اشاره کرد برای اینکه قیمت بازیکنان داخلی افزایش قابل توجهی 
نداشته باشد، سهمیه جذب بازیکنان خارجی باشگاه ها برای فصل 
آینده افزایش می یابد؛ ضمن اینکه برای باشگاه ها سقف بودجه 
در نظر گرفته خواهد شد و نظارت و پایش مداوم صورت خواهد 
گرفت. تاج همچنین گفت که به رئیس سازمان خصوصی سازی 
پیشنهاد داده است مثل سیمان سپاهان اصفهان که زیر نظر 
فولادمبارکه رفت؛ با انحلال دو باشگاه پیکان و سایپا، باشگاه های 
پرسپولیس و استقلال زیر مجموعه خودروسازان ایران خودرو و 

سایپا قرار بگیرند. 

بیــن المــلل 
 ژوزه مورینیو برای دومین سال متوالی رُم را به فینال یک 
تورنمنت اروپایی رساند. او که پارسال با جالوروسی قهرمان لیگ 
کنفرانس اروپا )تورنمنت درجه سوم اروپا( شده بود امسال می تواند 
یک پله آن افتخار را ارتقا دهد و قهرمان تورنمنت درجه دوم قاره سبز 
شود. رم با پیروزی یک بر صفر در مجموع دو بازی رفت و برگشت 
برابر بایرلورکوزن در مرحله نیمه نهایی لیگ اروپا، به فینال رسید 
و حالا میان این تیم و قهرمانی فقط یک مانع به اسم سویا فاصله 
انداخته است. اگر رم بتواند سویا را هم شکست دهد، مورینیو نه 
تنها رم را برای اولین بار فاتح این رقابت ها کرده است، بلکه تعداد 
قهرمانی های خودش در این رقابت ها را مانند قهرمانی  هایش در 
لیگ قهرمانان به عدد ۲ خواهد رساند. او اما می گوید که برایش 
موفقیت رم خیلی مهمتر از آن است که نامش در تاریخ این باشگاه 
جاودانه شود. سرمربی پرتغالی گفت: دغدغه من حک کردن اسمم 
در کتاب های تاریخ باشگاه رم نیست. رسیدن به فینال به این 
پسرها کمک می کنند که بزرگ شوند و در آینده دستاوردهای 

مهمی کسب کنند. این فینال همچنین 
باعث شادی هواداران رم می شود که 
از اولین روز حضورم در اینجا، کلی 
از من حمایت کردند. رسیدن به یک 
فینال دیگر بی نهایت لذت بخش است. 

مورینیو افزود: برتری تاکتیکی 
مشخص  حریف  بر  ما 

بود. برای بردن باید به 
کوچک ترین جزئیات 
بازی توجه داشت. 
اگر ما برای این بازی 
اسمالینگ را روی 

نیمکت نمی داشتیم، 
شاید نمی توانستیم 

بازی را ببریم. ما ابتدا 
اسپناتزولا و بعد چلیک را از 

دست دادیم و اگر اسمالینگ 
نبود، کارمان خیلی سخت تر 

می شد. 

 
نایب قهرمان پارالمپیک: 

رکورددار جهانم اما بیکارم!
ایسنا: رکورددار آسیا و جهان در پرتاب نیزه گفت: 
با وجود اینکه رکورددار آسیا و جهان در پرتاب نیزه 
هستم و مسئولین مرتب قول استخدام در ارگانها 
و نهادهادی دولتی را به من می دهند اما هنوز 
هم بیکارم. امان ا... پاپی ورزشکار پارادوومیدانی 
که توانست رکورد آسیا و دنیا را در پرتاب نیزه در 
مسابقات قهرمانی کشور ارتقاء دهد، در گفت وگو 
با ایسنا، اظهار کرد: برای اینکه بتوانم رکورد دنیا را 
در مسابقات قهرمانی کشور ارتقاء دهم یکسال است 
که در اردوها تمرینات منظمی داشتم و پرتاب های 
خوبی انجام دادم و انتظار رکوردشکنی داشتم. پاپی 
یکی از مشکلات خود را بحث استخدام عنوان کرد 
و گفت: با وجود اینکه مدال آسیا، جهان و پارالمپیک 
را در کارنامه خود دارم و بارها مسئولین استان 
خوزستان قول استخدام در ارگان ها و نهادهای 
دولتی را به من داده اند، اما متاسفانه تا به امروز هیچ 
کاری انجام نشده و همچنان منتظر استخدام هستم. 
وی خاطرنشان کرد: در مسابقات جهانی پاریس باید 
با دو نفر از ورزشکاران ایرانی مقیم ترکیه و آذربایجان 
رقابت کنم که برای شکست آنها نیاز به حمایت 

مسئولین دارم. 

خارج ازمستطیل سبز

  کلوپ به دلیل اتهام به داور 
محروم شد

به گزارش تلگراف، یورگن کلوپ، سرمربی 
لیورپول به دلیل اظهارنظرهای پس از بازی 
تیمش برابر تاتنهام درباره پل تیرنی دو جلسه 
محروم و ۷۵ هزار پوند )۸۶. ۴ هزار یورو( جریمه 
شد. این خبر در سایت اتحادیه فوتبال انگلیس 
FA منتشر شده است. به این ترتیب، سرمربی 
بازی ماقبل آخر فصل مقابل استون ویلا را از دست 
خواهد داد که اهمیت زیادی برای تیمش در راه 
کسب سهمیه لیگ قهرمانان اروپا دارد. لیورپول 
سه هفته قبل تاتنهام هاتسپر را در دقیقه ۹۰ 
شکست داد. گل تعیین کننده را دیوگو ژوتا در 
دقیقه ۴+۹۰ به ثمر رساند. کلوپ در حالی که 

گل تیمش را جشن می گرفت به سمت 
داور ذخیره دوید و چیزی به او گفت 

و پس از آن از تیرنی 
کارت زرد گرفت 
و در همان زمان 

پایش آسیب دید. 
پس از بازی، کلوپ گفت: 
من واقعا نمی دانم که 

این مرد )تیرنی( با ما 
چه مشکلی دارد. 
او همیشه خواهد 
گفت کهمشکلی 

ندارد اما این 
درست 
نیست. 

خبـــــر

استقلال لیاقت قهرمانی را داشت 

اگرچه پرسپولیس به قهرمانی رسید اما استقلال مقابل تراکتور 
در هفته انتهایی بیست و دومین دوره لیگ برتر فوتبال ایران با ۷ 
گل به پیروزی رسید. بازی فوق العاده ای از استقلال دیدیم. آن هم 
برابر تیم قدرتمند تراکتور که در نیم فصل دوم تیمی بسیار عالی 
بود. تا پیش از آنکه استقلال گل اول را به ثمر برساند، تراکتور 
بازی پایاپایی را انجام داد اما استقلال آنقدر قدرتمندانه ظاهر شد 
که حریفی آماده را به زانو درآورد. استقلال بدون عرق هواداری 
مستحق قهرمانی در این دوره لیگ برتر بود و اگر در برخی هفته ها 
امتیازات مهمی را از دست نمی دادند جشن قهرمانی به جای آنکه 
در قائمشهر برگزار شود در ورزشگاه آزادی به پا می شد. تراکتور در 
این فصل نمایش جالبی داشت و در نیم فصل دوم با سرمربیگری 
پاکو خمز نتایج بسیار خوبی را به دست آورده بود. بدبین ترین 
هوادار تراکتور و خوش بین ترین هوادار استقلال هم در خواب 
نمی دید بازی دو تیم با اختلاف ۶ گل به پایان برسد. استقلال 
لیاقت قهرمانی را داشت اما اخلال در کار این تیم ایجاد شد و برخی 
داوری ها هم در این موضوع تأثیرگذار بود. تیمی که برابر تراکتور 
۷ گل زد و ۶ گل وارد دروازه هوادار کرد، کیفیت بالایی داشت اما 
خلل هایی در کار این تیم به وجود آمد که نتوانست قهرمان شود. 
ناداوری هایی صورت گرفت که تمرکز را از استقلال گرفت و این 
تیم از کورس قهرمانی جا ماند. بدون شک اشتباهات داوری سهوی 
بوده ولی تأثیر خود را روی نتایج تیم گذاشت. ساپینتو گفته بود به 
دنبال پول نیست و بازیکنان را متحد کرد تا برای قهرمانی بجنگند. 
خیلی عوامل نگذاشتند تا استقلال قهرمان شود و ساپینتو هم آخر 
بازی گفت اجازه ندادند تیمش قهرمان شود. ساپینتو پتانسیل 
زیادی دارد و باید بیشتر به او زمان داد تا با فرهنگ فوتبال ایران 
آشنا شود. از او نباید خرده گرفت چون سالیان زیادی را به این شکل 
مربیگری کرده اما با تمدید قرارداد او در فصل بعد، می تواند رفتار 
خود را مدیریت کند تا تیمش برنده باشد. مطمئن هستم او فصل 
بعد رفتار بهتری کنار زمین خواهد داشت. باید به مردانگی او نمره 
۲۰ داد و از برخی مربیان ایرانی که برای آنها احترام قائلم، بهتر است 
چون مشکلات مالی باشگاه را درک می کند. ساپینتو می توانست 
به خاطر پول مثل استراماچونی تیم را رها کند اما به جای شکایت 
پای تیم ایستاد. صددرصد تیمش را قهرمان جام حذفی می کند و 
فصل بعد هم با یارگیری که خواهد کرد تیمش را به سمت قهرمانی 
هدایت می کند. اولویت پس از حفظ ساپینتو، تمدید قرارداد 
مهره هایی چون قائدی، محبی، سیلوا و مهدی پور است. بازیکنانی 
که نقش ویژه ای در نتایج خوب استقلال داشتند. ساپینتو از باشگاه 
خواسته اول قرارداد بازیکنان مدنظرش تمدید شود بعد قرارداد خود 
را تمدید می کند. حق مسلم ساپینتو حفظ بازیکنان مدنظرش است 
و او باید شاگردانش را داشته باشد. هیجان در خون ساپینتو است 
و قطعا اتفاقاتی که در این فصل رخ داد را مورد ارزیابی قرار می دهد 
تا با شناخت بهتری کار کند و رفتار خود را مناسب با فرهنگ مردم 
کشورمان و فوتبال ایران تنظیم کند. او متوجه شده که روی نقطه 
ضعفش انگشت می گذارند و قطعاً برخورد بهتری خواهد داشت تا 

تیمش با آرامش بیشتری به فکر قهرمانی باشد. 

حسین عبدی کاپیتان سابق پرسپولیس و 
کارشناس فوتبال در خصوص قهرمانی شاگردان 

یحیی گل محمدی در لیگ برتر صحبت کرد. 
قهرمانی  هشتمین  کسب  درباره   
پرسپولیس و پیروزی مقابل نساجی چه 

نظری دارید؟
این قهرمانی را به باشگاه پرسپولیس و کادرفنی 
و بازیکنان تبریک می گویم. هواداران خیلی 
صبوری کردند و تیم را همراهی کردند تا به 
این نتیجه دلخواه برسند. خیلی خوشحالم که 
پرسپولیس باز هم توانست قهرمان شود و به 
راحتی لیگ را به پایان رساند. پرسپولیس در 
اواسط فصل یک سیر نزولی داشت، اما خودشان را 
سریع پیدا کردند و توانستند با بازیکنان و تفکری 
که کادرفنی دارد باز دوباره سیر صعودی خود را 

به دست بیاورند. 
 برخی تیم ها با استرس بازی کردند!

 برخی تیم ها به دلیل اینکه جایگاه شان در 
جدول لیگ مشخص شده بود، در آخرین دیدار 
بدون استرس بازی کردند. تیم هایی مثل سپاهان، 
پرسپولیس، مس کرمان و صنعت پراسترس ترین 
بازی ها را پشت سر گذاشتند. سپاهان منتظر 
این بود که پرسپولیس نتواند نتیجه بگیرد و 
با برد به قهرمانی برسد، اما پرسپولیس خیلی 
زود به گل رسید و توانست بازی را دست بگیرد 
و به قهرمانی برسد. بازی های مس کرمان و 
صنعت نفت پراسترس ترین بازی لیگ بود، که 
در نهایت صنعت توانست در لیگ بماند. این 
از جذابیت های فوتبال است که هیچ چیز غیر 
قابل پیش بینی است. پرسپولیس همیشه برای 
قهرمانی بسته می شود، تیم های ریشه دار مثل 
استقلال و پرسپولیس در چند سال گذشته 
معمولا بیشترین هدفشان رسیدن به قهرمانی 
بوده است؛ از اول فصل هم خودشان را جدا کردند 
و توانستند با یک رقابت تنگا تنگ تا آخرین 

لحظات تلاش کنند. 
 تا چند هفته قبل قهرمانی در اختیار 

سپاهان و استقلال بود! 
 استقلال در بازی های گذشته نتوانست 
خوب نتیجه بگیرد، سپاهان هم در بازی با ملوان 
نتوانست نتیجه بگیرد و راه را برای پرسپولیس باز 
کردند، اما با این حال بازی آخر آنها پرگل تمام 
شد. پرسپولیس هم خودش را در یک منطقه 
امن قرار داد و همه چیز در دستان خودشان بود 
تا به پیروزی برسند و قهرمانی را از آن خود کنند. 

محمد نوری
کارشناس فوتبال

عبدی: 
پرسپولیس همیشه 

برای قهرمانی بسته 
می شود 

با ثبت پانزدهمین قهرمانی پرسپولیس 

لیگ شانزدهم با دست های 
کاپیتان پرسپولیس بالا رفت 

تا قرمزها فرصت طلبانه، فرمت 
لیگ های اروپایی را برگزینند 

و یک ستاره به روی لوگوی 
تیمشان الصاق کنند

صحبت های یحیی گل محمدی
یحیی گل محمدی سرمربی تیم پرسپولیس در نشست خبری بعد 
از دیدار این تیم مقابل نساجی که به قهرمانی سرخ پوشان انجامید، 
اظهار داشت: در این وضعیت نمی شود صحبت کنیم. اتفاقاتی که در 
بازی افتاد و گلی که به موقع زدیم باعث شد تا فشار زیادی روی تیم حریف 
بیاوریم و بازیکن این تیم اخراج شد. روند بازی طوری رقم خورد که همه چیز به سود ما بود. به 
طوری که برتری خودمان را به حریف دیکته کردیم. وی افزود: خدا را شکر توانستیم قهرمان 
شویم. باید از خیلی ها تشکر کنم، چراکه زحمت زیادی کشیده شد تا این تیم قهرمان شود. 
از مدیرعامل تا اعضای هیات مدیره تلاش کردند. همچنین مدیر تیم، پیروانی هم تلاش 
زیادی انجام داد. کادر فنی خوبی داشتیم. از کادر پزشکی، تدارکات و ماساژورها هم تقدیر 
می کنم. همچنین از هواداران ممنون هستم که انرژی مثبت زیادی داشتند و طوری رفتار 
کردند که هیچ وقت ما نا امید نشدیم و انگیزه قهرمان شدن به ما می دادند. این قهرمانی را 
به همه آنها هدیه می کنیم. گل محمدی خاطرنشان کرد: موقعی که لیگ شروع شد عزیزانی 
در قید حیات بودند اما متأسفانه الان بین ما نیستند روح آنها شاد باشد و این قهرمانی را به 
آنها تقدیم می کنیم. از پیشکسوتان مان تشکر می کنم که حمایت خوبی در فصل گذشته از 
ما داشتند. از کسانی که نام شان را فراموش کردم عذرخواهی می کنم. از اصحاب رسانه هم 
تقدیر می کنم که در فصل گذشته پوشش خبری خوبی داشتند. از رقبای مان مثل تیم های 
خوب سپاهان و استقلال هم قدردانی می کنم. فولاد، گل گهر، مس رفسنجان و... به عنوان 
رقیبان جدی ما بودند و انگیزه خوبی به ما دادند. از بازیکنان عزیزمان و تک تک آنها تشکر 
می کنم. اسم نمی برم، اما غیرت و مردانی تک تک آنها واقعاً ستودنی بود. سرمربی پرسپولیس 
گفت: مشکلات زیادی در فصل گذشته داشتیم که مشکلات زیادی هم بود اما هیچ وقت 
عقب نشینی نکرده و با همه وجود تمرین کردند. این قهرمانی با انگیزه زیاد هواداران صورت 
گرفت اما بدون این بازیکنان این قهرمانی به دست نمی آمد. نمی دانم چطور از تک تک آنها 

تشکر کنم. یک تشکر هم از خانواد ه های مان می کنم چون سال سختی را گذراندند. 

صحبت های مورایس
ژوزه مورایس، سرمربی تیم فوتبال سپاهان پس از پیروزی 
در هفته سی ام لیگ برتر فوتبال کشور مقابل مس کرمان 
در نشست خبری اظهار داشت: برای مس کرمان متاسفم که 
به لیگ یک سقوط کردند. این موضوع بسیار ناراحت کننده است. 
خودم را جای آنها می گذارم. باید امروز مقابل یک تیم خوب بازی می کردند و با یک 
برد دراماتیک، ماندن خود در لیگ برتر را جشن می گرفتند و من به شخصه از بابت 
سقوط مس کرمان ناراحت هستیم. وی افزود: آرزو می کنم مس کرمان هرچه زودتر 
به لیگ برتر برگردد؛ چراکه مردم هر شهری است که یک تیم بسیار خوب در لیگ 
برتر داشته باشند و مطمئنم مردم شهر کرمان لیاقت داشتن یک تیم خوب را دارند. 
از طرفی هم به بازیکنان تیم خودم تبریک می گویم که توانستند یک بازی سخت 
دیگر را به سود خود به پایان ببرند. من در گام بعدی به هواداران تیم سپاهان تبریک 
می گویم و از آنها تشکر می کنم که به ورزشگاه آمدند و از تیم خودشان حمایت کردند 
و در پایان هم به تیم پرسپولیس که قهرمان لیگ برتر شد تبریک می گویم و امیدوارم 
در فصل آینده لیگ بهتری را شاهد باشیم. سرمربی تیم فوتبال سپاهان در پاسخ به 
این سوال که پس از پایان بازی هواداران از شما حمایت کردند و شما را تشویق کردند 
و لقب قهرمان را به شما دادند، نظرتان چیست، گفت: می توانم تنها بگویم که باید به 
این حس و ابراز علاقه هواداران احترام بگذارم و از آنها تشکر کنم. هواداران همیشه به 
ما نهایت احساسات خود را منتقل کردند اما باید بگویم تیمی که دوم می شود قهرمان 
نیست و پرسپولیس امروز قهرمان شد و من به این تیم تبریک می گویم. مورایس در 
خصوص اینکه خیلی از تیم ها با 6۵ امتیاز قهرمان می شوند، اما سپاهان دوم شده 
است، گفت: ما 6۵ امتیاز کسب کردیم و تیم دوم شدیم، پس فکر نمی کنم با 6۵ امتیاز 
بتوانیم قهرمان شویم باید امتیازات بیشتری به دست بیاوریم تا عنوان قهرمانی را از 

آن خودمان کسب کنیم. 

نظر ساپینتو 
ریکاردو ساپینتو پس از برتری 7 بر 
یک استقلال مقابل تراکتور در نشست 
خبری اظهار داشت: فکر می کنم در 
مورد بازی خیلی توضیح اضافی نداریم و در 
همه موقعیت ها برتر بودیم و یک نتیجه تاریخی 
رقم خورد در مقابل یک تیم خوب. دوباره می گویم اجازه 
ندادند ما قهرمان شویم، ما مستحق قهرمانی بودیم. شاید یک 
روز این اجازه را به ما بدهند، ولی ما به جنگیدن ادامه می دهیم. 
خیلی به تیمم افتخار می کنم، بازی خیلی جدی را انجام دادند. 
همین طور می خواهم از هوادارانی که امروز در ورزشگاه بودند، 
تشکر کنم. این باور نکردنی بود که هواداران تراکتور بیشتر از ما 
بودند. در آینده باشگاه باید بیشتر به این موضوع توجه کند، به 
خاطر اینکه ما وقتی در شهرهای دیگر می رویم به اندازه کافی 
به هواداران ما بلیت نمی دهند. ولی اتفاقی که امروز افتاد، نباید 
تکرار شود. ساپینتو در مورد اینکه گفتید نگذاشتند ما قهرمان 
شویم، آیا حاضرید که قهرمانی را به پرسپولیس تبریک بگویید، 
تاکید کرد: من نمی توانم بگویم. به آنها احترام می گذارم و 
بازی شان را بردند. به پرسپولیس و سپاهان و همه تیم ها احترام 

می گذارم، اما این حق را دارم که نظرم را داشته باشم. نمی توانم 
به تیمی تبریک بگویم که شایسته قهرمانی نبود. اگر عدالت 
در مسابقات بود ما قهرمان بودیم. فصل بعد اگر بمانم و ما بهتر 
نباشیم و آنها بهتر باشند مشکلی برای من نیست. ولی این نظر 
من است و علیه هیچ کسی نبود و فقط نظرم بود که ما مستحق 
قهرمانی بودیم. وی در مورد اینکه این اختلاف گل حسرت شما 
را برای قهرمانی بیشتر کرد و اینکه اتفاقاتی که عنوان می کنید 
عمدی بوده یا سهوی گفت: نمی دانم، اما اشتباهات وجود داشته 
است. همه می توانند آنالیز کنند. همه می گویند که ما استحقاق 
10، 1۲ امتیاز بیشتر را داشتیم. متاسفانه این واقعیت است و تنها 
چیزی است که می توانم به شما بگویم. بدشانسی، تصمیمات بد و 
اشتباهات بزرگ وجود داشت. در برخی بازی ها اشتباه داشتیم، 
ولی من در مورد آنها صحبت نمی کنم و در مورد امتیازاتی که 
از ما گرفتند حرف می زنم، 1۲ امتیاز. ساپینتو در مورد اینکه 
از نظر شما تیم تان شایسته ترین تیم برای قهرمانی بود و بعد 
از استقلال کدام تیم قرار می گیرد، گفت: اگر ما قهرمان بودیم 

دیگر بعد از آن برای من فرقی نمی کند. 
پاسخ به ساپینتو

حسین شهریاری رئیس هیات مدیره پرسپولیس در 

گفت و گو با تسنیم درباره قهرمانی 
پرسپولیس در لیگ برتر و رقابت 
جذاب در بین مدعیان تا روز آخر 
رقابت طبیعی  این  اظهار داشت: 

بود، چون تیم های رقیب هم خوب 
در شرایط سخت  اینکه  آمدند.  پیش 

است.  خوب  شدیم،  قهرمان  زیاد  رقابت  این و 
خودش یک امتیاز است که سختی ها و مشکلات را تجربه 
کنیم و قهرمان شویم. تیم های دیگر هم زحمت کشیدند و 
رقابت تنگاتنگی بود و خیلی خوب تا روز آخر ادامه دادند. 
« این رقابت نزدیک باعث شد تا دیگر مدعیان قهرمانی 
پرسپولیس را زیر سوال ببرند، به طور مثال ساپینتو در 
نشست خبری خود گفته است که این حق را دارد تا به تیمی 
که شایسته قهرمانی نبود تبریک نگوید.« وی در واکنش به 
طرح این موضوع تصریح کرد: اعضای تیمی که بازی رو در رو 
را به ما باخته نمی توانند اظهار نظر اینچنینی داشته باشند. به 
نظرم این حرف حرفه ای نیست. تمام باشگاه ها و مربیان دنیا 
برد و باخت را تجربه می کنند اما بعد از بازی به حریف تبریک 
می گویند. این نشان  دهنده عدم حرفه  ای گری مربی است و 

فکر نمی کنم حرف جالبی باشد. 

  آرمان ملی:  هفته پایانی رقابت های لیگ برتر روز پنجشنبه 
برگزار شد. برد پرگل پرسپولیس مقابل نساجی قهرمانی این تیم 
را در این فصل از رقابت ها قطعی کرد. تیم های سپاهان، استقلال و 

تراکتور به ترتیب در رده های دوم تا چهارم ایستادند 
   نتیجه

دیدار نساجی و پرسپولیس در میان تشویق پرشور هواداران دو 
تیم آغاز شد و در همان دقایق ابتدایی بازی شاگردان هرناندس و 
گل محمدی بازی درگیرانه را از خود به نمایش گذاشتند که منجر به 
اخطار و به ثمر رسیدن گل اول قرمز پوشان شد. دقیقه ۲ اعلام ضربه 
ایستگاهی به نفع پرسپولیس که خروج ناموفق علیرضا حقیقی و 
ناهماهنگی مدافعان نساجی سبب شد علی نعمتی اولین گل قرمز 
پوشان را به ثمر برساند. دقیقه ۱۶ شوت دانیال اسماعیلی فر با 
اختلاف از بالای دروازه نساجی بیرون رفت. دقیقه ۱۷ شوت عیسی 
آل کثیر توسط علیرضا حقیقی برگشت داده شد. دقیقه ۲۲ علیرضا 
حقیقی شوت سنگین سروش رفیعی را مهار کرد. دقیقه ۲۷ دفع توپ 
اشتباه علیرضا ابراهیمی سبب شد وحید امیری با ارسال پاس سعید 
صادقی را در موقعیت گل قرار دهد تا صادقی دومین گل شاگردان 
گل محمدی را به ثمر برساند. دقیقه ۲۹ اشتباه سرلک سبب شد 

بازیکن نساجی در موقعیت گلزنی قرار بگیرد، اما با دخالت ولسیانی 
توپ راهی کرنر شد. دقیقه ۳۹ اعلام ضربه ایستگاهی به نفع نساجی 
که ارسال بازیکن این تیم توسط بیرانوند راهی کرنر شد. دقیقه ۴۶ 
شوت علی نعمتی از زاویه بسته توسط حقیقی به کرنر رفت. دقیقه 
۵۷ شلوغی محوطه جریمه نساجی عیسی آل کثیر را در موقعیت 
گلزنی قرار داد، اما دخالت حقیقی مانع از باز شدن دروازه نساجی 
شد. دقیقه ۷۴ سروش رفیعی با شوت از راه دور دروازه نساجی را 
برای سومین بار باز کرد. دقیقه ۷۸ میلاد سرلک با یک شوت سنگین 
از پشت محوطه جریمه دروازه حقیقی را باز کرد. این بازی با برتری ۴ 
بر صفر پرسپولیس به پایان رسید. در این هفته استقلال، تراکتور را 
با نتیجه ۷ بر یک شکست داد و سپاهان هم با وجود برتری ۲ بر صفر 
برابر مس کرمان نتوانست به قهرمانی برسد و با ۵۵ امتیاز و ایستادن 
در رده دوم به کار خود خاتمه داد، مس با این شکست به دسته اول 
سقوط کرد، پیش از این سقوط نفت مسجدسلیمان قطعی شده بود. 

   افتخارات 
این پانزدهمین قهرمانی لیگ برای تیمی بود که اولین بار در سال 
۱۳۵۰ این جام را با آلن راجرز بالای سر برد. سپس در سال ۱۳۵۲ و 
در لیگ تخت جمشید موفق شد بار دیگر این جام را بالای سر ببرد. 

پرسپولیس بدشانس بود که در دوره جنگ ایران - عراق، لیگ سراسری 
جای خود را به جام باشگاه های تهران داد وگرنه پنج قهرمانی متوالی 
تیم علی پروین، می توانست تیم کنونی پرسپولیس را به ۲۰ قهرمانی 
در لیگ برساند. با این حال دهه ۱۳۷۰ نیز روزهای درخشان تیمی 
شد که با نسل جدید خود به یکه تاز فوتبال ایران تبدیل شده بود. 
آنها ۴ دوره در لیگ آزادگان قهرمان لیگ شدند و شاید اگر انصراف 
اجباری در سال ۱۳۷۵ نبود، حالا تعداد قهرمانی بیشتری هم داشتند. 
پرافتخارترین تیم لیگ ایران، دوره حرفه ای لیگ را هم با قهرمانی آغاز 
کرد. آخرین قهرمانی پروین مژده بالانشینی سرخ ها در لیگ برتر 
ایران را می داد. اگرچه تا جام بعدی ۶ سال و سپس ۹ سال صبر کردند 
اما روزهای خوب ناگهان با مرد کروات فرا رسید. لیگ شانزدهم با 
دست های کاپیتان پرسپولیس بالا رفت تا قرمزها فرصت طلبانه، فرمت 
لیگ های اروپایی را برگزینند و یک ستاره به روی لوگوی تیمشان 
الصاق کنند. اما این پایان کار نبود. لیگ هفدهم، هجدهم، نوزدهم و 
بیستم نیز به پرسپولیس رسید. انگار قهرمانی با روحشان عجین شده 
بود، تفاوتی نداشت برانکو روی نیمکت باشد یا کالدرون و یا حتی یک 
گزینه داخلی به نام یحیی گل محمدی. اتفاقا یحیی که آمد پرسپولیس 

جان دوباره گرفت و به جام، چند باره رفت. 
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نگــرهغیـــر محرمانـــه

دیدار یحیی با پدر کیان 
ویدئویی در فضای مجازی منتشــر شــده که نشان 
می دهــد، یحیی گل محمدی با حضــور در منزل کیان 
پیرفلــک با پدر او دیدار کرد و پیراهن عیســی آل کثیر 

را به او تقدیم کرد.
سفیر کرواسی عاشق مولانا 

دراگو اشــتامبوک، سفیر جمهوری کرواسی در ایران 
در سفر به تبریز با اشــاره به ریشه های تاریخی ارتباط 
کرواســی با ایرانیان گفت: کرواســی ریشه های تاریخی 
ارتباط با ایرانیان دارد که حتی در نامگذاری افراد مهم از 
اسامی قدیمی ایرانی استفاده می کردند. وی ذهنیت اول 
من از تبریز به خاطرات مارکوپولو مربوط می شود که در 
خاطرات خود از تبریز و زیبایی های آن سخن گفته  است. 
دومین موضوع که مرا به تبریز علاقه مند کرده شــمس 

تبریزی است که با اشعار وی عجین شده ام. 
 

مرگ یک دانشجو در کرمانشاه
بازپرس ویژه قتل دادســرای عمومی و انقلاب استان 
کرمانشاه به تشریح جزییات علت فوت دانشجوی دختر 
یکی از دانشگاه های استان پرداخت. امیرحیدر محمدی 
با اشــاره به فوت دانشــجوی دختر یکی از دانشگاه های 
اســتان، اظهار کرد: عصر ۲۸ اردیبهشت گزارشی مبنی 
بر فوت یک دانشجوی دختر در خوابگاه دخترانه یکی از 
دانشگاه های استان واصل شد که بلافاصله اکیپ بررسی 
صحنه جرم پلیس آگاهی اســتان در محل حضور یافت. 
وی ادامه داد: طبق بررسی های انجام گرفته، متوفی ۲۱ 
ساله و دانشجوی رشته پرستاری بوده که در روز حادثه 

در محل خوابگاه تنها بوده است.
 

علت قطع برق ورزشگاه باهنر 
مدیر روابط عمومی شــرکت توزیع برق شمال کرمان 
گفت: علت قطعی برق ورزشــگاه شهید باهنر کرمان در 
بازی مس و ســپاهان، اتصال برق به علت ورود یک گربه 
به تاسیسات اختصاصی و روی ترانسفورماتور یکی از پست 
های داخلی این ورزشگاه بود.امیر جهانشاهی افزود: قطعی 
برق در بین ۲ نیمه مسابقه فوتبال مس کرمان و سپاهان 
اصفهان خارج از شبکه توزیع عمومی و بعد از نقطه تحویل 

بوده است. 
 

دهمین جلسه دادگاه تجدید نظر نوری
دهمیــن جلســه دادگاه تجدید نظــر حمید نوری 
در ســوئد برگزار شــد. عطیه نوری، فرزند حمید نوری 
گفت: روز سه شــنبه دهمین جلسه دادگاه تجدید نظر 
برگزار شد؛ این جلسه از ساعت ۹:۰۰ شروع و تا ساعت 
۱۵:۰۰ ادامه داشت. به گفته عطیه نوری، در این جلسه 
ابتدا دادســتان ها صحبت کرده و سپس وکلای شکات 
و شــاهدان اظهاراتی را مطــرح و در پایان نیز وکلای 

تسخیری حمید نوری مواردی را مطرح کرده اند.

 

 

 

 علی رمضانی:
 پنل ۲۰۰ ناشر و کتابفروش بسته شد

قائم مقام سی وچهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران با اشاره به اینکه برخی از ناشران و کتابفروشان 
در بخش مجازی بسته های خریداری شده را دیر پست 
می کنند، گفت: در نتیجه هیات رسیدگی به تخلفات 
موضوع را بررسی و در نهایت رای صادر کرد و پنل 
نزدیک به ۲۰۰ ناشر و کتابفروش به صورت موقت بسته 
شد.علی رمضانی در گفت وگو با ایرنا در توضیح آمار 
نشر در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ گفت: در سال ۱۴۰۰ 
به دلیل کرونا انباشتگی پشت خط داشتیم. در این سال 
۱۱۱ هزار عنوان کتاب منتشر شد. وقتی این انباشتگی 
برطرف شد فکر می کردیم که با افت تولید مواجه شویم 
و عناوین به زیر ۱۰۰ هزار عنوان برسد؛ اما در سال 
۱۴۰۱ بیش از ۱۰۸ هزار عنوان کتاب منتشر شد.وی 
افزود: این نشان می دهد ظرفیتی به ظرفیت نشر اضافه 
شده است. برخی فکر می کنند که تعداد عناوین بیشتر 
شده است اما تعداد شمارگان کاهش یافته است، اما 
مجموع شمارگان در کشور هم خیلی کاهش پیدا نکرده 
است. نمی گویم که مشکل نداریم، نمی گویم شمارگان 
کاهش پیدا نکرده یا نمی گویم عناوین کم کیفیت 
نداریم؛ آمارها را نمی توان به صورت خام با یکدیگر 
مقایسه کرد. بلکه لازم است با دقت چند مولفه از یک 
آمار را بررسی کنیم. این مقایسه برای همه اصحاب 
فرهنگ قابل انجام است به این دلیل که اطلاعات به 
صورت مستمر در ketab.ir قابل پیگیری است.او با 
تاکید بر اینکه کتابفروشان جزء مهمی از صنعت نشر 
هستند، افزود: کتابفروشی هایی که در نمایشگاه شرکت 
کردند فکر نمی کردند این اتفاق برایشان رقم بخورد و 
بتوانند تا این اندازه از شرایط نمایشگاه مجازی استفاده 
کنند. مجموع کتابفروشی هایی که در نمایشگاه شرکت 
کردند، بعد از نمایشگاه نخستین مشتریان ناشران 
خواهند بود.رمضانی درباره تخلف هایی که در بخش 
حضوری نمایشگاه کتاب انجام می شود، بیان کرد: 
هنوز آمار تخلفات در بخش حضوری نهایی نشده است 
و به همین دلیل قابل مقایسه با دوره های قبل نیست. 
هنوز پرونده هایی در حال طرح، بحث و گفت وگو در 
هیات نظارت و کمیته رسیدگی به تخلفات است. در 
نتیجه قیاس امروز قابل قبول نخواهد بود. این مقایسه 
بعد از نمایشگاه انجام شدنی است. به صورت کلی سیر 
تخلف متفاوتی نسبت به سال های گذشته نمی بینم 
اما کمیته رسیدگی به تخلفات نسبت به سال های 
گذشته جدی تر عمل می کند. این کمیته احکامی 
را صادر می کند تا بازدارندگی بیشتری داشته باشد.

قائم مقام سی وچهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران در مورد تخلفات بخش مجازی نمایشگاه کتاب 
توضیح داد: امسال در بخش مجازی با پدیده ای مواجه 
هستیم که ناشران و کتابفروشان اهتمامی نسبت به 
ارسال زودهنگام بسته ها به مردم نشان نمی دهند. 
این در حالی است که سال گذشته مرتب تر بسته ها را 
می فرستادند. همکاران در مرکز پاسخگویی با ناشران 
تماس و ارسال بسته ها را پیگیری می کنند. این مساله 
در هیات رسیدگی به تخلفات بررسی شد و هیات رای 
داد به بسته شدن موقت پنل ناشران و کتابفروشانی که 
بیش از ۵۰ درصد بسته هایشان هنوز تعیین و تکلیف 
نشده است، رای داد.رمضانی افزود: پنل نزدیک به 
۲۰۰ ناشر و کتابفروش به صورت موقت بسته شد. 
این گروه مستمرا تلاش می کنند و پیام می دهند که 
بسته ها را با سرعت تحویل داده اند. برای اینکه رعایت 
حقوق مصرف کنندگان و مردم را بکنیم و آنها را زیاد 
چشم به راه نگه نداریم، موضوع را در هیات رسیدگی 
به تخلفات مطرح کردیم. این حکم صادر و اعمال شده 
است. امیدواریم ناشران و کتابفروشان بتوانند بسته های 
خود را به موقع ارسال کنند تا پنل آنها مجددا باز شود.

رمضانی با تاکید بر اینکه قوانین در حوزه کتابسازی نیاز 
به اصلاح دارد، ادامه داد: باید بتوانیم به صورت قانونی 
مانع این اتفاق بشویم. البته با قوانین موجود مواردی که 
طرح شکایت می شود در مراجع قضایی مورد بررسی قرار 
می گیرد. هیات رسیدگی به تخلفات ناشران این مسائل 
را پیگیری می کند. ناشری از ناشر دیگر شکایت کرده بود 
که کتابش را با اندک تغییرات به صورت غیرمُجاز با اسم 
دیگری منتشر کرده است. هیات رسیدگی به تخلفات 
بررسی دقیق کرد و روی این مساله کار کارشناسی انجام 
شد و ادعای انجام شده را درست ندانست.به گفته قائم 
مقام سی وچهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
ناشرانی که ادعا دارند، آثارشان کتابسازی و به صورت 
غیرمجاز استفاده می شود، باید خودشان اقدام کنند ما 
اقدام ناشران را نمی بینیم. اتحادیه ها باید اقدام کنند، 
حداقل در همین نمایشگاه می توانند به هیات نظارت 
و بازبینی مراجعه و شکایت را طرح کنند و در همینجا 
رسیدگی خواهد شد. در طول ایام سال هم می توانند 
به هیات های رسیدگی به تخلفات استان ها و وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی مراجعه کنند. اگر ناشر به عنوان 
مالک اصلی اثر مراجعه نکند در گسترش آن کمک 
کرده است.او افزود: در این دو ضلع، اقدامات اتحادیه ها 
و مجامع فرهنگی و همچنین اقدامات ناشران را کمتر 

می بینیم.
رمضانی با بیان اینکه پیش از این از کشور افغانستان 
به عنوان مهمان ویژه نمایشگاه کتاب تهران دعوت شده 
است، درباره تاجیکستان به عنوان دومین کشور هم زبان 
و مهمان ویژه گفت: تاجیکستان دیگر همزبان در منطقه 
دایره تمدنی ایران است. حضور فعالان نشر تاجیکستان 
در نمایشگاه کتاب گفت وگوی بلاواسطه ناشران را 
تسهیل می کند. در مورد انتشار آثار در هر دو کشور 
به صورت متقابل، گفت وگوهایی انجام شد، همچنین 
نشست هایی با ناشران و نویسندگان دو طرف برگزار شد 

و در سرای ملل این موضوع پیگیری شد.

نگــاه
مسعود فروتن ،کارگردان باسابقه تلویزیون 
معتقد است، مجموعه »آتش و باد« قصه ای 

ناشنیده و ناگفته از آدم ها را روایت می کند.
مسعود فروتن، نویسنده، مجری، بازیگر و 
کارگردان سینما، تلویزیون و رادیو در گفت 
وگو با مهر درباره سریال تلویزیونی »آتش و 
باد« به کارگردانی مجتبی راعی که این شب ها 
از شبکه سه پخش می شود، اظهار کرد: سریال 
»آتش و باد« کاری است که خوب ساخته 
شده، قصه خوب دارد و بازیگرها درست انتخاب 
شده اند و حتی لباس بازیگران و پرسوناژها 
به گونه ای دوخته شده که بیننده احساس 
نمی کند لباس ها نو هستند.وی اضافه کرد: 
در بسیاری از کارهای مشابه تاریخی این حس 
وجود دارد که لباس را همین الان از خیاط 
گرفته و به تن بازیگر کرده اند. اما در آتش و باد 
لباس بازیگران طوری طراحی و دوخته شده اند 
که گویی بازیگران با آن لباس ها از قدیم تا الان 
زندگی کرده اند و سال ها متعلق به خودشان 
بوده است. فضاسازی ها هم به خوبی شکل 

گرفته و بیشتر عناصر صحنه درست در جای 
خودشان چیده شده و قرار دارند.کارگردان 
تلویزیونی تله تئاترهای ماندگاری همچون 
»ستارخان« پیرامون بازی نقش کلیدی 
مجموعه »بهادر« عنوان کرد: آقای محجوب 
را همچنان در اوج بازیگری می دانم؛ او در این 
نقش که شاید این همه جسارت و دلاوری به 
لحاظ فیزیکی به جثه او نمی خورد، بی نظیر 
ظاهر شده است. بازیگری که با چشمان نافذ، 
جسور و قدرتمند در نقش خود، مقابل هر 
تهاجمی می ایستد. اما صدایی که برای چنان 
ابهتی در این بازیگر در نظر گرفته شده، صدای 
پایینی است و آن قدرت لازم را که مختص 
چنان شخصیتی است، ندارد. برای مثال وقتی 
برای جمعی بالغ بر ده ها نفر صحبت می کند، 
تن صدا به گونه ای است که گویی برای یک نفر 

صحبت می کند و صدا برای کلوزآپ )نمای 
بسته( گرفته شده نه برای لانگ شات )نمای 
باز(.وی اضافه کرد: گاهی آنقدر این صدا آهسته 
است که من بیننده در درست شنیده شدن آن 
توسط بازیگر مقابل دچار تردید می شوم و خود 
من به عنوان بیننده هم بعضاً کلماتی را متوجه 
نمی شوم. این مساله بیشتر به صدابرداری یا 
مونتاژ مربوط می شود یا اینکه باید در صحنه 
به بازیگر یادآوری می شد که در لانگ شات 
ها قدری تن صدا را بالاتر ببرد؛ چراکه حسین 
محجوب بازیگر توانمندی است که در بسیاری 
از نقش های خود تحسین برانگیز ظاهر شده 
است.نویسنده آثاری همچون »در کوچه 
پسکوچه های کودکی« و »صندوقچه« با 
اشاره به متن و محتوای مجموعه، یادآور شد: 
قصه آتش و باد، قصه ای است که ناگفته بوده و 

ناشنیده مانده است. قصه آدم هایی که بسیار 
کار کرده و زحمت کشیده اند اما پز عملکرد آنها 
را بیشتر، سرکرده ها، خان ها و پهلوان ها داده اند.

وی با اشاره به نویسندگانی که در این حوزه 
کتاب نوشته اند توضیح داد: منصور براهیمی 
و عبدالرسول گلبن نویسندگانی که به درستی 
دست بر قصه آدم هایی گذاشته اند که به نظر 
آدم های معمولی می آیند و تاکنون حرفی از 
آن ها به میان نیامده است. آدم هایی که پهلوان 
و قهرمان نبوده اند و مشهور نشده اند، و قرن ها 
لای کتاب ها در میان ذهن ها مانده اند. ماجرای 
مشروطیت بیشتر با عناوینی چون ستارخان و 
باقرخان شهره شده است در صورتی که خیلی از 
مردم آن دوران در به ثمر رساندن مشروطیت، 
نقش داشته اند و علاوه بر مردم تبریز، مردمان 
شهرها و مناطق دیگر هم در این میان نقش 
تأثیرگذاری داشته اند؛ علاوه بر متن درست، 
مجتبی راعی در »آتش و باد« کسی است که 
توانسته به خوبی از عهده به تصویر کشیدن این 

قصه های ناگفته برآید.

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند چه لحظه های زیبا و وصف ناپذیری دارد این نمایشگاه کتاب، تا چشم  یاری می کند جوانان و نوجوانان رونقی به بازار نشر 
داده اند. امیدواریم کتاب خوب راهنمایی باشد برای سعادت ایران عزیز ما که متعلق به همین خریداران امروزِ کتاب ها هستند.

دریچـــــه

    تازه ترین آلبوم کوارتت زهی »سوترا« به آهنگسازی سام اصفهانی با حضور تعدادی از نوازندگان شاخص موسیقی 
کشورمان پیش روی مخاطبان قرار گرفت.کوارتت زهی »سوترا« از مجموعه های فعال حوزه موسیقی کشورمان 
تازه ترین آلبوم خود را پیش روی مخاطبان قرار داد. این در حالی است که مراسم رسمی رونمایی از این آلبوم روز 
جمعه بیست و نهم اردیبهشت ماه در مجموعه »فرهنگان فرشته« با حضور عوامل این اثر برگزار می شود.احمد پوری، 
نادر مشایخی، حامدکاتوزی، پدرام فریوسفی، بهنام ابوالقاسم، کاوه عابدین، امیرحسین رمضانی از جمله هنرمندانی 
هستند که در این مراسم سخنرانی می کنند.براساس برنامه ریزی های انجام گرفته، تصمیم بر این است که قطعات 
منتخب این آلبوم نیز ساعت ۲۱ روز شنبه ۳۰ اردیبهشت ماه در خانه نمایش »دا« با حضورپدرام فریوسفی، نوازنده 
ویولن اول، دانیال جورابچی نوازنده ویولن دوم، پیمان ابوالحسنی نوانزده ویولا، مهدی عبدی نوازنده ویولنسل در قالب 
یک اجرای زنده پیش روی مخاطبان قرار گیرد.سام اصفهانی ،آهنگساز این آلبوم نیز به بهانه انتشار این اثر گفت: سوترا 
سومین مواجه ام در دایره  موسیقی است. دو مجموعه ماندالای درون )۱۳۹۴( و مانترا )۱۳۹۸(، پیش تر برای سولوی 
پیانو نوشته و اجرا شد و سوترا با نگرشی تازه ، برای کوارتت زهی تصنیف و تنظیم شده است. سوترا )یا سوترَه( در ریشه  
سانسکریت و زبان »سُغدی ایران« باستان، به ریسمان و رشته هایی تلقی شده که با الحاق اعضا، مفهومِ کل را تداعی 
می کند که انتساب این عنوان بر مجموعه حاضر بی غرض از این تعریف نیست.آهنگساز کوارتت زهی سوترا در ادامه 
گفت: قطعات این مجموعه، یک به یک برآمده از فضای زیسته  شخصی ام بوده که در عین رعایت داشته ها و دانسته هایم 
از اصول کمپوزیسیون موسیقی کلاسیک غربی، بر حفظ تعلقِ ابزاری یا محتوایی به فرهنگ موسیقیایی ایران زمین 
تلاش ورزیدم.اصفهانی درباره بخش های این آلبوم گفت: سوترا در سه قسمت گردآوری شده است بخش نخست 
) سوئیت بومی( شامل قطعاتی است که مستقیماً وامدارِ مصالح موسیقیِ دستگاهی، نواحی یا مقامی ایران زمین در حوزه 
ریتمیک، تماتیک یا موتیفیک است. قطعات گردانیه و نهفت از گوشه های ردیف دستگاه نوا و سه قطعه دُزمنه، توکاتا و 
گیلانه به ترتیب از اقلیم خراسان، کردستان و گیلان برگرفته شده است. بخش دوم )سوئیت تغزلی برای کوآرتت زهی( 
قطعات این بخش عموماً برآمده از رُخدادها، شعرهایم، و اندک تجربه ام درحوزه عکاسی و طراحی  است . بخش سوم 
)تم و واریاسیون برای کوارتت زهی( این اثرنیز شامل هشت واریاسیون با رویکرد موسیقی معاصر بر روی تمِی  مُدال با 
درون مایه  شرقی است. واریانت آخر )هشتم( هم در غالبِ فوگ چهارصدایی  برروی تمِ اصلی است.بهنام ابوالقاسم ناظر 
ضبط و مشاور هنری، شقایق شهابی مدیر هنری، رضا فرهادی، کاوه عابدین و مرجان معصومی صدابرداران، کاوه عابدین 
میکس و مستر، هومان صداقی عکاس و حسین سلیمانی گرافیک دیگر عوامل اجرایی این آلبوم هستند که توسط نشر 

»بانگ آوای سارنگ« پیش روی مخاطبان قرار گرفته است.

با حضور تعدادی از نوازندگان مطرح

تازه ترین آلبوم کوارتت »سوترا« منتشر شد

منبع:  موج نیوز    اینفوگرافیک

مسعود فروتن از »آتش و باد« گفت

قصه فراموش شده ها

با نمایش در بخش رقابتی؛
»مگس های سیاه« شان پن »کن« را شوکه کرد! 

فیلم »مگس های سیاه« ساخته ژان-استفان ساوار با بازی شان پن با تصاویری خشن، کن را تکان داد.به 
گزارش  مهر به نقل از ورایتی، شان پن روز پیش روی فرش قرمز جشنواره کن هفتاد و ششم رفت که میزبان 
چهره ها و عوامل فیلم »مگس های سیاه« بود.»مگس های سیاه« با بازی شان پن و تای شریدان درباره 
امدادگران فوریت های پزشکی است که پنج شنبه با نمایش صحنه هایی خشن در اولین اکران جهانی خود 
جشنواره فیلم کن را به هم زد.مغزهای پاشیده، سگ های مرده، معتادی که با سوزن آویزان از بازویش زایمان 
می کند؛ همه و همه بخشی از انبوهی از وحشتی است که پن و شریدان در نقش ۲ امدادگر کهنه کار و تازه کار 
در آتش نشانی نیویورک با آن روبه رو می شوند.تماشاگران ۵ دقیقه فیلمی را که پر از واقعیت ناب بود تشویق 
کردند؛ فیلمی که در آن شان پن خسته به شریدان می گوید: »ما بدبختی را تحمل می کنیم«. اما به نظر این 
دست کم گرفتن هرج و مرجی است که محله به محله در پرتره ای از یک شهر نابخشوده چهره می کند.در 
»مگس های سیاه« شریدان در نقش اولی کراس، یک امدادگر جوان در شهر نیویورک که امدادگری باتجربه تر 
به نام روتکوفسکی با بازی پن راهنمایی اش می کند، بازی می کند. این دو در طول شیفت کاری خود با خشونت 
شدیدی روبه رو می شوند، از زخم های خونین گلوله گرفته تا صحنه های آزاردهنده از خشونت خانگی و 

حاملگی هایی که زندگی مادر را تهدید می کنند.


